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ENCLOSURE TO MEMORANDUM
FROM W. M. BAKER TO THE DIRECTOR,

DATED 2/2/90, CAPTIONED:

UNSUBS; MURDER OF SIX JESUIT PRIESTS,
SAN SALVADOR, EL SALVADOR;
FOREIGN POLICE COOPERATION-MURDER;
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Subject : NSUBS; MURDER OF SIX JESUIT PRIESTS
AN SALVADOR, EL SALVADOR;
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00: HQ 163(A)-61055

: To report the results of an 1nquiry into the
allegations of mistreatment of two alleged witnesses to captioned
matter during interviews conducted at the Miami Field Office.

FBI assistance was provided.ih the protection and

SYNOPSIS::
interviewing of an alleged witness and her famil tioned
my - views and polygraphs of witnesses

were conducted by FBI Miami durin e

eriod 12/1/89. as interviewed on four
occasions and polygraphed twice. as interviewed
twice and polygraphed twice. )
statement. The results of her raphs concerning her recanted
state—en e judged either inconclusive or deceptive.

provided two conflicting statements. His polygraph

results were indicative of deception on both. _A review of
Anterview transcripts and audio tapes fajled to disclose any
verbally abusive interview technigues or unorthodox interview
procedures. Security was provided by FBI Miami. Hotel
‘accommodations were comfortable and family needs were
satisfactorily addressed. The Cerna family was afforded the
‘opportunity to visit with Jesuit acquaintances on several
occasions. FBI Miami managerial oversight and direction were
determined to be responsive and appropriate. Interviews of Agent
personnel, Miami Field Office, determined all interaction
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Harassment in the U.S." The TIMES report basically paralleled the
information from the lawyers Committee on Human Rights which alleged
mistreatment of the witnesses while at Miami.

Serial 18 is a NEW YORK TIMES article, page D-21, dated
12/17/89, by Father PAUL S. TIPTON. Father TIPTON reiterated the
charges of mistreatment of the witnesses to the murder of the six
Jesuits in El1 Salvador.

Serial 19 is a teletype from legat, London to the Director

and Miami. THe teletype discussed the scheduled t Deputy
wWashington, D.C., in er t 1 with FBI Forensic persohnel from

. the laboratory Division.

Serial 20 is a teletype from the Director to SAC, Miami,

-

which reports that the British have and are prepared to a551st in the |

investlgatlon of the Jesuit murders. ©One item which was regquested by
the British was the FBI report on the handling of the alleged
witnesses to the killings.

Serial 21 is a MIAMI HERALD article dated 12/11/89, pages 1A

and 172, with a dateline of San Salvador. In the article, Archbishop
RIVERA y DAMAS accused the U.S. of aggressive and violent
interrogatlons of ‘the wltnesses.

Copies of serials 3, 5 and 9 were ocbtained.

¥
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Serial 10 is a teletype dated 12/12/89, from the Director teo
legat, Mexico City and SAC, Miami. This is a Prior#ey teletype sent
os 2 progress report. The progress rreport <included four areas. The
first area concerned the military perceptions in El Salvador. Such
items as the deployment of military units in the vicinity of the
‘University at the time of the murders was discussed. THe second
gection discussed the U.S. Ambassador's meeting with Pregigdent
CHRISTIANI. The report details that DEA Special Agen was =
participating in an advisory capacity in the investigation. It was
noted at CHRISTIANI stated he would form a commission headed by

to facilitate the investigation of the murders. n _the

F) s tcation, the results of a meeting with Jesuit v
was outlined. Lastly, the meeting with\ .
w orted.

S

Serial 11 is a Headquarters teletype to the DOS, DEPARTMENT
OF JUSTICE (DOJ), NATIONAL SECURITY COUNCIL, Miami FBI and LEGATS at
Mexico City, London and Paris. The t vpe discussed the assignment,
on a temporary duty basis. of ALAT*to El Salvador and also the
ED assignment of SA an onio Division, to provide
assistance concerning polygrapnh examinations. -

Serial 12 is a routing slip dated 12/15/89, with an attached
summary of information from the REUTERS INFORMATION SERVICES, INC.,
dated 12/11/89. THe report states that President BUSH, Monday, denied
claims that the FBI SAs mistreated a possible witness to the murders of

_the six Jesuits in El Salvador. The article pointed out that R. SCOTIT
GREATHEAD, lawyers Committee for Human Rights, said the U.S. Government
attempted to discredit her testimony and that Agents told the witness
that she wouldn't want to go back to El Salvador and face the guns.

Serial 13 is a newspaper clipping from the MIAMI HERALD,
pages 1A and 10A, dated 11/25/89, captioned "Salvador Massacre Witness
Slips Into Miami For Protection." The article reported the arrival of
LUCIA BERRERA DE CERNA into Miami. .

Serial 14 is a MIAMI HERALD article, page €A, dated
11/30/89, captioned "Cleaning Woman who Saw Jesuits Slain Tells of
Massacre." The article reported information concerning LUCIA BARRERA
DE CERNA's observations.

concerned

Serial 15 is an airtel from cincinnati which
R R (protect

E; ' information volunteered to the FBI by =
: identity). The information concernedn
i) and details of the search of

YRURP to E1 Salvador
R esidence in El Salvador.

~ serial 16 is a letter from the Jesuit Conference with a
report from the lawyers Committee on Human Rights. This letter
outlined complaints concern the treatment OfNEEEEE—A gt

ke

Serial 17 is an article from the NEW YORK TIMES, page A-l,
dated 12/18/89, ~Iptioned "Witnesses in Jesuit Slayings Charge
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Also noted in the teletype was the fact %
beli 3 4 eared at least three o iests,
F) and may have are
at was 'icating her orig story. -

L The teletype advised that a polygraph examination e
witnesses was requested by Colonel RIVAS and that Unit Chie
approved the pclygraph examination.

Serial 4 as a memorandum dated 11/30/89, which assigned
various agents to a protection detail during the period of time from
11/30/89 through 12/6/89. 1In brief, one agent was assigned to the
4 PM toilz Midnight shift and one agent was assigned the Midnight to
8 AM shift. ' o

Serial .5 was a Miami teletype to the Director dated 12/1/89.
This teletype reported the results of the polygraph examination
afforded to the witnesses on 11/30/89. It noted that the witnesses
were questioned regarding their statements of 11/25/89. In these
statements, both maintained that neither one had observed anything,

through both heard . tated that she had been
convinced by ie regarding,the events. Both
individuals aeceptive on all relevant issues tested."

eported an interview on 12/1/89, of
SRR T R aid he was in fact lying and that
poth he an 'lie stood up and saw men in fatiques carrying
weapons. When polygraphed on this issue, responses
indicated deception. The teletype conclude nf 2
the results of the polygraph examination, aid he told
the truth on 11/29/89, when he stated they did not see anything.

Serial 6 was an article from the SUN SENTINEL, page 18A,
11/25/89, captioned "Massacre Witness Escapes". 1In the article, a
Jesuit Priest, Father TOJERIA, identified LUCIA BARRERA as the witness
to the murder of six Jesuit Priests. :

Serial 7 was a copy of a MIAMI HERALD article, pages 1A and
32A, 12/3/89, captioned "Salxador Crackdown Menaces Churches." This
article reports the arrest of JENNIFER CASOLO, 28, a church worker
from Connecticut following the seizure of a cache of weapons in El
Salvador. ’

Serial 8 is a press response dated 12/11/89. This brief
response indicates that the FBI, at the request of the DEPARTMENT OF
STATE (DOS), is assisting the Government of El Salvador in the
investigation of the 11/16/89 murder of six Jesuit Priests and that the

~ investigation is being conducted as a Foreign Police Cooperation matter.

Serial 9 is a facsimi1e~6f a letter to Ambassador MILLER
from Assistant Director BAKER. The letter discusses the FBI
investigation and cooperation rendered.
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A file review of an investigation captioned "UNSUBS;
SHOOTING OF SIX (6) JESUIT PRIESTS, SAN SALVADOR, EL SALVADOR; FPC -
MURDER; OO: HQ" was conducted. This review disclosed the following
information:

Serial 1 is an FBI Complaint Form (FD-71) prepared by s-
This report disclosed that at approximately 12:05 PM on
l ’ WS, JIM LEMARIE, Special Agent, U.S. DEPARTMENT OF STATE, Miami,
Florida, telephonically contacted the FBI. LEMARIE advised that a
plane was en route to the United States with a Salvadorian family.
One of the members of the family was a witness to captioned matter.
In addition to the details that were known at that time, the compliant
form indicated Mr. CLARKE (identified further as Executive Assistant
f) Director) wanted the female witness interviewed.

The complaint form indicated that SA notified the
duty agent tha 0:55 PM the three Salvadocria Assistant legal
Attache (ALAT) ad arrived and that the IMMIGRATION AND
NATURALIZATION S S) would provide lodging.

The form noted that at 11:05 PM, FBIHQ Superviso-
-was notified of the arrival of the Salvadorians.

-_

to the

Serial 2 is a teletype prepared by ALAT
letype was sent in an

Director and Legal Attache, Mexico City. This te

Immedia atus on 11/25/89 at 5:02 PM. _The telgtype Tepo ed that
ALA ad attended a briefing by . SN
Special investigative Unit (SIU), on 11 89, ALA
offered assistance through RICHARD CHIDESTER, legal © .S.
i Embassy, San Salyado -

the prelimina
the interview of o i date of birth
In her interview on 11/24/89,% B -ccounted her statement
that she was awakened by qunfire, went to & window at the University
i in San Salvador and observed persons in military uniforms firing at
' the buildings. Additional information concerning her statement was
‘ reported.

Serial 3 is a teletype prepared by AIATE dated
11729/89 and sent in an Immediate status to the DiTEC nd legal
Attache, Mexico City. This referenced a telephone call from
‘o Unit Chief &8 A o] e eported

recan prenent ana -
shooting but had not observed anything.

inesoanomon 1716790 . 4 _Miami, Florida . ruee1163A-HQ-61055
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1/21/90

1 ‘ Dete of tramscription

Special Agent in Charge (SAC) WILLIAM A. GAVIN, was
contacted to obtain his recocllections and observations concerning
the conduct of the Miami Division's investigative effort in the
Foreign Police Cooperation matter instituted following the murder
of six Jesuit Priests in El Salvador. SAC GAVIN provided the following
information:
v . ¢
) SAC GAVIN stated that he recalled fairly early in the
investigation receiving notification that a witness who had seen
the murder of the Jesuit Priests would be relocating to the Miami,

Florida area. He stated the Federal Bureau of Investigation (FBI)
had an Agent, Assistant Legal Attache (AIAT) _
who was accompanying the witness. He advised that initially, he

was unaware of the fact that a child was inyolved.

SAC GAVIN advised that he kept generally abreast of
developments in the investigation as'gt continued at Miami, but

did not follow the day-to-day guestioning of the witnesses.

He stated that it is consistent with his management of the Miami
Division to remain somewhat apart from the detailed, day-to-day
investigative activity in order to provide the overall management of
a Division the size of Miami. : :

SAC GAVIN advised that he did not meet the Department of
State representative, nor did he meet the El Salvadorian Colonel
who participated with the FBI in the interviews.

SAC GAVIN then made reference to his calendar for November
- ©f 1989 and determined that on November 28 and November 29, 1989,
he attended the OCEDTF meeting at the BISCAYNE BAY MARRIOTT. He
stated there were a number of issues requiring his attentien,
including a matter being jointly conducted with the Little Rock
Division of the FBI. He advised he met with Deputy Assistant
Director ROBERT ERYANT and Drug Section Chief WOODY JOHNSON.

SAC GAVIN stated that on his return to the Miami ice,
e obtained a comprehersjve briefing from the Case Agent
and ALAT He stated that they discussed

€ ferences in stories and the fact that the individuals had
indicated deception during the polygraph examinations. One of the issues
discussed was the continugng commitment of investigative resources
dedicated to the security, as well as the financial expenses being
incurred by the Department of State. SAC GAVIN advised that

.
. L]

1/18/90 **  Miami, Florida MM 163A-HQ-61055
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1/18/90

oy Oate gictated

This socument containg ReIther recommendations nor conciusions of the FBI. 1t is the property of the FBI and is 10ane0 10 you! apency;
1 ano s contents pre AOL 10 s Q1817 180 OULMIBE YOUT BpENnCYy.,



.Office Special Agent

>

Continuation of WILLIAM M. GAVIN, on 1/18/90, page 2 .

following the briefing, he had cautioned the Special Agents to
renain independent in their approach to the investigation and to
use discretion. He advised that all were aware of the extremely
sensitive situation for the family, and he advised the Agents to
put themselves in the position of the family, specifically that
they were in a2 foreign country, were not well educated, and were in
unfamiliar surroundings.

SAC GAVIN advised that he was aware that one of the Agents -
obtained a stuffed animal or stuffed toy for the child during the
course of the interviewing process. He stated that in his view,
that was indicative of the good faith efforts _on the part of the
Agents involved to make the family feel at ease.

SAC GAVIN stated that he was aware of the fact that the
Agents involved in the detail and the debriefings had incurred
expenses relating to the family. He stated that he believed that

they could not be reimbursed from the Foreign Police Cooperation
- classification, inasmuch as these expenses are normally from the

budget category of Representation Funds. He stated that
he discussed this with £ Liaison and International
Affairs Chief, Inspector : :

SAC GAVIN stated that he believed it was toward the
end of the week that arrangements had been made for turning
over the witnesses to the Jesuits, who were to assist them in
relocating in the United States. ‘ '

SAC GAVIN stated he recalled being contacted by Inspector
HAIE from FBI Headquarters. He advised that Inspector HALE had requested
a2 teletype on the conduct of the interviews while the witnesses
were being debriefed at the Miami Office. SAC GAVIN stated that
he believed it would be necessary for him to review the
transcriptions before an assessment could be made on the conduct
of these interviews. He stated he was also aware of the fact that
Inspector HALE and other representatives from FBI Headquarters were
going to meet with the Jesuits in washington, D.C., to discuss
the interview of the Salvadorians. . s

- SAC GAVIN stated that he had obtained a copy of the
lawyers on Human Rights Compiscion report through the Press
S 3 He advised that he believed
this report was furnished to the Miami Office by an organization
known as "Accuracy in Media". He advised when he received the
report, he sent it to the Supervisory Special Agent in charge
of the C-3 Major Case Squad, Ssa @E ’ o




Continuation of WILLIAM M, GAVIN, on 1/18/90, page 3 -

In conclusion, SAC GAVIN stated that he is thoroughly
convinced that he would have been promptly advised of any
improper activities on the part of the Agents gonducting this
investigation. He characterized the personnel invelved as
extremely competent investigators and supervisors, who were well
aware of the sensitivities of the relocated witnesses.

SAC GAVIN advised he has no reason to believe the witnesses were
treated in anything other than .a most acceptable fashion.
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1/21/9°

1 Oete of tramcription

IARRY E. TORRENCE, Assistant Special Agent in Charge (ASAC),
Miani Division, was contacted in connection with certain allegations
raised in a report by the lawyer's Commission for Human Rights. These
allegations alleged mistreatment of two wvitnesses who were interview
in the Federal Bureau of Investigation (FBI) Office at Miami, Florida,
during late November and early December, 1989. ASAC TORRENCE provided
the following information: '

' ASAC TORRENCE stated he was first notified by the Duty
Agent, Special Agent (SA that several persons where en-

route to the United States from E1l Salvad +a+ed he was told
that Assistant legal Attache (ALAT) and Department
of State (DOS) officials were accompanying the peviduals and that

47 they were going to reguest political asylum. He stated the normal
~ole of the FBI in situations where individuals request political
asylum would be to interview those individuals. BHe s-ated he was also

aware of the fact that French officials, up to and including the
French Ambassador, may have been involved in the arrangements for
travel of the Salvadorian persons. He advised that he told the Duty
Agent to keep him posted as to this particular matter.

ASAC TORRENCE stated that the protection of the individuals
came up fairly early in the FBI's involvement in this matter. He
gtated that he thought it occurred as early as the next day. He
advised he was aware that FBI Headquarters wanted the Miami Office of
the FEI to interview the family, and was also aware that the interview
was to be conducted immediately. ,

Concerning prote=tion for the family, ASAC TORRENCE stated
that originally, ALA d the DOS official he later learned to
be RICHARD CHKIDESTER, were with the couple at the hotel. ASAC

: P TORRENCE stated that the family did not appear to be in any great

danger. He advised that during the course of the first day, he had
discussions with DOS officials, and initially, the Agent in Charge of
the DOS at Miami agreed to participate in the protection detail;
however, the DOS subsequently withdrew their offer. ASAC TORRENCE
stated the DOS advised their commitrant of DOS employee CHIDESTER was
viewed as adequate. _

tnvestigarion on___1/18/90 o Miami, Florida fue MM 1634-H2-61055

P

e Date pictatec 1/1 §/90 ‘

TR BOCUMENT LONINING AEITAE! FECOMMENDBSLIONE RO® CONCIULION ot the FB1. 11 i3 the Droperty ©f tne FBI no b 108neC 10 YOU! a9eNnCy”
0 AND 113 CONERLL Bre DT 10 De ~=1rIDULEC OUILOE YOU! Bpenc) .



FD-302s (Rev 11:15-83;

Cormmton of FD.302 o1 ASAC LARRY E. TORRENCE o 1/18/90 page

ASAC advised that during the next few days, he was
aware that ALA -as dealing with FBI Headquarters, and in
particular with Inspector MARTY . He stated he was briefed on a

F) regular basis by both SA and ALA' I+ was his
understanding through a conference call in whi e was involved, that
the FBI's role was to provide protection and conduct interviews.

: ASAC TORRENCE stated he recalled the first detailed
interview of the Salvadorians occurred on Monday following the
Thanksgiving Day weekend. He advised the decision to delay the
detajiled interview until Monday was principally made by the Agents
assigned to the investigation. He stated he recalled a lot of
discussion as to the type of individuals that they would be
irterviewing. The topic of how to treat these witnesses was
v.cognized as a sensitive area due to the unusual circumstances the
witnesses found themselves in.

ASAC TORRENCE advised that he recalled being told that the
female witness provided a statement, which in the view of the '
investigating Agents, was illogical. He stated fairly early in the
interviewing process, she admitted that she had heard shots but did
not see soldiers, and further that she was coached by a female
attorney to make a statement to the effect that she had seen soldiers.

ASAC TORRENCE advised that it was the View of the
investigators that it may be necessary at sometime in the future to
polygraph the witnesses. He stated that he advised the Agents to make

' P sure that SA*was available since SA services are
frequently regdested by other FBI Offices.

ASAC TORRENCE advised he was introduced to Qs
Special Investigative Unit (SIU), however, this introdult
brief. He stated he did not meet any of the witnesses. He advised
there was a conscious decision made by the invecidgators and himself
that it would be inappropriate to advise e o the location

'fD of the witnesses. He advised the primary consiaeraticn was security
for the witnesses and it was decided that the witnesses would be
brought to the FBI Office for interview. He stated he instructed the
Agents that they were to be present.at all times that the witnesses
were interviewed by [ R T

S

ASAC TORRENCE advised that he was told generally of the
results of the polygraph. He stated that it was his recollection that
the witnesses showed deception, changed their story and showed
deception again. He advised the bottom line assessment was that no
one knew for sure &s to what was the correct and accurate statement.
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Contnuston of F0-302 of __ASAC 1TARRY E, TORRENCE .on_1/18/90 . Page _

The Agents involved in the interview expressed to ASAC TORRENCE that
they felt the female Salvadorian's value as 2 witness d;mlnished
tremendously by the conflicting statements she had provided.

ASAC TORRENCE stated that through his discussions with the
Agents, he believed that these people where well treated despite the
fact that they may have been in a foreign country. He stated he
believed they were in comfortable surroundings in comparison to their
previous experiences. ' '

One issue that ASAC TORRENCE mentioned concerned the need to
provide protection for the Salvadorians in light of the fact that they
may be of no value as witnesses. He stated he was aware that the
Agents involved in the investigation had several discussions with
Headquarters and were advised that the Department of State was working
with the Jesuits in the United States to arrange for the relocation of
the family. :

with regard to the letter sent to the Ambassador, ASAC
TORRENCE said that he did not recall seeing the letter or discussing
 the letter with anyone prior to it being sent. He stated he later
became aware of some controversy surrounding the handling of the
witnesses at Miami through a newspaper article. He stated he recalled
reading some comments about torturing the witnesses and viewed it as
*  completely opposite of the way those individuals were treated.

ASAC TORRENCE stated he was also aware of a request by the
: Jesuits to interview the Agents assigned to the protection detail. He
F) stated that Supervisory Special Agent (SSA) QSR et .
mentioned the regquest to him and advised him
denied. : >

ASAC TORRENCE commented that there were discussions
concerning the awkwardness of releasing the witnesses to the Jesuits,
given the fact that the witnesses had recanted statements previously
given and had provided conflicting statements. He advised in his
view, there were very few options that the FBI had and in fact, that
the Department of State had control over the relocation of the
witnesses.

ASAC TORRENCE reiterated that the role of the FBI was to
conduct the interviews, determine the truthfulness of the witnesses
and validity of their statements, as well as to provide protection
during the interview process.
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Continaton o FD-302 of _ASAC TARRY E, TORRENCE on_1/18/90 " page

In response to the negative press accounts, ASAC TORRENCE
stated that he called Headquarters a number of times to suggest that
the FEI make a statement. He stated that his opinion was that we
categorically deny mistreating these individuals. He stated that in
fact the matter was elevated to the highest levels of govermment and
statement was made by the President concerning this matter. He said

_Miamihad not been given the authority to make any comments on this
matter locally. ' ‘

ASAC TORRENCE advised that with regard to specific
questioning of the witnesses that he had no knowledge of the details
of the questioning. He stated he did not recall every seeing the
specific questions asked during the polygraph examination.
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1 ‘ Dete of trenscription 1/1 &/90

, Supervisory Special Agent (SSA), was
contacted. s advised that an inquiry into the
allegations of mistreatment by two Salvadorian witnesses, LUCIA

F> BARRERA and JORGE CERNA RAMIREZ, was being conducted at the request of

Ass ctor WILLIAM BAKER, Criminal Investigative Division.
SSA provided the following information:

_ He stated that he is the Supervisor of the Major Case Sguad
designated C-3. This squad's responsibility includes, in addition to
the Foreign Police Cooperation classification, all Terrorism matters
and Extortion matters which occur within the Miami Division. He
stated that his initial involvement with the debriefing of witnesses
ccurred on 11/27/89. At that time, he was briefed by Special Agent
SSA tated that SA was assigned the
£) investigation because was acting in a Kelief Supervisory

capacity durj the preceding k when the case began to develop. He
said SA \S & Senior Agent (GS-13) and is a mature and very
competent investigator. He said that it was his understanding that
the FBI would be responsible for the protection of the witness and her
family. Further that his agents would be responsible for liaison with
foreign police officials iuring the course of this investigation. He

stated that he and SA ecided that all contact with the -
witnesses would be through the FBI and that in order to maintain the
security of the witnesses, no one, including representatives from the
El Salvadorian Government, would know the location of the family. He
said that he advised SA to either change the hotel or change
rooms because he learned ough the briefing that the witnesses may
have been registered under their own name. He said he later learned
the witnesses did in fact change rooms. :

: He stated that the DEPARTMENT OF STATE had a representative
from E1l Salvador who was staying in the same hotel. This individual's
name was CHIDESTER. In addition, the security arrangements included
the placement of an FBI Special Agent in a connecting room with the
witness and her ily. Another FBI Special Agent, Assistant legal

P Attache }:Dﬂ Mexico City, was staying in the sanme hotel. He
said that the DEPARTMENT OF STATE paid for those expenses relating to
the rental of the rooms and evening meals.

investigation on 1/1 6/90 » Mi mL_El_orida File » m_lfz.'iA-_H.Q_ﬁlef:_- :
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ssxxmtated that on the morning of 11/27/89, the
witnesses came e TBI office space in Miami. He said he met
them briefly in the Reception Room. later durigi that morning, he met
with a Colonel from the Special tive unit (s1U), Salvadorian
Army. This individual was _

He stated that later that evening, he met with SA ,and
wvas briefed on the progress of the interviews. He said that lle Was
advised during the interview of the female Salvadorian, she alleged
that she had seen soldiers; however, this statement was in conflict
with the physical locations windows and the areas that she said
she viewed. Further, who was very familiar with the
forensic evidence, was some questions for a subsequent
intexview. T

SSA e interview was recorded and
the original tape was provided to S He said he
instructed both S*ﬂ-ﬂd ALATEEE S "0 Take sure that the tabs
at the back of the sette tapes wert punched out in order to prevent
overrecording of the tape. ' _

m 5said that based on his experience with

s " that if there was a problem with any of the

. ve been advised promptly. He stated that

v : took a lead e in the initial interview, he
y SA i pinion the witness was being
untruthful. SSA - tate at this initial interview and all
others were conducted during the normal course of business hours.
within FBI space at Miami. He said that although the family of .
LUCIA BARRERA was initially left in the FBI Reception Room, he advised
sASN-hat during subseguent interviews the family members should
stay in an interview room which adjoins the interview room where the
witness was to be questioned. He said he told SA to make the
witne--~~e who were not being interviewed comfortable. He said he was
particularly concerned about the well-being of the young daughter. He
said he was ayare of the fact that a number of Agents, during the
course of the witnesses' debriefing at Miami, had furnished soda and
candy to the witnesses' daughter. He said that he personally brought
the little girl a stuffed toy. He said throughout the witnesses'
debriefing he had received no complaints, either directly or
indirectly, from the witnesses. ’

stated that th

SSA 8 oted that there was a brief interview on
Frida e said this interview was not recorded.
SSA tated that the Colonel indicated during their initial

discu 2ue rat recorded witness statements are preferred by
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magistrates in El1 Salvador and that the Colonel made a specific
request for the statements to be recorded. He said the recording
equipment was placed on a table and in plain view of the witnesses
being interviewed.

b Throughout the interviews, he kept both his immediate
Supervisor, Assistant Special Agent in charge (ASAC) LARRY E. TORRENCE,
and Special Agent in Charge (SAC) WILLIAM M. GAVIN apprised of the
progress of the interviews. ' -

. SSA said that he had no direct involvement in

questioning © sses. During the polygraph of

FSSA stated that he stopped in the
terview room an ed the questions of R,

gaid in his opinion the polygraph examinat -

SSA Mstated that during the questioning he was
aware that Mr. W\ ad traveled to Washington, D.C., to brief
the DEPARTMENT OF STATE. He said that an issue concerning the future
housing of the Salvadorian family was one that needed to be resolved.
He said that there was no connection drawn to the Salvadorians'
cooperation in the investigation being a precondition to them staying
in the United States. He gaid it was his understanding that INS had
already given the witnesses political asylum.

SSA B i stated that he was aware of the request from
the Jesuits to interview FBI Agents involyg ith the Salvadorian
family. He said that Special Agent WgEeEs a\had the protection
detail and that upon releasing the wi 2/1/89 to the
Jesuits, the Jesuits signed a release form. The release form was
witnessed by an agent and maintained by the Department of :
that time, they had regquested to talk to the Agents. SSA
stated that he denied this request. -

acts with the Jesuits in Miami, he said
in fact took the witnesses to meet

- e weekend of 11/25 and 11/26/89. He
said that be believed SA WEEERINAid a memorandunm detailing these
contacts. He said he believed that the purpose of the visit was to
obtain some clothing for the family.

Concerning
that Special Agent igg
with the Jesuits in F
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TRANSLATION FROM SPANISH
11/27/89
, T

UNKNOWN MAN (UM)

Well, Jorge...

: Yes...

Ul';...as...practically repeating the same words that [ was telling your wife

‘early this morning...

Aha.

I was telling her that...well, uh... I'm the Director of the Commission...

Aha, allright...

...and...the President of the Republicis perhaps the most interested person in
our country... :

Aha.

...in clarifying this situation and arriving at a happy conclusion in determining
who are the culprits of...of...of this horrible crime...

Yes.
...against the priests.
Aha.

But to that effect we have to...to earn the good will of the people who saw or
may know something... ,

Aha, yes...
...50 that...
...correct...

...we may proceed in the best possible way and...and get to the bottom of
it. ~ )

Yes.

That's why | was saying yesterday that...that...you should calmdown, and try

to start remembering more details, because it's often from the details that
one can...
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JC: - ..onecandeduce something better...

UM: ..someting better...

JC: Yes.

UM: ..because if one speaks in a general way, well, it isn'i...

JC:  Aha..

UM: _.it's better to talk about some details like that, to talk about them, if we can
do so...and that, after these talks that we are going to have, later on, we will
have other talks in which, well, I'm going to intervene. Right now you are
going to.:.you are going to give me a recall...

JC: Hm..

UM: ..butstep by step, from the moment you left home...

JC: - Yes. |

UM: _.until, we could say, until...

JC:  ..the moment... |

UM: ..youwentto the airport to come here.

JC:  Aha.

UM: So, aslsaid, | would like you to recall, to remember details, and then start
narrating to me, just about... ‘

JC: Yes..yes...

UM: ..youcan be assured that...

JC: Yes,oh, no,yes..

UM: ..thatwhatyou are saying won't be used to putyou injail...

JC: Yes...

UM: ..ortodeath..

JC:  Yes...

UM: ..butitwill be used only to throw light on this matter...

JC:  Exactly. Yes..yes... yes... ‘

UM: ..because [otherwise] this may remain like an unknown quantity...

JC: ..yes..yes..like a mystery...



UM: .. f..if..if people do not...

JC: ..aha..

UM: ...céoperate...

JC: L.yes..

UM: ..by rememb-ering the details...
JC: Yes.

UM: although well...the more general details are those of your wife, who is the
_one who actually saw..

JC:  ..actually, yes...

UM ...however, your [détails] can help us alot.
JC:  Aha. ' ’
UM: So,what...

JC:  Yes, well, to begin with, at the moment we left home, right?

UM: Yes.
- JC: Uh.. |
UM: From Soyapango... | :

JC:  FromSoyapango. Well, we left there just about after 6500...aftef 6:00 é.m..
UM: Yes. |

JC:  ItwasaWednesday...uh...Idon’t have the date...ldon't remember the
date...but...just about, you can see...

UM:. Yes..yes...Iremember...

JC:  Yes.

UM: ..ithasto be... onSaturday started...
JC:  ..Saturday the 11th, just about...
UM: _..the terrorists’ offensive...

iC: | Yes...yes...and $0...

UM: ..it hasto be Wednesday the 15th...
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| UM:
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UM:

...yes, just about... just about...so...we left that place under the o
bullets...uh...we were able to get to where there was a military detail on the
army's boulevard...uh...now, there they didn't let us through, because they
said that there was some shooting at the time between guerrillas and
soldiers, before arriving at Molinos del (ui).

Molza...

Molza...yes. Well, we waited a while, because | told my wife: Let’s wait here, |

_ told her, because...

How did you get there, to Molza?

‘Walking, yes, walking...uh... we were there for quite a while, approximately

half an hour or 45 minutes, wating to see the outcome. Well, from there

we...uh... a sergeant, yes, an army sergeant called us and told us that it was

open, that we could get throu%h, those of us who were waiting to get
through. And we went through, it was free...and, 10 meters, no, about 15
meters from the place where we were we found a light truck there. it was
there by chance, maybe it wanted to enter Soyapango, butit no longer could
do so. There it was, alone, with its driver, a woman, and there...yes, they told
us that, if we were coming downtown, they could give us a ride. That’s riow

“we drove downtown, there by the Banco Salvadoreno. We stayed there.

By the Banco Salvadorerio that is there at the Plaza...
Exactly, Morazan...
Morazan.

Yes, Plaza Morazan...we stayed there. From there we went to a flour mill,
because | had made an order and | had it still coming. We went there to
cancel it with my wife and child. At that time, when we got there, it was
closed. We had éreakfast at a small café next to the flour mill...uh... and as we
had breakfast, in the meantime, the owners of the flour mill arrrived. |
cancelled, we cancelled, then we went back in the direction of dowtown. As
we got to the corner...uh... just before the Apolo movie theater there are
some pay phones. There my wife told me, she said: From here I'm going to
call the Father [priest], she told me, to see if he would give us a place to go.
She called from some phones that are about 15 meters approximately from

" the Apolo movie theater...uh...there we talked, she talked...to him, and when

she finished, she told me: Look, she said...uh... | talked, she told me, with the
Father, she told me. We are going to his place. We went in the direction of
downtown...uh...we got into another truck that dropped us in the Gardens...

Where did you get into the other truck? You don‘t remember...

Mhhh... I'm trying to think...no, no, no, | can’t give you so many getails, |
don‘t remember very well. Because it was a moment, we were getting very
tense, nervous... :

Yes.
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..no, no, | don’t remember very well. There we got in, quite'some time had

already elapsed, hours...uh...

You don’t remember the time, approximately.

No, no...uh... then...we arrived there...at the Gardens...the Gardens of
Guadalupe...uh... she told me to wait for her and that she was going to talk

~ to the priest again, with the Father. And I went on, where she met me. |

didn‘t wait for her where she told me, but I went on. Then, well..we went to

_ her mother’s house, to my mother-in-law’s house...which is at Antigua

Cujatian...uh..from there...we were there...it was about... approximately
11:00, maybe... 11:00 a.m....uh... we had lunch. After lunch she came out and
told me: I'm going, she told me, to talk te the priest, to the Father, she told
me...uh... already after lunch. | can‘t tell you the exact time because I don’t
knowexactly... : - )

(ui)
...butitwas after lunch, probably...

When you arrived at the Gardens...uh.... before going to your mother-in-
law’s, you wife went to the Fathers’ place...

She tried 'to, becase she left me there with the suitcases we were carrying. But
as she saw that | was walking on, she came after me.

Aha.
That's all.
And you left for Antigua.

’

And we left for Antigua, where her mother lives. We were there, we had
lunch, then we rested a little and she left for the Fathers' house. It must have
been a little after 12:00, a few minutes, just about, but it was after 12:00.
Hm...

Uh...yes, 12:00, just about.

Aha.

...uh..she came back later, after a while, | can‘t give you the exact time,
because i don’t...but she took ...maybe an hour to come back...

Yes.

When she came back...uh... she told me: | arranged everything. The Father is

-going to give us two sofas there in the house, yes, in house # 16, she told me.

He is going to give us the house. . the room in house # 16, she said.

Aha.
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Uh...we waited a little while...between 3:00 and 3:30...yes...just about 3:00
and 3 20 or before...beiore 4:00, we left for the house, the house that the
Father had offered us We arrived a* the house, we were there, we rested a
while. Afterthat... my child got thirsty. She told me to go get her a soda. We
went out to buy or 2. Right st that moment, whern we were getting ready
insige the 190m, we heard a burst of snooting nearby, from a distance of
approxmately 40 meters, because there 1s a place there...there are agroup of
shops. there are bakeries, there are supermarkets...

the superimarket] of the Gardens...
Exactly Around there a shooting was heard, at the time we were in the room.
We had just arrived. :

Yes

_.uh._. but!went out because my child was thirsty, I went to geta soda. |

- couldn’t find one there at the Santa...

Santa Elvira...
..Emilia...
Santa Emilia..

Yes, there is a supermarket called Santa Emilia. | couldn’t find any, it was
closed fwent to..the Mediterranean, | think thisis the other street. 1 can’t
gve the exact name either because | don’t remember 1 know that place by
sight, but I don’t remember the names of the streets or anything like that

Uh there I bought some, and | asked the man at at . at the store where |
pought the soda if he had heard some shooting “"Sure,” he told me' “They
just did 1t here, around here,” he told me A main street.. uh . “"betarefu!”
he told me. Yes [l told him] sell me, please, these things fast, and I'ligo back. |
d-dn't tell him where. Uh... then | went back to the house, where the Father
hzd given us the room. As | arnved at the room | found my wife before I got

1o the room and she told me: "Look,” she told me, "the Father came already,

he breught me a little stove, and he asked me that, if | didn’t have sheets [or
plankets], he would get me one. That's what I'm doing, waiting forit.
“Because this room, this house 16 1s connected to the university campus
There 1s a door here, and so the Father must have gone that way to give her
the sheet he had offered her. :

Yes

A moment later the Fatnher arnived.. uh  already with the sheet | wasinside
he rocm when [ saw him talking 10 mv.a-fe. lwent 0.t 1o 2 net the ' dvirer. |
rwany knew him, butl we r.adn tlaikeuy; but .+ Medn | Sid sodreriaek =g !
buttkneahim - wi-shook hatdy we @r-atel “{urinud, 3. Mo,
- e«pluned to me, be 1ol me “Wel this is your nouse © Retold e, “You
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How long was the Father there with you, welcoming you? *

It was a few minutes, a few minutes, because we greeted each other, he just
talked a little bit with my wife and left. .

Yes. ‘ _

Uh...we rested a littie bit...uh...then we ate something for dinner that we
had already prepared. We had dinner and we just tried to go to bed because
we were exhausted...uh... with tense nerves...and many little things like
that...

Yes.

Uh...we were...

(2 phone rings, UM answers and speaks in English)

JC:

UM:

JC:

UM:

JC:

UM:

JC:

- UM:

JC:

um:

IC:

UM:

JC:

UM:

JC:

We were...l was telling you that the Father got there at about 5:00...yes...
You knew the Father already? | '

Yes.

From before...

No, that is, since my wife had been working there for some time, 1'd go there
now and then, and so occasionally he would walk by, any Father would walk
by. She’d say: “Look, that's Father so-and-so, that’s Father so-and-so,” and so
on.That's how | knew their names. Well, maybe not all of them, but the one
knew best was...uh... Father IACUDILLA, Father BARO and Father MONTE.
The others, well, | knew them by sight but | didn’t know their names.

‘And who was the one who came in? '

Father MARTIN BARO

And did you talk to him quite a bit there or...

No...no...

..just...

...we just greeted each other, you understand?

Yes, yes.

...uh..we rested...from that time on...and we had dinner...uh...tried to
sleep...| had already slept some. | can’t tell you the time because I don‘t know,
I wasn’t looking at the watch,; but we slept some...

And when...when you arrived...

Yes.
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..whenyou came from Antigua...

Yes.

...atwhat house did you arrive?

At... my mother-in-law’s, her mother's.
No, when you were coming from you mother-in-law’s, like that, excuse me,
when your wife came and told you that she had already talked to the
Father...

Yes...

...and you said that you came down to Gardens...

Yes...

...atwhat house did you arrive?
House # 16.
# 16.

Yes, house # 16, where the Father took our things. Both houses are theirs, #
15and # 16, but we were in # 16, yes, # 16.

But both houses have their...their garage.

Yes.

Which one did you enter, # 15 or # 16?

No, # 16.
You entered that one?
Yes. Yes, # 16.

And...you had dinner, and then...

Yes, we tried to sleep...uh... and we could hear some sporadic firing nearby,

during the night, when we were trying to rest, to sleep.... and [this was]
maybe before 1:00 a.m., because we had already slept some...uh... but just
about at that time, | figure...uh...we heard some firing, a little...no longer
sporadic, but heavier.or more...more continuous, you understand what |
mean, right? '

Yes, yes.

Then...uh... yes, around that time, after that continuous firing, we heard a
burst [of shooting], aburst... ,
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Yes.

After that shooting...

But...

..that burst that was heard very near to where we were...
Butyou couldn’t locate it? |

No, no, but [it was] very near to where we were...well, [ can...| can say thatit

was within the university campus...and, just about, itwasin the wood, at the
entrance, there is a main entrance next to the Gardens. So in that area there

is #wood around there and the shooting came from there.

But...was there any shooting anywhere else ...
We could hear...
...or only there at the UCA [Centra! American University]?...

Well, there was some, just about near the highway, and here on this side, this
street, | don‘t remember what streetitis...that one...that goes up near
Democracy Tower... : :

The (ui)...

Well...just about, we could hear on this...on this street, and then on the
university campus. Uh... then...we could hear the heavy shooting, very
close...very close. At the time when the heavy shooting was going on the
were knocking on doors...they were knocking on doors. My childgwantedvto.
getup, when she heard the noises, she wanted to get up. So I picked her up
fike that so that she wouldn‘t get up. My wife reacted right there, she got up
the moment they were knocking on the doors, notin our room or our house,
where we were sleeping...uh...but they were knocking on the door of the
Fathers' room, that's where it was...uh..when she got up...when they were

- knocking on the doors, she got up and she wentto a room next to ours.

There is an empty room, it’s still empty, right? This room has two windows

that open...no, no... you can see, through these windows you can see well

the...the Fathers’ room. ' : :

Had you entered the UCA before?

Yes, yes.

Did you know where...where the Fathers lived?

No.lhad entered... that ...that roomiis very recent...very recent.

Well, what else? |

Uh...through those windows my wife was able to observe what happened,

what was happening, nght? Because (ui) she got up, without talking to me,
without saying anything, when they were knocking on the doors...uh...then,

-9.
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aswe were hearing the doors, l only heard one voice, the vbice of Father
NACHO, that's what we called him, Father MARTIN BARO. | recognized-his
voice, it was his. | didn’t understand what he was saying, but he was talking,
he was the only one talking. We could hear very soft voices, but the one that
stood out was Father NACHO's. Uh...when...yes, when he was talking, | was
hearing..since Ididn’t see, | only heard, but it might have been inside the _
facilities...no, in the rooms, in their room. We could hear the voice...then, but
the shooting was going on, right? At a certain point, the shootin%got
heavier, and right at the time when the shooting got heavier, father NACHO
stopped talking. No voice could be heard anymore. Everything was silent for
a few seconds.

Yes.

Then...uh...we could hear like the noise of something like chairs being moved

" ordragged, noise of [breaking] glass, and of dragging something on the

floor. That's what | heard...uh...then, well, everything was quiet, that's all. In
a matter of seconds, again, we heard the noise of two powerful bombs
because they...uh... they shook the room where we were, right?
Uh...then...well, we could hear a few shots, | don’t know where, I dont
know...ldon‘t..Idon't remember about that, | can‘t tell you where that was.
We could hear some shooting but a little far away, | don’t know where. I was
inside this room and i couldn’t tell...uh...my wife.came in, after that, my wife
came in, slowly. She went to bed. She made no comments to me...uh... :

Yes.

...until the morning. Uh... well, we again tried to go to sleep. We were
somewhat frightened, but we tried to sleep.

You didn’t say anything to your wife...

No.

...or asked her anything?

Or asked her anything. I just heard her going to bed there on a small mattress
and 1 heard her. Butldidn’t ask her anything, and she made no comments to
me...until the morning. We woke up at about 5:30 or 5:40, just about...uh...
then she got up and told me: “I'm going to see,” she told me, “to see what
happened.” It was already 6:00, a littie after 6:00. No, | told her, don‘t go yet
because itisn’t 6:00 yet. “No,” she said, “we'll wait a little bit.” Because there
was the curfew. ’

Yes.

Until 6:00.

Yes.

Until 6:00. After 6:00...

Yes. .

-10-
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her, are you going to see if...if...if they have opene

..she got up, she went out through this door that opens to the university
campus. Youdidntknow... - -

Sure, sure...

.thereis adoor that, from these houses, # 15and # 16, opensto the campus.
She went out that way...uh...in a matter of seconds she came back. She was
frightened, trembling all over, with her nerves shot. And what had
happened? "They did the Fathers in,” she said. Like that, these very words,
she said: “They did the Fathersin. I'm going to tell...I'm going to tell those in
the other house,” she said. The other._the other...the other house of the
Fathers... because there is... there are those houses... # 15 and # 16 are theirs,
and the other room where the incidents took place...and there is the other
one where the other Fathers are...| don‘t know...| don’t know the name of
this ...this street. | can‘t give the name, because | don’t know...or the house’s

"number...ah, # 50...house # 50.

Did you know it before?

Yes, yes, | knew that house. But now I can’t remember the house’s number, or
the alleyway or...that is, where the house is located, | don’‘t know, don’t
know... -_

Yes.

Uh...yes, that’s what she told me: 'm going to tell them. She picked up her
purse with her documents and went to tell them. She came back a moment
later...about 10 minutes later she came back because it's very close. She came
back and told me: "l already told them,” she said. "They told us,” she said,
“to go away from here as soon as possible because we are in danger.” That's
what she told me. Uh...We packed our suitcases and left again, going to her
mother’s house. We stayed there. We stayed from that day,
Thursday.;.Thursday...TKuursday...Friday...Saturday...Sunday...we stayed there
at her mother’s house.

There in Antigua?

Yes, in Antigua. On Monday my wife said: Now I'mgoing to work. Well, | told
d the university? | told her.

“No,” she told me, “I'm going to the Curia.” The Curia is another house

where they have their offices, right? So that... that...they used to work in

those offices, but she worked there too. '

Yes.

Uh... we stayed with the little girl in the house of my mother-in-law and she
didn’t come back...uh... '

What time did she leave for that place?

Early, yes, at about 8:00, after breakfast. Yes, | don’t have the exact time to
tell you the time, but, just about...

UM: VYes.

-19-
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At 8:00 olr soon after 8:00. Uh...we were all at home. At about...after lunc’h
also...Idon’t...Idon’t have the right time...to tell you the exact time, I don’t
remember. After lunch...uh...came...l know him, the Father who is...
Father...FERMIN...

Aha.

Yes, FERMIN.

How do you know the Father?

Uhhh...l have seen him, too, on many occasions, and it’s because of my wife
that | knew him by name,too. : -

"Aha.

But as of friendship, ! don’t have one. My wife does. Yes, he came there to
bring me here. When he came in, I said...he told me: Uh..., no... "get ready
because we are leaving.” Where to, Father? | asked him. "Well,” he said,
“you'll see, you'll see where we are going.” But, look, Father, Isaid, and
where is my wife? "Right now I don't know, I don’t know,” he said, "but
you'll see her.” We left. Uh.. | picked up all the suitcases | was carrying. We
wentto... to the embassy...yes, to the Spanish Embassy...the Spanish Embassy.

So then, you went directly form there, from your mother-in-law’s to the
Spanish Embassy?

No, we went to house # 50. There we changed vehicles. I don’t know who
was there, | don‘t know who was there. There we changed vehicles and left in
an...armored car, | think it was an embassy’s car, property of the embassy.
There we just changed from one vehicle to the other and we left. We were on
our way when | asked him: Where are we going? “Well,” he said, "right now
we are going where your wife is, where Lucia is,” said the Father. “She isin
the Spanish Embassy, she is under security.”

You were going with Father FERMIN?
Yes. I was going with Father FERMIN.
Aha.

Uh...we arrived there at the embassy. We stayed there...uh... the night of
Thursday...and..

Of Thursday or of Monday?

Ahhh..what day was it? Let'see...no, it was the night of Monday, yes, the
night of Monday...yes, the night of Monday. Yes, the night of Monday,
Monday and Tuesday, if I'm not mistaken, yes, also Tuesday...l think
so..Tuesday..Wednesday...no, no...l don’t remember well, but, yes, | think
Monday and Tuesday, because we...then, from there...I'm not sure about the
two days, either, because, well... . :
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But we were at....

...at Spain. [the Spanish Embassy]

...atthe pbint when you had...that you had come...that Father FERMIN had -

brought you there from Antigua...

Yes...yes...

...and then you went to house # 50...

To house # 50...
...you changed vehicles...

Yes, we drove...

...and Father FERMIN was always tak’ing ybu in the other vehicle...

...always...

...tothe Spanish Embassy.
Yes.

That was on Mdnday.
Hmh...

When you got to the embassy...

I stayed there, from the emb...from house # 50, Father FERMIN was no
longer...no longer with us, but...with us came...ldon’t know who that was...if
it was...but it was somebody who has sufficient influence at the Spanish

Embassy.
Aha.

Because he appeared very friendly and...well, I'm telling you that he had
enough influence because he just honked and we entered the embassy.

So Father FERMIN did not go in with you?
No, no, he just went to Antigua to bring me there...
Yes. What days were you there at the embéssy. you don't remember?

The night of Monday...and Tuesday, | think...Tuesday, | think.

UM

G

Where did you meet your wife?

There at the embassy.
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There at the Spanish Em_bass‘y .

There...there we met. They Had her there then.

When you got there, what did your wife tell you?

Well, we just said Hello. She said: Did they bring you here? Yes, I said.
Aha.

- And!said: And how are you? "No,” she said. “The thing is that they told

me”...uh...“the Fathers told me,” she said, "that we are in danger,” she said.
*We are staying here,” she said, “they told me...they told me that here we
are going to be secure.”

'And...and when Father FERMIN went to pick you up there at Aniigua, atyour

mother-in-law’s, he'didn‘t tell you anything?
No, he didn't give me any details.

Or that your wife was sending you any méssage?

v No; no, didn’t ask him about that, but where she was and where we were

going. And that's when he told me that we were going where she was.
Aha.
Yes.

And when you were...the days you were staying at the embassy you didn't
talk to anybody?

No.

7

Or with the Spanish Ambassador...

Yes, sure, sure. Uh...with the Spanish Ambassador.

Did you tatk with him?

Yes. |

And with anybody else?

Uhh...somebody came...| don‘t know what ambassador...
Ah...

Yes, the French Ambassador came.

Aha.

Well, the Spanish Ambassador tatked with him.
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Not with you.

No., not with us. He didn’t talk with us...until it was late, and after that | don’t

~ remember. Then it was Thursday...Thursday and Friday, if 'm not

mistaken...uh...then the judge came to interview my wife...
Aha.
...in the afternoon... he cameThursday afternoon...yes...

Now, there at the embassy, didn‘t a woman come to talk...to interview you
there? As a reporteror...

No, this woman came, whose name iS MARIA JULIA HERNANDEZ, a lega!l
expert. ,

What day did she come?

The same day the judge came. | think it was Thursday.

And what time did the judge come? |

At...3:00...at 3:00, or before 3 :Od, just about that time, maybe before 3:00.
And that MARIA JULIA you mentioned, what time did she come?

At about 2:00 p.m. |

So she came before the judge?

Yes, she came before the judge.

That wasn't in the morning, or a day before that?

No, no...uh...no...yeS...about...about that time or in the morning, | don‘t
remember very well, because being shutin you can’t feel the time passing.

Ah, yes.

Yes.

Because where...where...in what room were you?
in the Spanish Embassy.

Butyou don’t know what room? |

Hmm... not the number, butit’s a room that opens to the office, but I don’t
know the number.

And what did MARIA JULIA tell you?

Well, she said nothing to me. Now, to my wife, she talked to my wife,
but...uh...I'm trying to think...uh...no, no...idon't know...Idon’t know...|
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don‘t know what they talked about, but they did talk, but [don’t know what ~
they said. '

And whatdid the judge tell you?

Well, | ddn't know that, either, because 1 was in thisroom | told you.

Yes.

And | couldn’t move, | couldn’t move from there, because if | did...the little
girl was always ﬁoing around there. Either | or my wife had to look after her.

hat's why, well..she was into that. They called her...uh.... to go talk to the
judge. ,

Uh... did they ask your opinion on whether you wanted to leave the country?

| Yes, they did.

Who talked to you about that?

The ambassador.

What did you tell him?

Well, that we did want to leave, either to Spain or...

What day did you tell him that?

tdon‘t know, | don‘t remember the day...uh...we were there ...Monday...ah,

es, that same day, Monday afterNoon, yes, in the afternoon. It was quite
ate. He asked me if we wanted to travel some place like Spain or France or
this place, any place here in the United States.
But he didn‘t tell you why? Why you wanted...
Well, since...
Whatdid he tell you?
Well, that the situation was very bad. Well, he said that to me, to me, '
because my wife, uh...Idon’t know what she was doing, but...the ambassador
called only me to explain the case to me, explain to me and ask me what we
were doing, where we wanted to go, because of our situation.
Your situation or the country’s?
The country’s situation.
Yes.
Yes.

But he didn’t tell you that you...what was happening to you? Why...why...
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UM:
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No, no.

“And you didn’t ask him either why they wanted to get you o»u't of the country,

why especially you?

No, | didn‘t ask him. What he emphasized was the fact that [at the embassy]
we were well protected and didn't need to fear anything. That’s what he told
us, what hetold me.

Yes.

He told me that we didn‘t need to fear anything because we were well
protecjed. ' : : _

(end of recording)
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P. Miami Office of the Federal

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1 Oate of tramcription

1/17/90

as interviewed at the
lgation (FBI). He was
advised of the identities of the Agents conducting the interview and
the nature of the inquiry. He provided the following information:

Special Agent (SA

SA entered on duty with the FBI on

p He ertered on on the Miami Division of the FEI | Der, 85. .

He is presently assigned to the C-3 Major Case Squad.

. On or about November 23, 1989, the Duty Agent for the Miami
office relayed information to him which had been received from the
Department of State on the same day. He was advised that on the
evening of November 23, 1989, he should anticipate the arrival of a
French Military aircraft out of El salvador carrying a witness in the
xillings of the six Jesuits Priests in El Salvador on November 16,
1989. This witness would be accompanied by her husband and child. He
recalls that he met the aircraft at Miami Internmational Airport and a
large mumber of individuals were also at the airport to greet the
plane. This entourage included Jesuit Priests, officials of the
Imnigration and Naturalization Service (INS), Department of State
(DOS) representatives, and representatives of the French Embassy.

s indicated it was his understanding that the
witness, was care of the DOS. Upon their arrival, they were
 escorted by officials from the INS and were processed for entry into
the United States. They were initially lodged at the EMBASSY SUITES

F) HOTEL in Miami. The representative for the Department of State in

charge of the witnesses for this period of time was an individual he
jdentified as RICHARD CHIDESTER. In addition to the above-mentioned
individuals, the family was also accompanied op = = ip from El
Salvador by Assistant legal Attache (ALAT)( RTINS rEs 5

«tache, Mexico City. - : '

On November 24, 1989, at approximately 12:00 noon, the
farily was relocated from the EMBASSY SUITES to the RADDISON INN in
the vicinity of the Miami airport. Three rocms were secured at that
time by Mr. CHIDESTER. One room was given family, one room was
V¥ for CHIDESTER and the third room for ALAT

At approximatel 5:00 p.m. on November 24, 1989, S
met with Assistant Special Agent in Charge (ASAC) LARRY E. TO
the Miami Field Office for the purpose of discussing plans and
procedures in the handling of the witnesses from El1 Salvador.

_ Investigstion on 1/12/90 o _Miami, Florida _ Fie » MM» 163A-HQ-61055

P

Date gictated 1/17/9Q

This gocument contalng Neither recommenasiions Aot conciusions of the FBI, It Is the property of the FBIand s 10aned 10 yOUur BgENCY;
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. Thereafter, a telephone conference call was initiated involving ASAC

TORRENCE, FBI Miami, MARTIN HALE, Deputy Assistant ector )
0 Liaison and onal Affairs (OLIA)
F> OLIA) and § DAD HALE requested f the
ianl Field Office 1 w the witnesses as soon as feasible and

provide FBI Headquarters with a summary telet concerning activities
thus.far, to include the results of the interview.

' Me further instructions frop AS SA_
and ALAT met with the witness,
f’ discuss the events which she allegedly observed in El Salvador on

November 16, 1989, concerning the killings of six Jesuit Priests.

The interview ofm“. begun at approximately
: .m. and lasted a tot ' ninutes. During the interview, -
“vas constantly reassured that she was in the protection of
vernment, and tha nothing to fear from telling the
~truth in this matter. s#&§ indicated that they were aware of the
‘P possible reluctance this witness might in cooperating with law

enforcement officials. Once again, they reassured her of their
interest in obtaining the truth and providing for her protection.

) During the course of the above interview, R T O
advised that while she was staying with her family at guarvers bDeihlg
provided by the Jesuits at the University Compound in El1 Salvador, she
was awoken during the night by shooting and voices coming from the

: vicinity of the Jesuits' sleeping compound. She rose from the floor
;7 on which she was sleeping, looked out the window, and observed armed

men dressed in dark clothes fleeing from the area of the priests!
lecning gquarters. The interview was consistent with information SA
g nderstood was provided by SENEGNEETEEINNNEE while she was in El

S2 g oted during his initial contacts with the
and her family al the motel, they were apparently not used to the
j? modern conveniences offered at typical American hotels. He noted that

they had difficulty turning on the water faucet and seemed somewhat
disoriented by all of the conveniences at their disposal at the hotel.

Iater that same evening, he had & discussion with ALAT
g concerning security at the hotel. Apparently many people knew
he fanily was being lodged and the fact that they were staying
;) o s being paid under the name of CHIDESTER, from the DOS. SA
ndicated that they perceived this as a possible danger and
therefore suggested that the family be relocated from their current
lodging. He advised that the Miami area for this weekend was hosting
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the Orange Bowl Football Classic and most available rooms had been
pre-booked. It therefore became extremely difficult to locate
available space convenient to the Miami area. It was decided that the
family would remain at the RADDISON INN, however, they would relocate
within the hotel itself.

: At the conclusion of the above interview, ALA’I‘m
prepared a summary teletype communication to advise FBIH
' 1> results of the day's activities. This communication was sent on the
morning of November 25, 19895.

an additional Agent from the

On Saturday, November .
was assicned to the security

Miami Field Office, SA
detail for the protection o e family.

SA s on duty from
P 8:00 b 200 p.m. on that Saturday. SaA ‘as relieved
Sy SA who was assigned the 4:00 p.m. to 12:00 midnight
L PO .

During the security shift of SAq the family was taken
at their request to visit several Jesuit priests residing in Southwest

Miari, Florida. After a brief visit with the priests, the family was
iven some clothing by the Jesui d the family, along with SA
a departed the area. S they transported the family to
P an area of Miami referred to as ! e Havana". |They had dinner at a
local restaurant which specializes in Honduran food, and all of the
farily members had substantial dinners. At the conclusion of the )
dinner, they were transported back to the hotel and escorted to their
- hotel room. SAEE ¥\ concluded his shift at 12:00 midnight and was
relieved by ALAT at 12:00 a.m. Sunday morx':ing, November 26,
1989.

Although SA was unable to provide specific details
concerning the activities of the family on Sunday, November 26, 1989,
he stated that no unusual requests or occurrences were noted.
P concerning the family on that date. He pointed out that it was the
intention of FBI Miami to allow the family several days to rest and
acclimate themselves to their new surroundings.

On Monday morning, November 27, 1989 o _family was
transported to the Miami Field Office by AI2
Office at this time, was Mr. CHIDESTER, S

nyecsigative Un ). Salvadorian Army, A
s A S requested that a tape recording
fD ifilerview PO ¢ would require a transcript of the complete
interview to facilitate this investigation in his country, and any
prosecution which may result. A tape recorder was made available to
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be utilized throughout the interview process. The tape recorder was
always situated in the middle of the room in plain view, and that
there was no effort to secrete the recorder out of the view of the
interviewees. He indicated that in fact, the tapes were changed
periodically in the presence of the interviewees.

. The first interview at the Maimi, FBI Office was conducte
in th ad area. Present d the
ALAT S
<OLS. se of the interview,
indicated she was cold and she was provided with an FBI "Raid Jacket",
which appeared to be satisfactory. At the outset of the interview,
she was advised that the only purpose in conducting the interview was
to obtain a truthful account of the events leading to the killings of.
the Jesuits in El Salvador. She was again advised that she had
aothing to fear, and should she have any specific requests during the
course of the interview, to make them known and they would be
accommodated as best as possible. eemed calm and
made no specific requests during the course of the interview. Halfway
f) through the interview on that morning, it was decided to continue the

interview in a more comfortable environment within the Miami Office.
They relocated to interview rooms one and two, which afforded the use
of two private bathrooms. Also this room provided additional privacy
for the interview process. SANEE indicated that at the outset of
the interview on that morning, it was decided that ould be
introduced as "The Director of the Special Investigative Unit" as
opposed to a Colonel in the Salvadoran 2 'his was done in an
effort to circumvent-any fear that g s icht have in

speaking the truth in the presence &% a ;fy officer. The tgne
throughout the interview was non-confrontational md*
was afforded the opportunity to use the ladies room and t periodic

breaks for refreshments such as soft drinks or water as she felt
necessary. She made no specific reguests and appeared to be quite

Ullllng to cooperat-
: periodically checked with (iRt e
s c i to see that he was comfo*table ana

UIe him and his daughter that they would be leaving for lunch
shortly. The interview conducted that morning of #was
reasonably consistent with the previous account of €vents that she had
provided to ALAT and himself, durlng the interview in the
evening hours of November 24, 1989.

At approximately 1:00 p.m., they broke for lunch. It was
decided to take the family to a local restaurants to experience some
of the local environment. They traveled by car to Hialeah, Florida,
and had lunch at LAS DELICIAS. The family ate a substantlal meal
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which consisted of seafood, steak, beans and soup. -The lunch bill,
paid for by CHIDESTER, was sizable. The family appeared calm and
confortable at the conclusion of the meal, Outside of the interview
environment, the Agents consciously refrained from discussing the
events which transpired on November 16, 1989 in El Salvador, to allow
;?:miamily to relax and feel more comfortable while they were in the
ma- T

The lunch break lasted approximately two hours. At

approximately 3:00 p.m. on the same afternoon interview was

while he was e eel comfortable,
relaxed and protected. m:ie no specific requests or
complaints concerning h ging 'treatment up to this point in the
Miami area. During the course of the interview, he was provided with
soft drinks, afforded the opportunity to use the men's room and was
advised that should he have any questions during the course of the

interview, he should address those through the Agent. They would be
accommodated as best as possible.

The interview o as tape recorded. The tape
recorder was in plain view and no effort was made to secrete or
disguise the recorder. s&#'s a trained Profile Coordinator for
the FBI and consequently, es special note of the conduct and

regarding controversial or )
significant incidences. ppeared uncormfortable with his
statement. There was a lack of eye contact on the part of
ith the interviewers, and he demonstrated fregquent nervous
movement in his chair indicative of restlessness. He also noted that

, statement lacked plausibility in some areas,

particularly the differences in responses between he and his wife at
the time of the killings of the Jesuits. SA as concerned that
according to GMMMEMEEP he remained undisturbed throughout the
incident while his wife was so disturbed that she went to the window
during the shooting. -

intervi

At the conclusion of the intervievw of (N INDEEEEREED
approximately $:30 p.m., the family was escorted back to the hotel for
the remainder of the evening.

Also on the same day, he d ssed the results of the
interviews of y and 'ith them. This
discussion highlighted the several discrepancies to them which needed
to be further resolved through additional interviews. The items noted
vere as follows: . :
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ad advised that she had observed the armed men

cular location, however, no shell casings were ' .

found in the area identified by This was unusual inasmuch as

in excess of 250 shell casings ha recovered during the crime

scene on the next day. The question remained as to why the killers
tJ!l!!!!!

firing from a parti

would have picked up the shell casings from where said they
were and not picked them up from other areas of e scene.

‘ Secondly, photographs taken from inside houses nugpers
fifteen and sixteen at the Jesuit compound indicated that
would have not been able to see what she alleged to see fIom those
two windows.

Thirdly, no latent fingerprints were developed fram the
window area whera-alleged to have looked out over the
~ompound. , .

Iastly, it seemed inconsistent that the behavior of the
o vould differ so greatly from the behavior of t.he-during
the same incident.

Although vaaas not with the family on Monday
evening, he was advised that they had eaten a substantial dinner that
night and believes it consisted of either filet mignon or New York
strip steak, or a combination of both.

On Tuesday morning, November 28, 1585, th i1y was again
. transported to the FBI Office in Miami. was i

interviewed at approximately 9:00 a.m., Present durj interview,
was ALAT L e and SA?
essentially recounted the sSaR® btory as told previously, wherein he
does not get up from his sleeping position, although his wife is up
and poving about and looking out the window during the shooting. ALAT
nuestioned (S Bacs to his responses provided during
the interview. AIAINGg ndicated that this did not seem
plausible, as it would have seemed more natural for
get up and go to the window with his wife. During the course of
interviewing he mentioned that on a particular
occasion, he was attacked by several bandits in El1 Salvador and he
sustained several large machete wounds resulti he assault The
"scars of this attack are readily noticeable on S
and hands. Again, it was pointed out to I
has demonstrated this amount of courage in the past would not have
allowed his wife to expose herself to those dangers without some more
positive response on his part. §@ BE did not respond to this
line of questioning in an offensiVe manner. He did not appear to be

to
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upset with ALX nor did he voice any opposition to the
arguments pres T Although he cannot recall
specifically if a question was asked as to whether had
any relatives with the Salvadorian guerrillas, SA that

this would be a typical type question to be asked as it is quite
common that people have family members with the guerrilla faction,
although most Salvadorians do not align themselves with the political

beliefs or ideclogies of the Salvadoran guerrillas.
skqﬁssessed'the interview of m” quite
effective, in that it was mildly confrontation yet demonstrated
to mat questions remained which esolved -
by 1% -y ts. It was also demonstrated to that the

facts of his statement were not consistent with er logical - .

behavior, or in some cases, with the actual facts. He was shown

- .hotographs of the view from the quarters he and hi amily occupied
at the Jesuit compound. It was pointed out to (EERTERmEE that his
wife would not be able to see the things she alleged I & from her

location. These discrepancies were not resolved by ”
during the interview. , ' ' s

At approximately 12:30 p.m., the interviews were terminated
for lunch. The family was asked to decide what they wanted for lunch,
and they requested they be given hamburgers and french fries. This
was done. The lunch break Jacted approximately two hours and an
interview °fM was conducted following the lunch

break.

- The interview was begun with an effért to relax
and

reassure her that she had nothing to fear. The only thing

being sought at this time was the truth.. This process of reassuring
her continued for several minutes, and once again, she was asked to

~ou-t her story as she recalled it. Early on during this interview,

recanted her original statement. Briefly, she

inclcated that she had been coached on her original statement and had
been told to say that she saw soldiers in the vicinity of the killings
of the Jesui on the pight that happened. She stated she was
coached by 2 RGP, “ho is an attorney affiliated
with the Archdiocese or the Jesuits in El Salvador. She expressed
concern for her safety and what would happen to her in El Salvador
because she had made the false statement. Briefly, she indicated that
she did not get up out of her sleeping position when she heard the '
voices and the gunfire on the night the Jesuits were killed. She in
fact stated she saw nothing she had previously alleged to have seen.
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It was obvious that she was emotionally upset at the
conclusion of this interview, and it was decided that they would not.
proceed any further, but rather would permit the family to return to
the hotel for some rest and relaxation. ’

. Although he could nottgrovide specific dates, he can state
with ‘certainty that throughout the course of these interviews, he was
in regular contact with his squad supervisor, Supervisory Special
Agent (SSA) nd ASAC TORRENCE. He is also aware
that the stat were being provided to FBI
Headquarters on a periodic pasis. Prior to the close of business for
Tuesday, November 28, 1989, it was decided that on the morning of

Wednesday, November 29, 1989, a polygraph would be administered to
* to confirm her recanted statement. The subject of a
polygraph was

aised with on the late afternoon of November 28
and although she expressed oncern, there was no reluctance to
take the polygraph. She appeared to be committed to resolving this
matter once and for all. The decision to use the polygraph
exanination was made based upon the conflicting statements previously
provided by

s%did not accompany the family to dinner on the
evening of Nov 28, 1989, however, he was advised that the evening
was calm, no specific requests were made by the family and that they
had a substantial dinner through hotel room service that night.

On Wednesday, November 29, 1989, at the Miami Office of the
FBI, the family was once again located in the vicinity of the
interview rooms. One room has been set aside for the family and the
other room was reserved for interviews. SA ointed out that on
two occasions during the week Agents of the Mlaml ivision had
purchased some toys and some games iir the child to play with while

ghe was at the FBI Office. SA was of the opinion that this was
done without any direction from their Supervisors and done on the
Agents own volition. : » ’ _

7 embe pent with a further
interview of A EGEIINLY r thi iew was the
Miami Division Polygrapher, SANSEEINEESES
to pecome familiar with the facts ol the case

as a potential candidate for a polygraph.
ated that was cooperative and had

an attitude of nt to bive whatever conflicis ng
testimony. At the conclusion of this interview, EESEEN

-émonstrated

advised that with her consent she would be polygraphed.
introduced to SA‘as the Polygrapher. During the introductory
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phase of the polygraph process, SA acquainted BARRERA DE CERNA
with the procedure and continually sured her as to the

harmlessness of the ma that there was absolutely no danger
as to physical harm. appeared nervous, however, she
was still cooperative.

' At the conclusion of the polygraph examination,
8A was advised by SAﬂhat discrepancies have ‘been noted
g. . ::gment and that ad onal interviews and/or polygraphs may
warranted. ‘

Once again, SA was not present during the evening

hours with the family, ho ; he was advised that they again :
_ _,P received a substantial dinner meal and were afforded privacy and use .
of the facilities at the hotel. o .

’ On Thursday, November 30, 1989, at approximately 8:30 or
9:00 a.n., zily arrived at the Miami FBI Office. §
noted that was comfortable and did not appear to be ped
or frightened regarding the upcoming day's polygraph. She appeared to
be cormitted to telling the truth and resolving any discrepancies in
her statement. BShe was polygraphed during the early part of the
morning, and once again showed some inconclusiveness and discrepancies

wi he story she provid e killings of the Jesuits.
SA indicated that came frustrated with the
P situatidli and indicated that she wanted to discontinue with any

polygrap! jews regarding her statement. ALAT AQEEENRspoke
with briefly and advised her that she was a good
perso na obviously wanted to tell the truth, and the truth could

. only be deterrmined through her continued efforts to work with the
‘Agents in resolving an icer cies or problems in her
previous statements. Wu asked to continue in an
effort to obtain the truth and she consented to do so.

phases of the polygraph examination
R r-nce again demonstrated either deception

or inconclusiveness el responses to the polygraph questions.

; . Further polygraph examinations were discontinued at that time.

gcalled discussing the situation wim
BA2s to the best course of action at S point
ip s oided that a

polygraph would be administered toff e with his

effort to corroboraté the information being provided by
The common goal was to obtain a consistent version -
she had cbserved on that night.

e events which
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-addition to the above, the new version now indicated that

10

BA discussed with muue--polygraph '
exarination lained to him tha ere nothing to fear, and
the examination is only designed to elici truth and confirm what
he is telling as being the truth. onsented to the -
polygraph and was provided with the stions be asked-during the
polygraph.’ * results were indicative of deception.

"+ . At the conclusion of polygraph, it was
decided to conduct no further i ews or polygraph ex
that day. It was also decided that further polygraphs of
ere not advisable, as her statements are so inconsisten

<ld be difficult to obtain accurate results through additional
polygraph examinations. The interviews were discontinued for the day
and were scheduled to resume on Friday morning, December 1, 1989.

As with the previous evenings, sa*did not accompany
the family to dinner but was advised that once in, they had a
substantial evening meal and remained in their rooms until they were
again transported to the Miami Office of the FBI the following
morning. . - :

iday morning, De er 1 , SA was advised
that both and ad a rsion of the
events whi ey a to have witnessed. iSfecion essentially

verts back to the first statement provided by . e T
in that she actually observed armed men fleeing the vicinhity of

priests' sleeping quarters on the night of the killing&

-lso viewed the same series of events. .
q“s subsequently polygraphed regarding these
statements. His results were indicative of deception and was either

inconclusive or deceptive once agaj enp he was questioned
regarding these discrepancies, dvised that he and his
wife decided to concoct a sto a ey elieved_t.he U.S. Government

would accept as true. When asked in the post xamination interview
what he believes the real truth to be, [JEEES M. ndicated that
neither he nor his wife actually saw any

@ recalled that at approximately this time, §E
e afforded the opportipity to interview the
S S indicated that he
wished to address the witnesses as fellbw countrymen to see if he
could convince them to tell the truth on behalf of the honor of his
Rt T was advised that this would not be

appropriate“
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At the conclusion of the morning's inte
spoke with

mﬁhey broke for lunch. During this time, SA
ygraph Unit at FBI Headquarters concerning both witnesses and

their examinations, and it was concluded that the witnesses were
unreliable. The results of the various polygraph examinations were
facsimilied to FBI Headquarters, Polygraph Unit throu?hout this

i +4 i t

several day process on. At the
conclusion of lunch, ere requested
to provide fingerprints and hair samples to assis e Salvadorian

investigation. They consented to do so.

last time SAqhad any contact with
as at the r8I Miami Office on that,
T.00N. ceived a very cordial goodbye from both

He wishe ook hands wi
ore he departed. ugged him as she

eparted.

In summary, SAmindicated' that the truthfulness of the
el ed. No agg (ARl de

witnesses could not be d
fror the information provided b{ either i
The family was treated in a very cordia g

entire stay in the Miami area, and all their requested needs were
accommodated. They were obviously placed in an environment where the
living standards far exceeded anything they had been previously used
to. Although they were occasiocnally apprehensive and concerned about
the different events which transpired, they did not indicate any
reluctance to cooperate. They were not antagonistic or hostile. They
appeared to be appreciative of the service and consideration being
provided by the FBI and Department of State.

gioeM is aware of several allegations having been made
in connection e interview techni?ues and treatment received by
the witnesses during their stay in Miami. He indicated that it was
frequently necessary to limit the mobility and activities of the
family in view of the perceived threat to them as valuable witnesses.
Irrespective of those conditions, the family was treated in a very
accommodating fashion. To the best of his knowledge, he does not
ecall any parts of any of the interviews which were conducted wherein
RNl 2 referred to as being "effeminate". SA oes
: . nterviewers raise eir
@ nor where threats or acts
! s utilized

SA

voice to HREEEEERE SR i
of intimidation used. None of th
during the separate interviews ofggl el T
could be construed as being abusive, overly aggressive, demeaning or
threatening.
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stated that du the week of November 28
1, 1989 he recalled SA received a request fo
F) to correspond with her mo <’ He suggested S
e details concerning this request.

E advised that to his recollection, he has provided
all of the in ormation; -as it occurred, during the course of the
interviews of the above two individuals. At this time, he has no
additional information to provide. :
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'MAssistant legal Attache, (AILAT)
Guadalajary, co, cted at the Federal
Investigation (FBI) Office in Miami, Florida. ALA was
advised that he was being contacted in connection wi terviews
: that he had conducted of two Salvadorian nationals during late
November and early December, 1989. He was advised that the FBI
Headgquarters had been in receipt of a letter outlining allegations of

mistreatment of these two witnesses by the FBI.

By way of backgroun ised that he has been
a Special Agent in the FBI His prior
assignments -included the Miami D1 ere as responsible for a

variety of investigations in the Criminal area. In particular, he
investigated property crimes, personal crimes, bank robberies, and
terrorism matters. From March, 1987 through March, 1989, he was the
Supervisor of a Major Case Squad. In April, 1989, he advised he was
- transferred to Guadalajara, Mexico. :

o 'ALAT stated that on November 20, 1989, he was
contacted at home e Legal Attache, ”stated
that ‘advised him of the shootin? of six Jesult Priests in San

s

Salvador, El Salvador. He advised his assignment was to provide
assistance to the El1 Salvadorian Government during their
] ) investigation. He further advised he flew to Mexico City the next day

and reviewed a number of cables relating to the homicides. He stated
his mission was further discussed and he was to review the progress of
the investigation, make any recommendations deemed necessary, and
offer whatever services may be required of the FBI to the Fl
Salvadorian Government. On November 22, 1989, ALA arrived
shortly before the curfew in San Salvador. He said that he was met by
RICHARD CHIDESTER of the U.S. Department of State (DOS). He said he
spent the first evening at CHIDESTER's home and received a briefing as
to the homicides. He said that the Special Investigative Unit (SIU)
was responsible for the investigatien. ’

~ He said that CHIDESTER relayed the facts of the shooting as
they were known to him. 1In addition to the six priests who were -
purdered, a maid and her daughter were also killed. He stated that
CHIDESTER told him that the crime scene had been contaminated by many
pei:ons and that rumors were flying as to who was responsible for this
crime. :

invettigation on_llll:lBZQQ_____ (1] __M.mnn; Flarida : File » ”1 163A-HO-61055

: imu ocarea__1/18/90

| ] e

This oCuMent CoNLAING NEItAE! 1SCOMMENDALIONS AO! CONCIuLIONS Of the FBIL. It i3 Lhe Properly Of the FBI andg 13 10aned 1O YOU! BgenCy;
i aNnc its cONntents are NOT 10 De CIStIIDUIED CUthiGe YOuU! ppency,
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ALATmstated tha er 23, 1989, he went with
CHIDESTER and a idual W(phonetic) . He stated
, he ha

they went to SIU and met with the SIU Director. He
stated for the next several hou eceived a detailed formal
briefing by investigators and lab technicians. He stated that the
briefing was professionally done with photographs of the crime scene,
charts, and area plans regarding the location of the crime. o

: - ALA advised the SIU personnel noted that while the
crime had been &Y red at approximately 6:00 a.m., in fact when

they arrived there were liter&il{;:undr""6f'peop1e on the scene. He
said there was a delay of approximately two and one-half hours before

the authorities were notified. 7
tated he was advised that a substantial number

; ALAT
i > . of cartridge cam;e recovered at the crime scene. He stated he

recalled that the number may have been about 268. He stated the
casings included 7.62 NATO rounds, 7.62 Russian rounds and 5.56 -
caliber cases. He stated during the briefing, a reconstruction of the
events was portrayed for him. .

ALAT stated he was advised one priest was shot as he
attempted to hide e five other priests were shot outside of
their dormitory. One of the five priests shot outside was dragged
back into the dormitory.

ALAT tated that the SIU was aware of the fact that
there was a clea oman who had given a statement to a judge
concerning the murder of the Jesuits, however, they did not have a
chance to question the woman. He gathered from the briefing that she
was viewed as a key witness. He stated he also got the impression
that the SIU believed the Jesuits were hiding other persons who may
have had knowledge of the crime. He stated they were aware there was
a roving team of four people who provided security at the University
who had not been interviewed.

ALAT QEEEEES stated he had offered the services of the FBI
Laboratory and & “ered the services of the latent Fingerprint
Section. He stated the lLatent Fingerprint Section services were
offered because the SIU lLaboratory personnel were having difficulty
processing the recovered shell casings for latent fingerprints.

ALAT ¢t stated he was then taken to the Laboratory to
review the proct hich the Laboratory personnel were reviewing
the evidence. He stated that the Laboratory was attempting to
determine the number of weapons fired through a review of tool
markings on the cartridge casings.
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stated as he left the Laboratory, he received
word from { at CHIDESTER had called and left an urgent
message for to return to CHIDESTER's.house. He stated that when
he ved, he was informed that the Ambassador had re that he,
accompany the Ambassador and a woman named n a
French military plane. AILAT attempted to colitact lLegal™

Attache *o advised him o ' evelopment. He stated that in

the meant , the U.S. Ambassador was holding discussions with the

{:enc? and Spanish Ambassadors concerning the ultimate destination of
e witness.

ALAT stated that he arrived at approximately

3:00 p.m. on Th , November 23, 1989 at the airport. He stated
that while he was at the airport, he successfully reached the legal

ache's office and while not speaking directly with Legal Attache

‘advised another Agent of the situation in El Salvador. He

stated he also attempted to contact the Terrorism ver was
‘unsuccessful in reaching Supervisory Special Agent The
French plane arrived at approximately 4:00 p.m., was refueled and left
at approximately 5:00 p.n. .

While waiting for xAI.AT* learned from
CHIDESTER that the witness, ad seen scoldiers doing the
shooting and that she was in great fear for her life. He stated the

flight took approximately four hours and during the course of the
flight, he had several discussions with the witness and her family.
ALAT

. ﬁ stated he tried to ease
had. He stated ed TS TCE IR IS AR During the
of the flight, the man, . IR B told A‘LAT%
that he was a baker. He explained to the family that the Spani v
language is very common in Miami and that there are many Centr
Anerican people who reside in the area. He stated the woman,

e ‘as_concerned about her home in El Salvador. He stated that

- anted to come to the United States and had expressed
arious ways to get into the United States. He said that

P21 ked about "coyotes" as persons who could assist
people attempting to enter the United States.

any fears they may have

Upon arrival at Miami Intermational Airport (MIA), ALAT
M-tated the party was met by officials from the Security

O of the Department of State and Immigration and Naturalization
(INS). He stated they took an international b :

area, where he met two Miami Agents, Qs
& He stated when they entered the office,
lests also there. He stated that CHIDESTER and the
Department of State dealt principally with the Jesuits. He stated
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that the Jesuits told the family that they would get together the next
day. He further stated they cleared U.S. Customs at approximately
11:00 p.m., and INS took the family to the EMBASSY SUITES HOTEL in
Miami. He advised INS provided security for the family that night and
he booked a room at the same hotel.

- During his discussions with the Department of State
representatives, he said there was uncertainty as to who was
responsible for what aspects of the family's care. He stated that INS
intended to parole the family to the U.S. and once the family was
paroled, INS would have no additional responsibilities. He stated
that he had a discussion with CHIDESTER at which time CHIDESTER
mentioned his instructions from the DOS Command Post were that the

famili could get into the Witness Security Program (WSP). AIAT

iscussed the WSP with CHIDESTER and suggested that
alternative ways may be necessary to provide for the family.

' By noon Friday, November 24, 1989, the INS Security assisted
in moving the family to the RADDISON HOTEL in Miami, Florida. Later,
on Friday, November 24, 1989, ALAT ecalled that he met with
three Jesuit Priests and CHIDESTER. e stated the Jesuits could
provide spiritual support and set up a house for the family, but that
they would require financial support from the government to include
such items as groceries, utility deposits, and things of that nature.
?:mz;id the Jesuits were also concerned about the security for the

Y. '

- AIAT* said he did not recall the names of the three
priests, however, did note that one had a parish in the Westchester
area of Miami. ALATH;ave them his assessment of the terrorism
situation in Miami based on his ten years' experience. AILA

noted that the Jesuits said the government was keeping the family ln a
situation which was much too luxurious. He stated the Jesuits could
Otfii ther much less and that they were concerned the family would get
spoiled.

ollowing this discussion, the Jesuits met with the family.

ALA stated the Jesuits were of Cuban descent and were Spanish -
speakelsS. stated the Jesuits pointed out that they were not
aligned with the Jesuits in El Salvador. ALA said that this

discussion related to his request that the witness' security would be
enhanced as long as there were no . press conferences or publicity given
to them in Miami.

ALATEEE stated the Jesuits met with the family for
about one hour. He stated he left the RADDISON HOTEL and came to the
Miami Office to make notifications to FBI Headquarters and Mexico City
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Legal Attache, stated he advised Assistant Special Agent in
Charge (ASAC) TO and briefed TORRENCE as to the situation. He
further advised that he and ASAC TORRENCE put in a conference call to
MARTIN HALE, Office of lLiaison and International Affairs. He said
that HALE wanted the witness to be interviewed and a teletype

prepared. '

o ALAT said he left the Miami Office of the FBI at
approximately 5: .. and arrived at the RADDISON hotel between the
hours of 6:00 and 6:30 p.m. He advised traffic was particularly heavy

and that he was ac ed b Shm He stated at that
time, he believed was e only witness. He stated a DOS
Security Officer was the protection detail of the family.

AIA'Ilm stated that his interview of m
' ted approxi 0 minutes. At the beginning o e inte w,
tated something to the effect that she had been waiting
what she had

ay and that she would provide information conc
testified to in El Salvador. He stated he advised
were interested principally in what she had seen or what ghe may have
heard the night of the murders.  He stated that he told
she was in the United States and that she had nothing to fear.

' ALA pstated he felt what ad to say
was rehearsed. P2id for example that she started her statement
‘with what happened the day before the murders and not at the point
that he requested her to begin with. He stated he had to reiterate
that she should limit her statement to what she had seen or heard on
the evening of the murders. He said she then gave a brief statement.

ALAT QUESaaP said in bis assessment that -'as unable to
identify any of Tht persons responsible for the shooting and that she
could provide no significant information. He stated that following

the interview, he telephonically contacted MARTY HALE that night and
then prepared a teletype. He stated the teletype was detailed and was
approximately ten pages long. He further advised on Saturday,

November 25, 1989, the family was moved to a different room. He
advised this was a security measure because the priest knew the exact
location of the family. He advised that they could not locate another .
hotel so they merely switched rooms to the sevepth floor at the
RADDISON HOTEL. Following this move, ALAT{ESEEGE) came into the FBI
Miami Office to make sure the teletype which he drafted the night
before had been sent

advised later on Saturday, he explained that the
ish 1 age stations and he showed them how to
' B dvised that it was his understanding

television carried
operate the television.
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that the family had spent the day touring the city with CHIDESTER and
another FBI Agent. He stated that he recalled a television report
vhich may have be as Friday, November 24, 1989, in which
the departure of from E1 Salvador was on the evenin?
news. This news st carried a photo of her and this publicity
heightened his concern for the safety of the family.

On Sunday, November 26, 1989, AIAT*stated that he
had breakfast with the family in the morning. ated that later
during the da STER took the family to McDONALDS and perhaps to
a mall, AIA advised the family had suitcases with them that
they had brought from El Salvador and had adequate clothing. He
stated that he had no additional contacts with the family on Sunday,
other than the breakfast and later during the evening.

' ALAT MStated that on Monday, November 27, 1989 at
approximately 73 :30 a.m., he met CHIDESTER and the family for
breakfast in the hotel restaurant. Following breakfast, he advised

they drove to the FBI Miami Office. Upon arrival, he met with
# He stated that CHIDESTER wanted S -o stay at the
el with the witness and her family. ATRTa Etated that he
believed that it would not be a good idea inask the witnesses

may be uneasy due to the fact that the Colonel would be aware of their
location. '

!

had additional discussions
- was interested in obtaining a
complete statement from S from the time she left home to
stay at the University unti ime she left El Salvador.
ad a copy of her statement that she provided to the Maglstrate
in E1 Salvador and was interested in obtaining her statement here and
comparing it to the stat iven in El1 Salvador and then asking

questio needed. requested a stenographer, however,
AIAT #upon checking, determined that one was not available.
Colonel then requested that the interviews be recorded.

stated

At the beginning of the interview of e 5
was introduced as the Director of the SIU. He stated that he
did note that she referred to him as "Doctor". AI.ATm:;ated it
is not uncommon to refer to degreed perg that is o

educational background, as "Doctgr! 3 that he usually
referred das either the (S

' During the interview orllig PR ATAT
her husband and child were left in the reception room.

that mid-morning they changed room because there was too mugy in
the initial area where they were conducting the interview. \§ -
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said that e estioning was led p and
also by He stated that as advised that she
was under the provection of the United States GOvernment and that the

sole purpose of the interview was to f£ind out who was responsible for

the murder of the Jesuits and that any assistance she would render
appreciated. He advised her that at a later date,

may have to testify concerning what she had seen or w she

had heard, however, she would be under the protection of responsible
authorities.

AL TSI st 2ted that the witness was cooperative,
forthcoming and responsive. He stated he recalled that she told the
interviewers that she considered them like her confessor. He said in
his opinion, however, that she used a particular language to describe
her activities and the language was much like a Salvadorian peasant.

'He differentiated this type of language from that which she used to
describe the soldiers in the moonlight. He said that it appeared to
him that it was a different educational level reflected in her

descriptions. -

' He said that it was his sense that there were discrepancies
in her statement from what he had seen and learned from briefings
concerning the physical evidence at the crime scene. ALAT*
stated that he could identify three areas which he believed containe
discrepancies. He saj i as from his view of photographs, he
did not believe that copld have seen five soldiers
because a large palm tree was in ay. He said at best, she could
have possibly seen one and that this would have on - artial
view. The second area concerned a spot from which g s .
steted she had seen soldiers shooting. She stated the soldiers fired
into the air at this location, however, the crime scene disclosed no
shell casings were found at that location. He said there was no
evidence that the individuals responsible for the shooting took the
time to pick up their expended cartridge cases. lastly
advised that he did not believe it would be likely for BN .

. to observe the shootings and in particular, stand up, walk across a
bathroom to another room, and look out during the course of the
shootings. Haid if anything, it would have been much more
1ikely that she would have looked out the window of the room in which
she was staying.

) > factors caused him to question the
‘statement provid Yy DREIEERGR He further advised he considered
the second item, that is the lack of shell casings in the area where
she stated she saw soldiers shooting as a larger discrepancy.

ALAT
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ALAT- stated that the original tape recordings of the
interviews were provided to d that prior to turning
sse e punched out so that the tape

these over, the tabs on the

could not be altered.
: ALA stated they took a lunch break and went to the

... LAS DELICIAS res in Hialeah, Florida. He said it was a nice
Cuban restaurant and that he believed the change would be good,
esgecially since the family had, to his knowledge, been eating
principally food from the hotel. He stated that the lunch was very
cordial and frierndly and : tigators recognized the
tremendous risk in which ad placed herself. He further
stated that the conversation did not center on her observations, but
rather they discussed Miami, Florida. - :

' AI.AT_said that they had provided the family the
opportunity to select whatever items they wanted on the menu and that
it was his belief that they chose several of the most expensive items.
He advised he recalled the young girl did not like her dinner. The
father tried the dinner and they sent it back to the kitchen. He

F:> advised that DOS paid for the witnesses lunch.

stated that after returning to the office;, the
o began. He advised that questions _
: % 1n order to establish corroboration of
1UCIA's testimony. £ jill s2id that he was present during the
initial part of the interview, however, left the room several times.
He advised that his participation was very limited. He advise

arily left between 5:00 a . m. and prior to leaving,
,recounted some of %interview and that he%
h planned to review the tapes that evening.

ALAT USRS ctated that CHIDESTER, in his presence, told
the witnesses on numerous occasions that if the{ had any wantg ot
needs to let him know and that he would obtain it for thenm.
advised CHIDESTER usually ordered room service for the evening hea
and that the bill was approximately $70 to $80. AIAT said

that later in-the''week, he had offered to take the family to a
restaurant for dinner, however, they chose to eat in the room.

interview of
were directed to

stated that he recalled a conversation with

# comcerning her daughter wearing sandals. ALAT?
82 he has two girls approximately the same age and suggested

that it would be better for the girl to wear a different type of shoe.
He said old him that sandals were the only thing her

daughter liked to wear and that she got tired of her
daughter taking off her other shoes. .

T
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ALA day, November 28, 1989, the

interviews starte
an the

- ALAT

questioning because
bout the initial statement given by

He said tha
areas of Concern

then made reference to page 17 of a transcript

of the interview.

said that at this point, he took over some of

the questionin e advised he had seen machete scars in the past and
that ad scars on his face and hands. He advised that
counted an incident he killed a man while
efending himself. Having noted ability to defend

questioning that
would allow his wife to

himself, AILAT tated he
centered on the issue of how
place herself in such a dangerous situation.

the lawyer's C
report that the

ariey 2 N
interview. He 8a

overly polite in his 1i
- direct gﬁ

AlLA

Commission wnan

Sesuit
question

posethgs

T T ?efs.--
KRLVAS did not be
Toward the end

wvas interviewed
when they broke from
statements would not &

interview of SRR
did she get up from her

B greed that pecple would not believe his statement.

ALAT _also, with reference to a report prepared by
ommission on

Human Rights, noted on page 22 of the

: l stioning attributed to him concerning the
possibility that as with the guerrill?s did not occur.

said in his opinion this was a confrontational
t in his opinion,M\ms being
ne of questioning an at he eved a more

ne of questioning was in order based on discrepancies.

alewirsded that page 22 of the Lawyer's
ghts report attributed a statement to him that

nay have been doing something more than just

§. ALAT

stated that at no time did he

or make this assertion.

stated in his assessment, he believed that
d that the interviewing Agents and Colonel

lieve his statement and that he would have to tell the

of the interview, he said that he believed

stated that on November 28, 1989,
. He said that it was his
R interview that their initial

g imbiabe
ed that within a very short time of the
she stated at no time during the shooting
He said she provided details, which to

his knowledge, matched the forensic evidence at the scene.

-Qiéw thét
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ALATMstated that she was concerned about what the
interviewing Ag uld think of her and that on numerous occasions,
they reassured her that they understood that she may have been under
some type of pressure and that she should simply tell the truth.

: ALAT mstated that on Tuesday evening, they explained
vhat a polygrap nation consisted of and the procedure was

explained to her in detail. He stated she was advised that no new
questions would be asked, she would see all questions before t.hey were
asked and that the polygraph would not hurt her.

AI.ATQ stated he believed the family had dinner in the
‘yoom that night e family was left alone. He said they made no

requests to see anyone, nor did they ‘ equests. He
advised it was his understanding that%derstood that
with two different versions of what she had seen, it was necessary to
‘take a polygraph examination to establish the truth.

AIATMstated that on Wednesday, November 29, 1985, he
, met the family kfast in the hotel. He said they had casual

conversation and, as in the past, did not discuss the case when the

family was on their own time. He advised he.believed-that a polygraph
examiner from El Salvador joined them for breakfast. He advised that
in his view, the witnesses were unafraid of the Salvadorian
authorities. ALATjnoted that the polygrapher was not staying
at the hotel. - : ' .

ALAT% said that during the morning, he had a number

of discussions ing several issues relating to the witnesses.
He said in particular, the payment of hotel bills, meal bills, and

" ultimate responsibility for the family had to be resolved. He advised
he was principally involved with CHIDESTER, DOS, during the morning.
He further advised that CHIDESTER was leaving for Washington, D.C. to
brief his headquarters that same day.

A.LAT_said he had very little contact with the family
at all and did not participate in the formulation of questions., He
advised he was principally in and out of the observation room @

i iial occasions in_the porning. He advised he overheard SA

explaining to RISy ov the polygraph machine worked.
e said that her observable pe avior was fine and that she was quite
composed, '

' AIAT i@ stated that Polygraph Examiner
assisted by a Senior Polygrapher, SA&
left the observation room to make =g

returned, he was advised by SA'
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deception during two series of questions. After completing the two
series of questions, he stated that they took a break and then
continued for a third series of questions. He advised that during
this time, the family had been provided with sodas. He further stated
he had little or no contact with the witnesses.

) - ALATqadvised he was attempting to arrange logistics
for the evening, which were becoming somewhat difficult due to a

special investigative effort by the Miami Office. He advised that he
took the family home and ordered the evening meal. He advised he
'ed in an adjoining hotel room until approximately 2:00 a.m. ALAT
said ‘that the room was connected to the family's by a door.

inquired as to whether or not had slept better that
evening. He advised that she said she had in fact had a better
night's rest and that the biggest problem was that she was not used to
sleeping in a bed. AIAT’*dvised that as was customary, he did
not mention anything about the case. He stated he arrived at
approximately 8:00 or 8:15 a.m. at the FBI Miami Office space. He
said the polygraph examinations continued and that they were led by SA
" He advised that he had a discussion with the polygrapher d
“discussed some of the guestions with (EEEENEEEER G 52
He said the examiners would then discuss with

e phraseology of the questj He advised that at approximately
11:00 a.m., he learned that

| AIATm saidthat on 'I‘hixrsday, November 30, 1989, he
met the family breakal. ﬁstated that he

P

again had failed the lygraph
exanination. He id-morning, he and SA had a
discussion with (ESES hnd asked her to try and recall exactly
what she did that night. aid that they told her that apparently
there were some in eception. He noted that there was a
. brief period when as crying. He said that she was
sobbing mildly an at he went in and tried t¢ RSOLE somewhat
and calm her down. During this discussion, S
on the night of the murders she sat up on the mattress, turned to her
husband, and told him to listen to the shots. Upon making the
statement, she said her husband told her to lay down and mind her own
business. ALAT said that she indicated her movement and
demonstrated her movement to the Agents. He further advised that he
went back to discuss her statement with SA and indicated that
this change may be more accurate. He said the polygraph _examiners
agreed to try one more time; however, when he advised s
she said that she did not want to take another polygraph.

ALAT said that they explained to her that she had
already taken four ies of questions and failed. He suggested that
as she begins her new life in thg“United States, that this was not the
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best way to begin. He said that they treated her very gently and that
their discussion lasted for 20 or 30 minutes. He advised that she
agreed to take the te e more time. He stated that after the test
was administered, SA explained that the polygraph had indicated
deception once again. :

e AIAT*said that e f£ifth and final series
of questions tha e asked of He said that during
the Kolygraph examination, he ha erlooked the fact that they did
not have lunch that day. : :

ALATF said that the examiners had no doubt in their
mind that deceptidn was indicated. In a quality control effort, he
advised that it is normal to send the resgults the examinations to
the Polygraph Unit at FBI Headquarters. dvised that due to
the importance of the interviews and the examination, contemporaneous
to the interviews, copies were sent to FBI Headquarters. He stated
that the polygraph examiners stated that no further examinations would
be productive. : ‘ ‘

' ALAT said that (A = polygraphed
after e sed the purpose of the polygraph was to try to
pinpoint what items in statements may be true and those which

the post-polygraph examination interview

may have been false. e B¢
was also done by Shi He advised ched through a
window and observed the deme H ed that
following the interview, SA vised him that %
also i the polygraph. He stated he had a conversation w
nd recommended that the two,

wife, talk to each other that evening and they ‘

advis at he was requested byq
to call some pric ALAT stated he told her that he did no

know how to get a hold of the priests but he would advise CHIDESTER
when he returned from Washington, D.C., of her request. He advised
her that CHIDESTER was scheduled to arrive at about 8:00 p.m. and he
would let CHIDESTER know that she wanted to talk to a priest. He
advised that he had only one meeting with the priest and aid, in fact,
not know the names of the priests, nor their telephone numbers. ALAT

Psaid that he had no reason not to grant this request and that
f he had the telephone number, he would have made the appropriate
calls.

¢

ALATER & 8 reiterate at before they left the office for
the evening, heJwaNtain with SA and told the family that they
should discuss their answers. He advised that he reassured them that
‘they were not mad and that the interviewing Agents understood it was
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quite stressful, and that they should go back, talk it over, and that
the interviewing FBI Agents s ly wanted the truth. They stated that
they would do so.

ALA' aid that during this discussion, they had

r ne of’ ore heated exchanges. He advised that
made a statement that "he was tired of
they should let them go .back to E1 Salvador. -ALAT said that

he responded that they may have violated the la
false statement to the judge. To his surprise,
something to the effect, "You're right.. !
years for perjury". He advised that tood up and said,
"That's okay, we have friends who wi e care of us". He s t
bt and SA‘Jere surprised by the comment made
ALAT advised that they did not realize th e had

8 a familiarity with the legal system to the extent he was aware of
_the penalties for a specific crime.

ALATSEEEERS continued that he requested the protection duty
Agent to advise CHIDESTER to call him when CHIDESTER got in. He
%:) stated that he later learned that CHIDESTER arrived late and did not

five

get the message to contact him. ’

stated that on Friday, December 1, 1989, they

o W

met for breakfast. e stated in the conversation with CHIDESTER, he
was advised the Jesuits would accept the family and that CHIDESTER was
finalizing arrangements. He stated he told CHIDESTER the family had

requested a priest.

That morning, before he left the hotel, he informed
CHIDESTER and another DOS employee who was relieving CHIDESTER, named

about the pol¥graph results. He stated CHIDESTER and
tnesses and the witnesses admitted that they

B spoke to
ALAT # said that he did not participate in this
discussion and that it lasted no more than five minutes. He advised
the witnesses told CHIDESTER they would tell the truth on December 1,
1589. '

ALAT EEEERP: tated that upon arrival in the office, a pre-
polygraph interview was conducted and that during this interview,
CERNA-RAMIREZ stated that they both got up and looked out the window
of house fifteen. He advised further that they had not seen people in
the mooplight, but saw people oOn all as they ran near the chapel.

i advised that EEURSETHREE caid that both he and his wife
made t! servations, and also later, on the morning of the murder, .
went to look at the dead bodies.
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 ALAT suggested that the interviewing Agents simply
take the statement, conduct the polygraph and assess the truthfulness
of the statement. If in fact verified as accurate, they would

take a formal statement. AILAT stated that the polygraph
exaniners agreed to give it one more try. _ _

mr_advised the polygraph examina
and that deception was indicated on the part of
advised during the post-polygraph interview,
something to the effect that he had provided a ul response when
he said that neither he nor his |wife got up, however, s
polygraph machine did not believe those statements, he,
‘thought that they would tell the story that the machine

stated that following this interview, the

© wait in an adjoining room. At approximately

to the FBI Office according to ALAT

He advised xplained she had taken CHIDESTER to the
airport and that she was trying to make arrangements for the priest to
‘take the family that evening.

9 AIAT* stated that the family was r ed to the
hotel by another Miami Special Agent, and ALA tookb
to the hotel. He advised he last saw the Tamily on Sat ’
q ile they were at breakfast with a Miami Agent md&
h advised he then returned to his duty post. o

; AIATq was provided a copy of the lawyer's Commission
on Human Rights report and made the following observations::

ALATF advised on page 18, the correct date was
November 27, 1985, not November 28, 1989. P
it was he who drove to the office wi e

ALAT
family was
$:00 p.m.,

a

was picked up b . ALAT )
disclose that{EEEEEEE participated in the interview of November
27, 1 ALAT Idpointed out that the family had met

SA n the preceding Friday evening and on that morning,

§advised there was a discussion that n
@ would be duced as the Director of SIU, which he IS,

order to assure the witness that he was of sufficient stature to
conduct a thorough and independent investigation.

 ALAT “E P noted on page 19, paragraph three, that the
statement conce g Junch is inaccurate. He said in fact, the family
and the interviewing Agents went out for lunch in Hialeah.

1
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also noted on page 19, paragraph four, that

s fully aware of the fact that the interview had
been recorded. advised that it was not a surreptitious
recording. The recorder was placed on the table and, in addition, the
witnesses were both advised the testimony was going to go back to El

Salvador and that it was essential to malntain an accurate recording
of what was said. .

- ALAT’ noted on page 19, ive which
continues on page paragraph one, tha did in
fact make a statement that he, too, looked out the window. ALAT

advised that in the December 1, 1985 statement made by CERNA-
L he said he looked out the window.
polygraphed on this matter and showed deception.

‘ ALAT advised that the purpose of the first interview
with 'as to elicit information. He advised the
interViewin el asked few stions, but rather allowed the
witness to make his statements. aadvised there was nothing

i ) o conclude that the Agents did not

which would lead
stated that concerning paragraph two on

believe his statement.
| | ALAT q

page 20, he in to the dress and particular, the
He advised as he had previously

wearing of sandals by
“he was told the young girl preferred to wear them. ALAT .

advised as an indication of their concern uring one of
the interviews, an FBI jacket was provided to
concerning the decision to leave earlier in the morning,
ALAT dvised that he had fully explained to the family that it
was necessary to leave earlier order to shorten their trip to the

office. ALAT dvised he explained to the family that traffic
was heavy in the morning, and to leave earlier would be much better.

Concerning page 21, the report alleges that
CHIDESTER introduced the s 5 B He said that ,
addition to this alleged ‘ g on the wrong day, in
fact, the introduction was made as "The Dlrector" and not "Doctor".
Furthermore, stated there was no £ is part to
disguise the at was a e g8 sald that it was
his view throughout the Questioning ay a esses addressed him
as "Doctor", it was out of respect and not a misconception that he was
a doctor.

ALAT

: also commented that at no time did he make a
statement as contal

on page 22 in paragraph two, specifically, it
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was attributed to ALA "could not believe you P
are that effemina *ald that his questioning was

nature. In fact in reference to the specific phrase,
noted that he said "And you don't look like you are a

dumb or nothing 1ike that.®

. ALA that it was a complete fabrication
that he asked hether or not he was political or
had relatives Wit e guerrillas. ,

ALAT m-‘stated that he found it unusual that CERNA-

RAMIREZ would h d the manner stjion as being rude and
advised that as well aware that
were , at Cuban-Spanish is

M Sald there was no effort to demean

v nd it was hls impression that the witnesses fully under

) ny informalities were attributed to the use of Cuban-Spanish by
t.he interviewing Agents.

ALAT g noted also that on page 23, paragraph one, it

is an incorrect stateme d to him. He stated at no

time did he imply thathas doing anything ©
than cleaning in order to earn money from the Jesuits. ALA

advised he did not make the statement, "Are you sure that's w. e
was doing for then?"

/

ALAT m stated that with regard to page 23, paragraph
two, he was una

any casual cerning extradition
which may have been overheard by He advised a discussion
was held on Thursday afternoon. 1s discussion occurred in the context

- of ALATQJEE® 2dvising both witnesses that they had failed the
polygraph, and he was at a loss as to why they would have lied.

: advised that in response to some statements

> St oout returning to E1 Salvador that ALAT
stated the w.tnesses should remember that they are in the United
States because their lives may be endangered. ALAT#advised,
that it was his opinion that there was no discussion about
extradition, and that he is not sure that the witnesses would have
even been familiar with the term.

) _ paragraph four,
vhich contained Sertion that Fwas white and

shak when he ejoined his wife, et It W 1i o
‘ as in fact unnerved by his questioning during the morning.

- e,
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to the fact tha R

M.AM stated that he desired alsc to comment on
page 24, para . He advised that the hamburgers furnished the
witnesses for lunch were given them at their specific request. He

recalled that they told him that the hamburgers were similar to what
they had in San Salvador and they liked the hamburgers.

recanted her original statement that she had seen scldiers
in their interview. He stated that it was his opinion she knew
that the Agents would be discussing particulars of her first
statement, and that she was prepared to tell them what really had

"happened. _

AIAT pointed out that on page 24, paragraph three,
there is a discussion of what occurred in the morning. Omitted from
this discussion is the fact that from 6:30 a.m. until they arrived at
the office, the family had a breakfast meal. Also omitted was 2
fact that the family had been with him when he picked up (EEEES
on Wednesday morning.

ALAT 1t page 24, paragraph four failed to
describe the fact 5 had repeated, in detail, the same
statement that she had gquring her interview on the preceding
evening. He stated that this statement contained information which
was already admitted to during the preceding interview. He noted the
transcript shows a formal address of the witnegs by use of the term
"Dona.” He disagreed with the assertions tha“was frightened
and confused. '

ed that any confusion may be attributed

SRS had failed the polygraph examinations.
He also stated that the questioning was not incessant, as it was
characterized on page 25, paragraph one. He further noted that the
"gtrange and intimidating men" were the same individuals that she had
a daily breakfast with, and had in fact, met upon her departure from
El Salvador. ALAT said that there were ample opportunities
for breaks, rest, relaxation. He further stated the guestioning
was at all times limited to normal business hours.

ALAT | 8 advised that on page 25, paragraph two, there
is an allegation t the investigators asked her what priest had told
her to say these things. He advised that at no time was it suggested

x AI.ATH noted that the description of events whi
w on Tuesday, November 28, 1989, failed to disclose that
Y

that the priest had told her to say anything. He stated that the only .

time there was any confrontation was on Thursday afternoon.
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, cerning a statement attributed tomat if
ould tell the name of the priest, ‘give you

some whiskey to celebrate", this statement and offer of whiskey was
never made. Likewise, in paragraph two of page 26, a reference is
made to the fact that one of the investiga entioned a particular
Jesuit and said he was & guerrilla, ALA stated there was
never a statement made that the Jesuits were guerrillas, or that a
particular Jesuit was a guerrilla.

ALAT advised that the circumstances concerning the

golygraph examination as detailed on page 27, paragraph one, were
naccurate. He stated that the xplained in great
-detail over a length of time, to He stated that she
was quite calm. v - :

ALAT also noted that he had not heard any comments
by SA tha e machine sai e went to the window. This
statement is attributed to SA &bn page 27, paragraph three.

AT 2 Gt noted that the reference on page 28, garagraph
one, that QEEEESE VRS unstrapped from the machine" is likewise
inaccurate. advised that the machine has a cuff for the wrist,

finger monitors and chest monitors. These monitors were in place for
a maximum of three to four minutes when the specific questions were
asked, and following the answers, were taken off.’ ression put
forth in paragraph one is totally inaccurate. ALAT reiterated
that he observed the substantial detailed discussions that were held
with the witnesses by the polygraph examiner.

' AIAT” stated that paragraph four on page 28 is
inaccurate in tha asserts a linkage between what the witness told
themn and whether they stay in the U.S. or go back to El Salvador. He

advised there was never any linkage drawn between the two. He
characterized# statement about "the suffering of his
daughter" as s .

A stated that paragraph two on page 25 indicated
. A to call a Spanish-speaking priest. ALAT
stated that as he had previously discussed, _he did not know
ow to get in touch with the priest and he advised EEESEENEEEFENNS ©f
what he would do to honor this request. ,

ALAT <48 stated that with regard to paragraph three,
page 29, he reiterated that during his interview, he pointed out that
there was no reason for the witnesses to lie. He told them if they
made up the story just to come to the United States, that fact was not
germane. He told them they were in the United States now and
reiterated that they should tell the truth as to what they had seen.
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ALAT also noted that on page 30, paragraph two, the

taking of hair samp!es is an E1l Salvadorian
i ator. In fact, ok a hair sample from
and he did like om her. The assertion that no one

arly explained why this was being done was, in the opinion of AIAT
unfounded. He advised that he was present when the El
alvadorian polygraph examiner explained the need for the witnesses'
cooperation. Further, that the hair samples and fingerprinting were
needed to establish their presence in the room that they claimed they
were in. He advised that they were told their fingerprints would be
i:) used to compare to other fingerprints found at the crime scene.

: A‘LATP stated in|conclusion that he felt the witnesses

. were treated fairly, and allegations to the contrary were not true.

- He further advised that he and the other investigators which he
observed were sensitive to the situation in which the witnesses had
found themselves. Furthermore, they tried their best to develop what
information the witnesses may have had in order to facilitate the
investigation of the murders of the Jesuit priests.

: ALAT : his view, the valuable investigative
energies devoted DY : B to interviews in the United States
could have been better spen pursuing the investigation in El
Salvador. He noted, however, that with the potential for an eye-
witness, it was essential to develop a clear picture of what was seen
or heard by these xndlviduals.
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Special Agent (SA) F\ms interviewed at the Miami
Office of the Federal Bureau nvestigation (FBI). He was advised
of the identities of the Agents conducting the interview and the
nature of the inquiry. He provided the following information:

) He is a Special Agent with the Fede reau of
Investigation, having entered on duty He entered
on duty with the Miami Field Office in ' v s currently
assigned to Narcotics investigations. In March, 1987, he was
qualified as a FBI Polygrapher and is periodically assigned to
administer polygraph examinations in many different investigative

programs.

o On or about November 23, 1989, he was contacted by the Duty
Agent at the Miami Office of the FBI and advised to remain on standby
Y as per the Assistant Special Agent in Charge (ASAC) LARRY E. TORRENCE.
No specific information was provided other than he may be called upon
to conduct a polygraph examination during the course of the upceming

- weekend of November 24, s that a subsequent telephone
call from Special Agent FBI Miami, was received
] indicating that witnesses were to arrive in the Miami area from El

Salvador, and the FBI would be assisting Salvadorian officials in a
Foreign Police Cooperation matter. He was further advised that he
would gedcalled upon to administer a polygraph examination, if
warranted. ro

: On the morning of November 29, 1989, he met with SA
at the Miami Office of the FBI for the purpose of obtaining sullic:ien
backaround ipformation to administer a polygraph examination to
: e 2 2 Salvadorian national. He was advised that the

ad recanted on her original

2 r oty cbderved on the night of the killing of
six Jesuit priests in E1l Salvador on November 16, 1989.
nitially indicated to a Salvadorian judge, and also to

nts in Miami, Florida, on November 24 and November 27, 1989 that
she had in fact observed armed individuals in the immediate vicinity
of the Jesuits' sleeping quarters just prior to the killing. In a

sequent interview conducted at the Miami Office of the FBI, witness
: dvised that she in fact had seen nothing on that
night in question, although she was in the v‘iciniii ii ii Eiers. In

the recanting of her original statement, witness
indicated she was coached on her original testimony by awyer
in E1 Salvador several days after the actual killings.

investigstion lon 1/18/90 at Miami > Florida File o .leﬁi‘L'HQ_:élQﬁ_

“9 Date Oictateo 1/18/90

This 0ocument containg NeIther recOMMENTstIONS NOT conclusions o1 the FBI. It Is the property o the FBI and i3 10aned 10 YOu! agency:
it ana it3 contents are not to De AISLIIDULE0 OULSIOE YOUr agency. »
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SAFindicated that in his discussions with SA on
the morning ol November 29, 1989, it was decided that he shou
observe an interview of the witness as a non-participant. This was
intended to give him a familiarity with the circumstances surrounding
the killing of the Jesuits.

‘ . Following the initial interview that morning, there was a
brief lunch break to allow for the witness to relax and calm herself

prior to the polygraph examination. 1In the period befor
interview and examination process began, witness
stated she was a little ous, a little tense and taking medicilne

for hypertension. SA assured her there are normal reactions.

stated that the polygraph
machine and the chair in which she is going to take the examination
reminded her of the "electric chair". "sa indicated the

: reference to the "electric chair"® s only a passihg a remark and did
not reflect an actual belief on %an that the
polygraph could in any way pose a danger to he fe. During the
course of the pre-examination, SA {jJtock extra time and care to
reassure*f how safe the process was and that it was designed
to resolve ubts as to which story was true concerning the events
tha witnessed on the night the priests were killed. :

SAa tated he could not characterize her reaction as '"being
terrified" as indicated in the lLawyer's Commission report.

At approximatelv 1: .m. on the above date, SA%
reviewed with witness e questions that wou e
asked of her during the course © exanination. He advised her

that she was to remain calm throughout the examinaticn, and if she had

~any questions during the examination she should make them known at
that time. The questions were be based upon her statement provided to
the FBI on November 28-29, 1989.

The questions posed to — during this-

polygraph examination are as follows:

SERIES 1

A. Did you see the persons that did the shooting the night
the priests died? Response: No.

- The witness,

B. Did you see anything the night the priests died?
Response: No. -t

Within the polygraph examination a second part, referred to
as Series II, was conducted. This Series II posed one question to the
witness:

[
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" A. Were you counselled bym" report
to the authorities that you saw. the persons that did the shooting?
Response. Yes.

At the

WdFD-SOZd— ,on__1/18/90 ,_9, 3

as the

usion of the above two "geries",
assessment of SA that the responses provided by to
questions in Series I were inconclusive. In responses pro ed to the

estion in Series II, it was his assessment that the response-
indicated deception. He did observe that the witness moved a bit
during Series I and he made a note of this observation.

' In an effort to further explore the truthfulness of the
statements being provided by BARRERA, Series III was initiated.
Series III posed one question:

A. During the shooting, did you see anything out the window
that you had not told us about’ Response: No.

The assessment in response to this question was deemed
inconclusive.

g v, ”

: At the conclusion of this portion of the p ‘
X tion, it was the assessment of SA that
as tired and additional interviews a is time

unproductive. He said he based his assessment that she was fired due
to the fact she had a low galvanic skin response (GSR). Tired people
display a low GSR. It was therefore decided that further inquiries be
terminated for that day and she be allowed to rest and relax in
preparation for any further interviews or inquirles the following
day. Prior to her departure from the FBI Office, SAHdvised her
that there were still some matters which needed to be resolved and

that if she were still willing, these matters could be addressed on

the next day. indicated that she was anxious to resclve this

matter and was "willing to continue with inquiries on November 30,
1589,

At approximately 9:30 a.m. on November 30, 1589, S
is pre-test interview and polygraph examination of
t the FBI Office, Miami. The pre-test inte
e examination process was brief. He once again reassured

at the FBI w ipterested in obtaining a
ul version of what ad seen on the night ofthe
killings. It was not the intention of the FBI to obtain one version

as opposed to another. .The only objective in the polygraph :
eiiwl.. i nations was to ascertain a truthful statement from b
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A fourth series of questi ed to further elicit
the true and correct statement from Two questions
were included in Series IV: ‘

E. The night of the shooting, did you go to the window to
_look out? Response: No.

F. Did you see anyone shooting guns near the building where
those priests were shot? Response: No.

' It was the opinion of SA t.hat the responses provided
by BARRERA to guestions E and F abo icated deception.

A follow up series of questions, Series V, were formulated _

for the last part of the -polygraph examination. Those
.-c3tions were: : v .

v G. Did you get up to go to' the window during the shooting?
Response: No.

H. Did you go to look out the window the night the priests
died? Response: No.

I. Are you lying when you say that *
;dvised you to say that five soldiers shot those prie S Response:
O.

Once again, the resp

o] jcat y the polygraph
examination showed deception. as advised that there
were discrepancies note responses and as indicated by the
polygraph examination %

s emphatic that she did not observe

. anything on the night the prie were ki ain reiterated
that she was upset by the fact that Wd somehow gotten
her into this situation by coaching say she had seen armed
ﬁe?lin the vicinity of the priests' quarters on the night they were

illed.

SA‘indicated that outside the presence of the witness,
a discussion was held with SA?a w best to proceed
following the inconclusiveness of the polygraph examinations.
It was decided that they would procee
interviewing The
plan was to discuss with JORGE CLRNA-RAMIREZ his account of what
transpired that evenmg in an effort to shed some light on the
statements being given by his wife. Once T Ml lat

develop some consistent account of what [EEEES :
“ad actually seen on that mght
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Conbrusbon of FD-302 d-—- _on 1/18/90 <

P

- however, that he recalled on the night of

~ the

At approximately 3:15 p.m. on the same date SABthi
s

commenced a pre-t erview with
interview, as advise ked some
specific S con ing his activities while in the si:eping

qguarters he and his family occupied at the Jesuit compound
El salvador on November 16, 1989, He was advised that he was to

Yerain d there was no danger in taking a pelygraph exanination.
ndicated-he was quite comfortable and had no fear of
in

ng e examination.

in the vicinity of the priests’ quarters. did indicate,
at his wife

did, in fact, go to the window in their sleeping gquarters, open the
1rtain -and look out onto the University compound. .

B— e following questlons were included in Series I for

- ’Mstated that he had not cbserved the incident
on the nig oting, that he had MS being fired
shootlng

lygraph examination:

A. The night of the shooting, did you go to the window to
~look outside? Response: No.

B. B. Did your wife tell you that she saw some individuals
from the window?  Response: No. p

.. .C. Are you hiding any information regarding this case?
Response: No. '

' The responses given by :
indicated that when he spoke B
iscrepancies in Series I, that ‘ eplled with a
changed story and indicated that in Tact he had also looked out the
bedroom window when his wife did. His initial version of the incident
during the pre-test interview indicated that he remalned ln bed and
did not get up and look out the window.

The interviews and examination of — vere
discontinued for that day at approxxmately 6:30 p.m. t was the

assessment of SA that it woul bl tive or beneficial
to conduct additional interviews of is day, but to
continue the interview on Friday, December 1, 1989.

SA

On the mornin cerber 1, 1989, he was advised by SA
— that apparently, d another versio
events which transpired on November , 1989, It was SA
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;

- examination, he questioned

understa the new version alleged that both md

is wife, had gotten up, gone to the window,
en several individuals in the vicinity of the Jesuits' quarters

carrying weapons and running in the opposite direction, away from the

Jesuits"' rters. In view of this, it was decided to once again
poiyorars I

A Series II questions were designed for this polygraphl‘

~ D. 1Is the statement that you gave me this morning false?
Response: No. ; : '

E.” Did you fabricate the information that you gave me this
morning? Response: No. .

jed in Series II above,
o 4 indicated deception
v arcer Cie conclusion of the
ey s to the discrepancies
indicated in his most recent polygtapnh. JEEEEENE eplied that
the most recent version told by him, wh , oeara 1.fs wife both got
up and observed events through the window, was in fact the version
that the U.S. Government and the Government of El Salvador wanted to
hear. He indicated that this most recent version was fahr ed last
evening by him and his wife for that specific reason.
indicated that the actual truth is that he did not see any shodwing er
soldiers on that night in the vicinity of the Jesuits' quarters, as

g After a review
it was the opinion of SA
in response to these gquestiggp

- indicated previously.

advi that ity reference to the last polygraph
N to at he, I decided to have
write, one-line sentences, what he observed on the

icht 1n guestion, November 16, 1989. SA felt that in this way,
uld not be confused by verbage or other aspects of the
o v preevrously given by both himself and his wife.
could be asked as to the truthfulness of the words and Svev

wvhich has most recently written do - s of S_
Irrespective of the above strategy, cill showed
deceptiveness in response to the quéstions.

SAQindicated that throughout jes of polygraph
examinations and interviews he conducted with that he

irato Qsual concerns or apprehension througho e process.
constantly reassured as to the motives for taking a
po-ygraph and did not voice any opposition to submitting to the

examination.
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SA“advised that at the conclusion of the
polygraph, he traily advised sA S and e
-results and felt that additional polygraph examl f either of

the above two individuals would not clarify the discrepancies which
were now apparent in the statements of both. It was the consensus of

those. persons that no additional polygraph examinations would be
conducted. L

‘ SA tated that his ¢ of the post-
polygraph int w he conducted of n 11/30/89,
is that she stood fast to her statene at neither she nor her

husband got up to look out the window during the shooting of the
Jesuits on 11/16/89.

SA advised that all of the polygraph examination
reports  (FD- ' e various consent forms (FD-328), and the
polygraph worksheets (FD-497) jere - -

olygraphs provided to both SRR S et
Hindicated that throughout the pre-examination and po
—¥:> examination process, he was assisted by SA

is also a Polygraph Examiner within the Miami Division.
indicated that within the FBI's polygraph program, S )
highly regarded for his poly?raph skills and his technical abilities
in connection wiﬁi this examination process. All of the conclusions
fo la by SA were corroborated and supported by

SA throughout the examinations.

S then specifically commented on certain statements
made in the lawyer's Committee for Human Rights report. On page 25
as "very frightened." SA S saiqd_jn this view,uh
not frightened. He said the interview and examination
straight forward. B3y

Concerning the comments on page 27, of the lawyers Committee
report he stated during the pretext he explained the purpose of each
S stated FBI polygraph examiner never subject witneggeg to
extended periods of bein? connected to polygraph machine components.
He stated he followed this procedure. :

2
witness rega h

alleged on page 28.

SA Eadvised that he could provide no further
information regarding this matter at this time.

aid he was unaware of any questioning of the
ich priest told her to say she saw soldiers as
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POLYGRAPH REPORT

DATE OF REPORT DATE OF EXAMINATION BUREAU FILE NUMBER FIELD FILE NUMBER
12/5/89 11/30-12/1/89 ’ -HO-

FIELD OFFICE OR AGENCY REQUESTING EXAMINATION

FBI, Miami ——
AUTHORIZING OFFICIAL DATE AUTHO

SAC, 1/27/89

Miami
P

UNSUBS;
(CASE TTTL® SHOOTING OF SIX JESUIT PRIESTS IN

SAN SALVADOR, EL SALVADOR;
FPC - MURDER

" 00: HQ : ' ’ :
rererences PO1ygraph examination of qn 11/29/89.

CASE SYNOPSIS/EXAMINER CONCLUSION During the night of 11/16/89, six Jesuit priests
were shot to death while at thelr residence at the Univers

erica (UCA).  Also shot were the cook and her daughter.
ha cleaning 1ad¥ at the university, and her family, were a e time

;¢ shooting sleeping in a house near the incident. Following the

shooting, P s tated that she had observed five men dressed in
uniforms ana S, shoot at the residence where the priests
‘were shot. et e gave a statement describing the men and their
actions to represes PPOIWL the Spanish and French embassies. She and
her family were then brought to the United states where they were debriefed
by U.S. govg 0 2l A LE ntative of the government of EL
Salvador. e T ' ' stated that he did
not observe the incident, only hearc e shooting and voices that he could
notigistinguish. He was requested to take a polygraph examination to
ver =

as admin raph examinations on 11/30/89 and
12/1/89. Prior to the test, admitted that he had observed
his wife open the curtain in e bedro indow where they were sleeging.

He denied looking through the window himself. The follpwing relevan
questions were asked: '

Series I : -

A. The night of the shooting, did you go to the window to look
outside? No.

B. Did your wife tell you that she saw some individuals from the
window? No. _

C. Are you hiding any information regarding this case? No.

. It is the cpinion of the examiner that the recorded responses to the -
relevant questions asked ove are indicative of deception. During the
gost-test interview, dmitted that when his wife looked out
heir bedroom window, ed out. He was requested to return the
following day for additional testing.

fﬁ

ALL LIFUXMATION CONTAINER F81/00J

MEREINE 1S PNCLASYEIED | .

EXAMINER NAME:




urnped o 1/89 for additional testing. Prior to
testing on 12/1/89,Wtated that he and his wife both had lied
during their previous statements. He stated that both he and his wife had
observed the lncident. "He said that as soon as the shooting ended, both he
and his wife went to the window to see what had happened. He said he saw
several men dressed in dark clothes and carrying weapons run away from

where the priests were shot. He had Ereviously denied seeing anything
because he was afraid of getting involved. The following relevant

--.questions were. asked:

Series II | ;:)

D. 1Is the statement that {:u,gave,me this morning false? No. »
E.  Did you fabricate the formation that you gave me this morning?
No. .

It is the opinion of the examiner that the recorded responses to the
< .

relevant in Series II are indicative of deception. . After

Series 1I1I, admitted that the new version of the incident was
also false. hat he felt that this last version was the one that
the U.S. government and the government of E1l Salvador w e so he
and his wife decided to fabricate this new version. - S estated

that he did not see the shooting or any soldiers the ¢ incident.

SRR
(LR
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o T POLYGRAPH REPORT - - )

DATE OF REPORT ) ‘ DATE OF EXAMINATION 'BUREAU FILE NUMBER FIELD FILE NUMBER .

12/4/89 11/29:11/30/89 ' §3A-New

FIELD OFFICE OR AGENCY REQUESTING EXAMINATION ’ -

FBI, Miami- ‘ : : .

AUTHORIZING OFFICIAL : ’ DATE AUTHORIZED

"SAC, Miami h1/27/89

CASE TITLE F oN <
EL. SALVADOR;
00: MIAMI

BEFERENCES 2olygraph examination of -n 11/30/89. ’ ’ )

CASE SYNOPSIS/EXAMINER CONCLUSION During the night of 11/16/89, six Jesuit priests
were shot to death while at thelr residence at the Universi 1l

a2 (UCA). Also shot were the cook and her daughter.

| ﬁ a cleaning lady at the university, and her family, mme
of the shw a house near the incident. Following the
d . W

shooting, stated that she had observed five men dressed in

uniforms an ons, shoot at the residence where the priests
were shot. %ave a statement describing the men and their
actions to representa the Spanish and French embassies. She and

her family were then brought to the United States where they were debriefed
by U.S. government officials-and a representative of the government of EL
Salvador. She was requested to take a polygraph examinatiIon to verify the
tut atement. '

was administered polygraph examinations on 11/29
and 11/30/89. Prior to her olggraph examination on 11/29/89, »
dmitted that she had lied when she stated that she had oecs ey
men shoot at the residence where the priests lived.
stated that on Monday, 11/20/89, she was introduce

a legal a , by a priest = .
Cooperate with ﬁ Accord n? to B
instructed her e e authorities that, in addition to ng that

s
she had heard the shooting and voices, to say that she had observed the
incident through a window of the house where she and her family were
staYing. dvised her that to mention that she saw the shootings
would be more he 1 than to simply state that she heard the shootings.

stated that she did not go to the window to look outside

and did no any armed men, as she stated* in her original statement.
The following relevant questions were asked:

Series I

A. Did you see the persons that did the shooting the night the
priests died? No.

B. Did you see anything the night that the pPriests died? No._

EXAMINER NAME: SA

W NATION CONTAINGD F81/004

S PESHED , et
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Series II ‘ :
C. Were you counselled by”oreport to the
authorities that you saw the persons tha .did the shooting? VYes.
- It is the opinion of the examiner that the recorded responses to the
relevant guestions asked in Series I are inconclusive. It is the further
opinion of the examiner that the recorded responses to the relevant

question asked in Series II are indicative of deception. Third Series
with the following relevant question was then administered:

Series iII
D. During thershooting, did you see anything out the window that you
. have not told us about? No

: It is the opinion of the examiner that the recorded responses to the
relevant que eries III are also inconclusive. Following
Series IIE,, as asked to return the following day to

es.

returned on-11/30/89 for additional testing. The
followind relevant questions were asked:

Series IV
E. The night of the shooting, did you go to the window to look out?
No.

F. Did you see anyone shooting guris near the building where those
priests were shot? No. . ‘

Series Vv - o -

G. Did you get up to go. to the window during the shooting? Nec.
H. Did you go to look out the windo s died? No.
I. Are you ying when you say that advised you
to say that Iive soldiers shot ®HOse priests? NO.
It is the opinion of the examiner that the recorded responses to the
relevant questions asked in Series IV and Se z ve of

deception. Following the tests on 11/30/89,mtat that
s e and V. She state a 5) Jile and
got out of bed shortlg after the sho g to
OO0k out the window. She further stated that they both saw several

individuals dressed in dark clothes and carrying rifles, run away from
where the priests were shot. '

-l
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"ENGLISH TRANSLATION OF
ATTACHED SPANISH CONSENT FORMS

CONSENT IO INTERVIEW WITH POLYGRAPII

PLACE:
DATE:
TIME:

Before we begin an examination by means of the polygraph
in connection with

YOUR R1GHTS

You have the right to refuse to take Lhe polygraph
test. = ‘

If you agree to take the polygraph'tnst, you have
the right to stop the test at any time.

If you Aqrer~ Lo take the polygraph teat, you have
the right to refuse Lo answer any individual questions.

WAL1VER AND CONSENT

1]

I bhave read this statement of my rvqh!~ and T under-
sLand what my rights are. 1 voluntarily agres 10 he examined
by means of the polygraph during Lhis interview. 1 understand
and know what 1 am daing. No threats or promisns have bheen
usced against me to obhtain my consent to the use of the polyqgraph.
I understand that the examination room (DOES) (NOrS NOT) contain
an obscrvation devicer and that the examination (W1lLL) (WILL NOT)
be monitored or recorded. '

SIGNED

(l\nmznce)

(Examiner)

WITNESS:

. : (VA Mall
all INFORMATION CONTAINEQ i

HURLIY  GPCLASSIEED
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CONSENTIMIENTO PARA INTLRROGATOPRIOS
CON EL USO DLCL POLIGRAFO

Lugar
Fecha
Hora

Antes de hacerle ninguna pregunta con el uso del
-poljgrafo (detector de mentiras) con respecto a Su

cclam cinn ol  EBY

''d. delbe tzner conocimiento de sus derechos.

SUS DERLCHCS

¢. tiene el derechc de negarse & Icmar un examen con

21 iz, Jdecide tomar el exanen con el peligraie, Ud.
tiene el derecho de poner fin al exarien en cualguler momernto.

.31 Ud. decide tomer el examen ccon el poliprefo, Ud.
tiene £1 derzciic de negerce a contectal Zuelguier pregunta.

TENUNCIA DE DERICHOS v CQOUETHTINITUTO

rfe leidc esta declaracién de mis dereches v Tengo
"On“*l"’an:c de mas aaveﬁhcs. Estoy dif:uesto de mi propia
veluntad a rer interrogado con el uso del peligrafc durante
esta entrevicta. cmprendo y s€ lo que hage. liadie me ha
hacho promeszs o amenazas ni ha ucado rresiin ninfuna en contra
2e mi pare o-tzner mi consentimiento paré el usc <del poligrefe.
Torprende gue el cuerto deonde se efecifz ecta entrevista (TIZNZ
(WO—TIZNT) dispocltlvo de ohbservacidn y que la conversacidn
(SERA) (MO CFTP&) seguida por otra perscna o grated

Firmado

F.)

Fersofia r»aminada

Testigo

[ LE8 ~ha
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CONSENTIMIENTO PARA INTLRROGATORIOS
CON EL USO DEL POLIGPAFO

Lugar //l iy 1

Fecha [ NIVA N
Hora TR AR

Antes de hacerle ninguna pregunta con el uso del
polfgrafO'(detect?r de mentiras) con respecto a Sy
i W 1A AN S WU S | !

" Ud. debe tener conccimiento de sus dereches.

SUS DERECHCS

. tiene el dsrecho de negarsc a icmar un examen con

ide temer el examen con ¢l peifgrafo, Ud.
pener fin al examen e€n cualguler momento.

: {1 Ud. Zecide tomar €l examen con el rciigrefo, Ud
Tiens el JersCho Ge negarse a contestar cuzlculer pregunta.
TTINICTA DT ODTRTONNG JonsDiTInIETR
He leide ecta declarazidn e ris derechos v tengo
cenocinientc de mis dereches Tetoy dif;uesio <e m1 propia :
veluntal a cer interrcgedo con el uveo del peligraic durante
esta entrevista. Comprendo y sé lo gue hage. !ladie me hea
heche promesas o amenazas ni ha usede presiln ninguna en contra
de mi para oitener mi consentimiente pare el uco el peligrafo.
Cormprendo que el cuarte dende ze efectia esta entreviste (TI lig)
(KO TICIL) dispesitivo de observacidn y que la conversacidn
(SERf) (HO SLCPA) seguida por otra persona o grabacda.
Firmado

Fersona cxaminada

P

Testigo

Aee v urinallON CONTA
HURCIN D G GLASSIRED
TR /JILLAE- *
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“(Spanmigh)

CONSENTIMIENTO PARA INTLRPOGATORIOS
CON EL USO DEL POLIGRAFO

Lugar lhuuu
Fecha {8 >
Hora 1 7 % T

Antes de hacerle ninguna pregunta con el uso del

peligrafo. (detector de mentiras) con respecto a [
ncede 4 /e )'\(("{L[(/ (WL} =N Sulvad

lI2. debe tener ccnocirlento de sus derechec.

SUS DLRCCHONSR

Z. tiene €l derechc de ncgarce & ICRIT Un eXE&men ccn
. ceocide teoner €l exans:n rosl
schio de poner fin al =xamen en cuzlguier

. Gecide tomar el enemcn oo €1
a0 C& N2gerse a contestar o Z

L3

He leido esta declaraciln j2 mic Zerechos v tengo
zcnocinmiente <2 rmis derechos. Istoy distuecte de il propie
veluntad a ser interrogado con el usc del ;:ligrafo durante
ecta entrevisste. Comprendo vy s& lc que hage. 'a ie me ha
hechio promesaz o amenazas ni ha usedeo presién ninguna en contra
de mi java orct2ner mi consentimiento para €1 uee cdel pﬁllgrafo.
Comprenic suz el cuarto dende se efecila €7ta entievista (1I NE)
(40 TIZHD) élzpositivo de observacién y que la conversacidn
(STF4) (N0 SEPL) seguida per otra persona o grabada.

Firmado
Perscna rLxaminada .
Tectigo

F8:°'0C)
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CONSENTIMIENTO PARA INTERROGATORIOS
CON EL USO DEL POLIGRAFO

Lugar /ILQ(H[
Fecha .
Hora

. Antes de hacerle ninguna pregunta con el uso del
poligrafo (detector de mentiras) con respecto a _ J -

e A R /Y BN R ]y rJ/

id. debe tener ccnocimiento de sus derechees.

SUS DLRECHOS

V4. tiene el derechc Jde nogzrss & TOmM2r un €iamen con
£ ztligrafe. '

Ji Lz, uecide tonmar el enamen con el peligrafe, Ud
tiene el Jdezrechic de poner fin al eiarmen en cualguler mcomento.

1109 jecide tcmer el <xanen con el peligprefo, UC.
=ienuz £]1 Zerszcinr de Legarse a contestar cualguier pregunta.

EriTIe P ODRIRECHQOS v O JONIZHTINIEITO

H2 lcidec esta declaraciln de ris cevechos y tengo
conotzimisnte 2 mis dereches. Istoy dispuscio 42 mi propla
~oluntald a cer interrcgacdo con el uso del p?ligrafo durante
ccta entrevista. Comprendo v sé lo que haga. liadie me hea
hacho prormesas o amenezas ni ha ucsede presidén ninguna en contra
Ze mi para ortener mi consentimiente rara el uso cel peligrafo.
Conprends que €1 cuarto dende se efectla exta entrevicsta (TITHL)
(30 TILC!I'E) dispoegitivo de cbservacidn y que la convepsacidn
(SEPA) ¢HO SERA) s

eguida por otra persona o grabada~r 1

Firmado

Tectigo

N{RE}N/ /«CLASSIHLD
nay



Mr. Baker 1/30/90
J. W. Hicks

UNSUBS; ,
SHOOTING OF SIX JESUIT PRIESTS
IN SAN SALVADOR, EL SALVADOR
FPC - MURDER

MM 163A-HQ-61055

PCRPOSE: To furnish the comments of the.Pongraph Unit,

Labcrate ivision, co i b +3~m ~snducted on

RECOMMENDATION: None. For information only.

DETAILS: The Polygraph reports and accompanying charts were
-again reviewed by Polygraph Unit personnel on 1/26/90. Unit
personnel concur yi e C s 4 e Miami polygraph
examiner in that s deceptive when
responding to ns listed in the report.
The fact that as deceptive to questions
dealing with her new statement does not imply that her original
statement was truthful. By way of background, polygraph
examinations focus exclusively on the statement, alibi,
confessions, et cetera, that the examinee maintains as the truth.
Therefore, every modification of ‘a statement that contains any
falsehood will still be found deceptive on a polygraph.

The following analysis is set forth of
exa=inations conducted j he Migni Dol op o~

testing and analysils, 1t 1S CUI Op il o elther examinee was
an eyewitness to the shootings, and neither saw scldiers as has
been alleged. They were both in close proximity and may have
looked out the window, and possibly even thought they saw
"something", but not what they originally stated. Additionally,
these individuals were believed to be very pliable, and their
stories changed to accommodate whoever interviewed them.

l - Mr. Hicks : (CONTINUED = OVER)
l - Mr. Murphy '
1l - Mr. Bake

ALl mFORMAT\ON CONTAI?_!EQ
) © MEREIN IS UNCLASSIEIED
- ondhﬁj qp 8 DY«




MEMO TO MR. BAKER FROM J. W. HICKS DATED 1/30/90
RE: UNSUBS; -

SHOOTING OF SIX JESUIT PRIESTS

IN SAN SALVADOR, EL SALVADOR

FPC - MURDER .

MM 163A-HQ-61055

The original story of qas that she saw
five (5) men in uniforms carrying weapons shoot at the residence
of the priests. The timing and circumstances of her story are

significant. shooting, shée -was introduced by
a priest to a legal advisor, and
subsequently her st ! as furnished to the French and

Spanish Embassies. It appears that through fforts
On 11/29/89, when

this witness surfaced. , :
C Farrived for a ,
- polygraph test, she had changed-her story. She advised her prior
statement was a lie and that she did not see the shootings gr
even look outside ‘and that furthermore, she was advised by_
mto state she actually saw soldiers doing the shoot.ngs

: he had merely heard shooting. :

Several polygraph examinations were then administered
and the results are set forth:

Test ] - INCONCLUSIVE

’

A. Did you see the persons that did the shooting
the night the priests died? Answer: NO.

B. Did you see anything the night that the priests
died? Answer: NO.

est - DECEPTIVE
C. Were you counseled b —to
report to the authoritles that you saw the persons
that did the shooting? Answer: VYES. '
Test 3 = INCONCLUSIVE

D. During the shooting, did you see anything out the
window you have not told us about? Answer: NO.

on 11/30/89, testing was continued.
was administered several polygraph tests and the results are set
forth: . :
Test 4 - DECEPTIVE

E. On the night of the shooting, did you go to the
window and look out? Answer: NO.

-2 -
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. MEMO TO MR. BAKER FROM J. W. HICKS DATED 1/30/90
RE: UNSUBS: '
SHOOTING OF SIX JESUIT PRIESTS
IN SAN SALVADOR, EL SALVADOR
FPC - MURDER
MM 163A-HQ-61055

F. Did you see anyone shooting guns near the
building where those priests were shot?
Answer: NO. :

“Test 5 = DECEPTIVE

G. Did you get up to go to the window during the
shooting? Answer: NO.

H. Did you go to look out the

priests died? Answer: NO.

I; Are you lying when you say ”
advised you to say that five soldiers shot those

priests? Answer: NO.

‘ men advised that she had lied on both
these tests. She then stated that shortly after the shooting
that both she and her husband got out of bed and saw several

individuals dressed in dark clothes, carrying rifles, running
away. ' ‘

window the night the

I

It was decided to then polygraph H
vitially stated he heard the shootlng, but didn't loo
out, and just prior to the test stated he saw his wife looking
out the window.

est = DECEPTIVE

A. The night of the shooting, did you go to the
window to look outside? Answer: NO.

B. Did your wife tell you that she saw some
individuals from the window? Answer: NO.

C. Are you hiding any information regarding this case?
Answer: NO.

en stated he also looked out the
window. Testing was required to determine what he saw. He was
brought back the next morning and furnished a short statement
advising that after the shooting both he and his wife went to the
window, saw several men dressed in dark clothes, running away. A
test was then administered.

-3 -



-~ MEMO TO MR. BAKER FROM J. W. HICKS DATED 1/30/90.
RE: UNSUBS:;
- SHOOTING OF SIX JESUIT PRIESTS
IN SAN SALVADOR, EL SALVADOR
FPC = MURDER .
MM 163A-HQ-61055

IEST 2 - DECEPTIVE

D. Is the statement you gave me this morning false?
Answer: NO. e

E. Did you fabricate the information that you gave
me this morning? Answer: NO.

, ) o admitted this statement was false, and
that he 3 ecause he felt this was what we wanted to

hear. then advised he and his wife made the story
up, tha e _shooting and that his wife had been
coached by :

. After an analysis of
be concluded he is clearly dec

* polygraphs, it can
eptive and that he did not see who
did the shooting. ‘ - _

 an analysis of the mexaminations is
more complex. Her s ol roact1ONS rly on the

questions involving nd she is clearly not

t i truth about this issue. She may have lied to
nitially and this could be the cause of the reactions.

however, 1f anycne coached her, these same reactions could occur.

What is less clear is what she saw. Her reactions indicate she

locked out, but could not identify anyone as soldiers.

Due to the numerous changes in her versions of what
‘happened , a clear resolution was not possible. This is due to
the fact that any modification of a statement that would still
contain any falsehood would be found deceptive on a polygraph
examination. Therefore, one could not draw the conclusion that
since her second statement was false that you could imply her
first statement was true. The only conclusion is that lles were
present in both statements.
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FEDERAL_ BUREAU OF INVESTIGATION

1 Date of trencription 1/1 8/90

Special Agent (SA)mwas interviewed at
the Miami Office of the Feder eau of JIn gation (FBI). She

was advised of the identities of the Agents conducting the interview
and the nature of the inquiry. She provided the following
information: :

.o She entered on duty with the FBI onm and
entered on duty in the Miami Field Office on Ap I, . She is
currently assigned investigative responsibilities with the F-2 Squad.

. On December 1, 1989, she was assigned to work a 4:00 p.m. to

. idni shi in connection with a protection detail regarding
witness to the killings of six Jesuit
ies alvador on November 16, 1989. Prior to December 1,

1589, 4-12 shift, she was advised that the protection detail would
also include the witness' immediate family, her husband and a female
child. She assumed the child would be without friends and playmates,
and purchased some toys and games for the child prior to coming on
duty. She purchased several coloring books, crayons, puzzle books,
hair bands, a comb and some candy. Upon arrival on duty at the Miami
FBI Office that evening, she gave some of these items to the child.
During part of that afternoon, she played with the child, amusing her
with the toys she bought. o : '

- At approximately 6:00 p.m. on the same evening, she escorted
the family to the Raddison Hotel from the Miami Office. Once again,
she amused the child with the various toys she had purchased earlier
in the day. She also pointed out that the child's parents, and

also became amused with the child's toys at various {ime .
uring the evening. During the course of the evening, she cbserved
that the family was in a relaxed and pleasant mood and did not
indicate any specific wants or needs concerning their stay at the
Raddison Hotel.

At approximately 7:30 p.m. on that evening, dinne
provided for the family through hotel roocm service. SA#
indicated that she translated the menu for the family an

although she does not recall the exact food orders placed, she
indicated the dinners were substantial and consisted of salad,
vegetables and a dinner meat. The child was ordered a dish of oatmeal
at the request of the parents.

At approximately 9:00 p.m., the family indicated they were
going to retire for the evening and were left to the privacy of their

investigation on__1/18/90 o Miami, Florida _  rie oMM 163A4-HQ-61055
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Qmouroaozof_i— - on_1/18/30 . page_2
own room. Prior to 9:00 p.m, SA_recalls that she had some
light conversation with the paren conceii ii ﬁe topic of children

and things children had in common. SA s the mother of two
children and she exchanged pleasantries and general conversation with

.o szumrmined on duty through the balance of her
ift and was re at approximately 12:00 midnight by SA-
also of the Miami Division.

- | SA—indicated that she had no additional
- information to provide regarding this matter.

P
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1/17/90

1 Oate of trameription

Special Agent (SA) was contacted at the
- Miami Office of the Federal eau of Inves ion (FBI). He was
advised of the identities of the Agents conducting the interview and the
nature of the inquiry. He provided the following information:

He is a Special Agent with oral Bureau of Investigation
and entered on duty with the FBI He is presently assigned
White Collar Crime investigative been since November of
1987. ' :

' On December 3, 1989, at 12:00 a.m., &\kus assigned to a
- security detail regarding an alleged witness to the murder of six Jesuit
Priests in El Salvador. The witness' family consisted of her husband and
her young daughter. They were being housed at the Raddison Hotel in .
Miami, Florida. - o o S ' ' :

He relieved at 12:00 midnight. Upon arrival

he was briefed by Sa advised him that the ro >3ich
he v © be during hig of duty was also occupied by
a representative of the United States Department €.
advised him that the witness and her farmily were staying in the
acconpanying room with a Jesuit Priest,# Occupants of both
rooms were asleep at the beginning of the shift. v
At approximately 8:00 a.m., he was relieved by SA—r ,
Shortly thereafter, the&fanily was escorted downstalrs
oY ast to the hotel cafeteria. During breakfast, :
informed the Agents that attorneys for the Jesuits were g g to Come by

later in the morning to interview the witness. Additionally, they would
probably request authority to interview the FBI Agents on duty.

' ' t aoproximately 9:30 a.m., Supervisory Special Agent (SSA)
was telephonically advised of the situation
ncerning w.orneys. He advised that no interview of the FBI Agents

were to be conducted. He requested that call him as soon as she
was avaj . A few minutes later, ~elephoned
8SA from the hotel room. '

At about 10:00 a.m.,
Association of Jesuit Colleges a rand SR
an attorney with the lawyers Committee on Human Rights, also arrived at
the hotel. The latter was accompanied by a female attorney whose name
ould not recall. &handed the writer a business card
ead as follows: .

. . ”

investigation on__1/17/90 s Miami, Florida rue oMM _163A-HQ-61055
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"State of New York . -
Office of the Attorney General

sis orney General
120 Broadway
New York, NY 10271

(212) 341-2525"

'Mequested to take the witness and her family to Suite
1115 in the Raddi®on Hotel for e ive interviewing. His request was
put off momentarily while § a worked out the
release of custody of the witness and her f from the United States
Government to the Jesuits. Meanwhi began interviewing the
witness in an adjacent room. afted a statement accepting"
custody and responsibility for ess and her family. The document
was signed by SA { and S This
document remain of the U.S. Department of State. The
Agents did not receive a copy of the document because there was no
photocopying facility available. After this, both Agents departed.

~ Contact with the witness and her family during this period was
minimal and consisted of occasional small talk. The relationship with
the witness, her family, the pPriests, and the attorneys remained cordial
and professional. ' : oo ' ‘

e Wi

/

Dpr the course of his dealings with the witness and her
fanily, sA ~ecalls only limited casual conversation. He remarked
©h one occasion, it was too bad they were not going to be in Miami much

‘longer for it was a beautiful city and there was much to be seen. Kis

ression of the family was that they were comfortable and at ease while
they were at the Raddison Hotel. :

SA QNN indicated he could recall no additional pertinent
information regarding this matter at this time. -
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" FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION .

1/17/90

Oete of trameription

: Special Agent (SA) dvised of the identity
of Supervisory Special Agent and of the fact that he
was being interviewed in connection an being conducted into
the interview of two witnesses from San Salvador, El1 Salvador.
furnished a copy of a memorandum dated 1/16/50. The memorandum reports :
the events that took place while sa *was providing security for the
Salvagorian Nationals on 11/25/89. 1In addition to the memorandum, ,
8A provided the following information: T

8A stated that he has been a SA of the FBIm_
Following training he was assigned to the Miami Division of the a is
cuwrrently assigned to the Major Case Squad designated as C-3. 8A
advised that on Friday, 11/24/89, he was notified to report to the
RADDISON HOTEL on ', 11/25/89. He said he was contacted by the
case agent, SA ﬂ He said his assignment was to provide
protection for t orian individuals who had been relocated to the

jari ar tated that as reflected in his memorandum he relieved SA
t about 4:00 PM. Present at the time he made his :
r CHIDESTER and JAMES MICHAEL FOSTER of the U.S.

DEPARTMENT OF STATE (DOS). He said at approximately 4:15 PM he was
introduced by the DOS official to the Salvadorians and was told that later
that iiiimg they had intended to meet with a Jesuit Priest,

At approximately 5:30 PM SA aid that he left the
grpye +a the recidence of R o

SR He said that (et proviaed
-n some type of medicine and
BUSRSIEEN Cornented that he could not get the specific brand of
) che female Salvadorian needed but he believed it was related
to her hypertension condition. He said that the pills provided to the

. Salvadorian witness were yellow capsules which were packaged on a board
with clear plastic covering. '

- said that the clothing consisted of one shopping bag
clothes and a second bag which was dark in color. He stated
[EUNAESED 014 the male Salvadorian that the only clothe

r al individual was clothing from another priest. &
tated that these clothes should fit because the man was

% Hoxatel the same size as the priest from whom he had cbtained them.
Maid that he would get back to 4 3 with
wiiclever else they needed. SA said tha

f£illed w

SA
it

old the

investigation on 1/17]90 ot Mlaﬂ'ﬁ; Florida File .m_lﬁ.?aA:HQ:ﬁlQS.S_
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Salvadorians that they were in good ﬁands here in the United.states and
they need not worry. : ) ' ‘

Following this meeting, SAE stated that he was requested by
CHIDESTER to drive through the area as Calle Ocho in order to show
the Salvadorians the types of neighborhoods as well as the Spanish '
residents who live in the Miami area. He said that in addition to Mr.
CHIDESTER, JAMES FOSTER -accompanied the party. He said the FOSTER guided
their party to a Honduran restaurant in the vicinity of 1351 N.W. 12th
Street. He said that the party had an evening meal at this Honduran
restaurant. He said that he was seated next to the Salvadorian male and
he explained some of the Cuban plates which were listed on the menu. He
sald that the salvadorians asked about the types of steaks that were on
the menu, however, eventually settled on chicken dinners with beans and
rice. From his discussion with the Salvadorian male, he believed that the
individual was an intelligent person, was fully aware of what was going on
and appeared to be satisfied with their meal that evening. He said upon
conclusion of their dinner they returned to the hotel at approximately

9:00 PNM. '

"'He said that he r duty until approximately 11:00 P¥,
when he was relieved by SA = | S

SAREEES advised that he had left his businéss card with ?atherl
e_believed that the following Tuesday he had a
; associates. He said he believed it was L

_ & old him that the Salvadorian female's mother reg.ic
to \ L_she and her family were doing in the United States. He said
asked if the FBI could have thic worma a brief note to
her farily. CAQAs2id that he advised (R EE at he would
determine whether or not that would be feasible and !

back.

SAmdiscussed this reguest with the case agent, SA
who told him e believed it would be no problems for a commun
to be prepared, however, he would have to be careful so that no addresses
would be revealed because of security concerns. He said later during that

- day he gave the Salvadorian female a blank piece of white paper, explained

that her mother had requested a note and asked if she would please prepare
a note for her mother.

Bl said the next day she gave him her note which he took
to the teletV Oom and attempted to facsimile it to a telephone number
RSN\ had previocusly given him. For some reason or other,
e successfully transmitted. He stated he decided to
mail it to the Jesuits and did so. He said it was a brief note and he
looked at it simply to ensure that no indication as to the current
location of the Salvadorian family was given to the woman's mother.




]
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He said that-he recalled that the day he received the request for

‘& note from the Salvadorian woman, he ‘stopped by the interview rooms on a

couple of occasions. He said that he had also purchased the young girl
accompanying the Salvadorians several boxes of candy. He said the candy
was M & M's and that the family appeared grateful for these candies. He
characterized the family as very well-mannered and decent people.

" He said it was his cpinion that the family was pleased with the
attention provided to them and felt that their experience with the FBI in
the Mianmi Division was very positive. , v

He said he recalled one other contact with the Jesuits between
the period of time 11/25/89 to 12/1/89. He said a priest telephonically
inquired how the family was doing. .He responded that they did not have
any specific requests of the Jesuits and that they were doing fine.
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

1 . Oute of transcription___ . 1/21/90

Special Agent (SA)

contacted by Supervisory Spec Agen
quas advised that he wvas being contacte
information he could provide concerning the’  treatment of two

vitoesses in connection with s Foreign Police Cooperation matter.

SA-stated,on Sunday, November 26, 1989, he was

assigned to a protection detail at the RADDISON HOTEL. H sed
vhen he reported for duty, he had relieved SA at
approximately 4:00 p.m. He stated that after about two hours,

he was introduced to a woman, &8 child and a man by a Department
‘of State employee named CHIDESTER. ‘stated he assisted
the family in reviewing the room service menu and explained the
items on the menu. He stated he then ordered steak dinners for
‘the witnesses. After placing the order, he stated they returned
to their room. When the food arrived M :2dvised he knocked
on their door and allowed the waiter in. He recalled the woman
stated, "This is so much; it is so wonderful™.

SA precalled that before dinner, shortly after
their fntroductions, CHIDESTER asked the Salvadorians how they
vere doing and stated that he knew a Salvadodrian who was
currently in the United States. CHIDESTER inquired if LUCIA
BARRERA would like to talk to this individual. She agreed and
in fact spoke to the Salvadorian male. He stated that the
conversation lasted some time and he believed that the woman
vas put at ease by her discussions.

~ Folloving dilnnvet, SA“ stated there were no
further requests of the family an ey retired.
tavestipation en 1/18/90 ot Miami, Florida fueo MM 163A-HQ-61055
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U.S. Department of Justice

.lf‘%-' ) .. .

:s.:"::zj‘- ' : Federal Bureau of Investigation
=

OfTice uf the Director - ) Wwshimgron. D'C. 20515

January 2, 1990

MEMORANDUM TO MESSRS: CLARKE
Co REVELL
BAKER
'COLLINGWOOD

"RE: FBI INVESTIGATION OF THE MURDER OF SIX JESUIT
PRIESTS IN EL SALVADOR--11/16/89

, “Attached is a packet of material received on
December 27, 1989, regarding the treatment of

the alleged witness to events associated with t .

six Jesuit priests in El Salvador on November 16, 1989.
The material consists of a letter to President Bush and a
report, commissioned by the National Offices of the Jesuit
Conference, prepared by the Lawyers Committee for Human
Rights. ' ' ‘

, While I do not think an immediate reply directly
from me is necessary at this time, I do believe that the
FBI will be called upon at a later time to respond to the
allegations contained in the lawyers Committee report. In
‘anticipation of that likelihood, I would like Mr. Baker to
carefully examine the report and compare it to the FBI
investigation. Appropriate responses to the allegations in
the report should be readied, and additional investigation
and inquiries, if needed, should promptly be conducted.

I also believe that this matter will become the
topic o©f congressional hearings. I would like Mr.
Collingwood to work clesely with Mr. Baker to coordinate
responses to the allegations raised 4in the Lawyers
Committee report and to begin preparation for anticipated

congressional testimony. 9 //-f'

William S. Sessions
Director

Enclosure

wss;ll.»



JOOUTCONFCRENCE

the Scciely of Jesus in the UnieZ States

December 21, 1689

The President of the United States
The White House
Hashington. D. C. 20500

Dear Mr. President:

\ .

. 2on December 3, 1989, the U. S. Department of State delivered into the pro-
‘tection of the American Jesuits a witness in the case of the recent brutal
‘Burders of six Jesuits and two members of their household staff in El
- .Salvador. Prior to her arrival in the United States, that witness, ‘

provided testimony to the investigating judge in

- Salvador that on the night of the murders she heard loud voices and

F:hhots anc observed armed men wearing camouflage uniforms at the scene of

the crime. On November 23,

Y A

daughter were flown to the United States for their personal se-
curity. '

Following the-family's arrival in the United States, and during the
= period that they were in the exclusive custody and control of the Depart-
f% ment of State, the witness and her husband vere subjected to four days of
':‘ intensive irtomzunicado interrogation by two agents of the Federal Bureau
J{  of Investigation and a Salvadoran Lieutenant Colonel. On the third day

‘©f her interrogation, frightened, confused and convinced that her three
interrogators did not believe her testimony of what she had seen on the
night of the murders, the witness decided to stop cooperating with the
investigators and told them that she had seen nothing. We have been
reliably informed that the United States Ambassador to El Salvador, William
Kalker, and other members of the Embassy s:taff thereafter asserted to re-
porters and others in El Salvador that the testimony of the witness is of
no value. On December 9, the President of E) Salvador asserted at a press
conference that the witness lied in her origina]l testimony to the investi-
gating judge. : '

v, !

On December 10, a letter wvas sent to the Secretary of State objecting to
-Anbassador Walker's statements. On the same morning in El Salvador,

National Ofices- Sune 300 ® 1422 16th Srreel. NW @ Washington. D C 20036 @ (202) 462-0400



Lo tresadent oF the United Stazes -2- vecemher .,

Archbishop Rivera y Damas accused Unjted States investigators of mis-
trealing the witness during her interrogation and forcing her to recant
her testimony. The following day, December 11, you stated publicly that
you had personally inquired into allegations that the witness had been
mistreated and had been assured thar she was not. As reported in the
Washington Post on December 12, you stated:

"1 have confidence that our Attorney General would not permit
the kind of inquisition process that was alluded to in the

papers today...I've already guaranteed to my satisfaction
that she is not being mwishandled. And I don't think that
people would tell me something that's not true there because
there would be a price to pay for that." '

Knowing that you are concerned about the treatment of — en-
closed is a copy of a report that was prepared at the request of the Jesuit
Conference of the United States, Association of Jesuit Colleges and Univer-
-sities and Jesuit Secondary Education Association by the highly respected
Lavyers Corzittee on Human Rights. Based upon three days of interviews
with  the Lawyers Committee has concluded that she is a
‘forthtozxng and highly credible witness to the events she has testified

to observing in El Salvador on the night of the murders and to the treat-
ment she received after arriving in the United States. The Lavyers Com-
zittee found her testimony as given to the investigating judge in El
Salvador to be trustworthy and consistent with all known facts relating

to the murders. Finally, the report documents that the witness was mis-
treated and abused during four days of intensive incommunicado interro-
gation in the United States, and concludes that the United States and
Salvadoran investigators "treated an obviously frightened and trauratized
woman more like a criminal suspect than a potential cooperating witness
vith useful information.”

The Lavvers Committee's report raises extremely serious questions abou:
the manner in which United States and Salvadoran authorities are inves-
‘tieating the murders of our brothers in El Salvador. Specifically, wve
Wou.d like to know why these authorities found it neceSsary~to,subjec:
‘the witness to four days of abusive incommunicado interrogaticn, and
thereafter discredit her testimony in public. We would also like to
knov what steps the authorities have taken to pursue the important

lead offered by the witness' testimony.

Finally, we must inform you that the insensitive and apparently abusive
‘manner in which this witness was treated and the apparent lack of progress



ihe Yrezident of the United Szates - - Decenber 21, i9Yks

t0 Cate din dnvestigating the murders, has caused Jesuiis in the
United States and E] Salvador to Question the gommitment of the
Unitecd States government officials whon have beern assigned respon-
sibility for this case. The Secretary of ‘State .has not yet responded

.to the earlier letter to him expressing some of these concerns. We

‘remain willing to discuss with him and other appropriate officials
‘the steps which must be taken to assure that justice is accomplished

.and that this terrible crime will not go unpunished.

Sincerely yours,

Patrick J. Burns, S.J.

.

~ 'Paul S. Tipton,

President, Association of Jesuit Colleges
and Universi;ies,

Clanten £.Contl =,

" Charles P. Costello, S.J.

President, Jesuit Secondary Education Association

Enclosure

cc: James A. Bakér. Iil
Secretary of State

Richard L. Thornburgh
Attorney General '

L~ williac §. Sessions
Director, Federal Bureau of Investigation

Bernard Aronson
Assistant Secretary of State

Thomas S. Foley
Speaker, U. S. House of Representatives

Joe Moakley
Fember of Congress



- JESUTCONFERENCE

the Soziely of Jesus 10 the UnileZ Sizies

LAVYFER'S REPORT ON INTERVIEWS OF KEFEY WITNESS

l-_N\SAL\'ADO‘RILN MURDERS INVESTIGATION

The attached pages report the results of several lengthy interviews with Lu;i; B.

Barrera de Cerza and her husband Jorge Cerna.

The interviews were conducted on December 3, 1989, and December 5-10, 1989, by
Attorney Scott Grcath:ad. First Assistant A:tbrn:y General of the State of New
York and Member of the Board _or the Lawyers Committee for Human Rights and Ms.

‘Martha Doggett of the same group.

The interviews were conducted on behalf of the Jesuits of the United States,
represented by Rev. Patrick J. Burns, SJ., President of the United States

Jesuit Conference, and on behalf of the educational institutions sponsored by

the Jesuits in the Uni:cd States, represented by Rev.-hul S. Tipton, SJ.,
Presiden: of the Association qf Jesuit Colleges and Universities, and Rev. Charles

P. Costello, S.J., President of the Jesuit Secondary Education Assoziation.

National Offices: Suite 300 ® 1424 1610 Street NW. ® Washuington, D.C. 20036 o (202) 462-0400



In Attorney Greathead's judgmen?, the interviews reveal that Lusiz Barrzrz d-
Cerna xs an importan? anrd reliable witness to the pressnce of armsd m== in
military garb in the courtyard of the Jesuit residence in San Salvador shortly -
before six jcsuit priests associated with the Uni’;rsity of Ccntral America,
together with their cook and her teen-aged daug.hter. were brutually murdered in

the early hours of November 16, 1989.

1n"lddition. Attorney Greathead's f:pof: describes in fome detail the type of

quesﬁoning gnd prcssur?s Lucia and her husband were subjcc;cd to while thgy
were ip State Department t’.;ustody in Miami and before they were released into
the care of the Jesuits. Thg,qucstidning was carried on by agents of the F.B.L

and the Salvadorian government.

On bchilf of the Jesuits of the United States we are 'making this report available
to of ficials ’of‘th-e US. Government, members of Congress, and others to attest to
the reliability of :he testixvﬁonyvof Lucia Barrera to the investigating judge in
~ the Court of E] Salvado;. We carnestly desire a hir and timely investigation and
ﬁros::mion of those responsible for the assassinatioﬁ of our Brother Jesuits in

the hope it can be a part of bringing peace to El Salvador‘.
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THZ JESUIT MUPDERZ: '

A RIPORT ON THEI TESTINOLY
OF A WITNESSE

INTRODUCTZ ON

In the early moraing hours of November 16, 1989, six
Jesuit priests, their cook and her fifteen-year-old daughter
were brutally murdered in the Oscar Romero Pastoral Center of
the University of Central America Jose San Simeon Canas in San
Salvador. To date, only one person has stepped forward to
provide eye witness testimony relating to the crime. That
‘witness, Lucia Barrera gde Cerna, gave a declaration to the
investigating judge in San Salvador on November 22, &nd was
immediately flown to Miami, Florida for her personal security.

) After the witness' arrival in Miami, the Society of
Jesus in the United States assumed responsibility for her safety
and well~being. U.S. Jesuit officials also took stéps to assist
their brothers in El Salvzdor in obtaining a2 vigorous and
£ifective investigation of the murders by Salvadoran
authorities. To that end, the Jesuit Conference, the
hssociation of Jesuit Colleges and Universities, and the Jesuit
Secondary Education Association asked the Lawyers Committee for
Euran Rights to interview the witness and provide them with a
Ireport evaluating her testimony and its utility in the
Salvadoran criminal proceedings. o

This mission was undertaken by R. Scott Greatheacd, a
member o©f the Lawyers Committee Board of Directors and Firse
Assistant Attorney General of the State of New York, and Mac+ha
Doggett, the coorédinator of the lawyers Committee's Program on
latin America. NMr. Greathead has visited El Salvador twelve
times on behalf of ¢the Lawyers Committee since 1982, and
assistec in the representation of the families of the four U.S.
churchwomen who were murdered in El Salvador in December, 1980.
Ms. Doggett has been a freguent visitor to El Salvador on behal?
of the Lawyers Committee and other orgarizations. She is the
author of the Lawyers Committee's most recent report on human
rights and the administration of justice in El Salvador,
Undezwriting Industice: RAID and F! Salvador's Judicial Reform
Procram (April, 1989).

Mr. Greathead and Ms. Doggett interviewed the witness
on Decexber 3, in Miami, Florida, and on December 9 and 10 in
another location where she is living under the care and
protection of the Jesuits. They were accompanied on both
occasions by Paul S. Tipton, S.J., the President of the

Association of Jesuit Colleges ané Universities,
THZ LAWYERS COMMITTEE FOR EUMAN RIGHTS

Decexber 15, 1989



'I. The Murders On NovemSer 16,

The campué cf the Cent;al American University Jose
Simion Canas (UCA) is built into a hill which backs onto a
comfortable middle class residential neighborhood known as
Jardines de Guadalupe. The main entrance to the campus is along
the highway ieading south qutvof the city called Auvtopista Sur.
Acréss the highway is the Colonia Militar Manuel Jose Arce, 2
neighborhood,iﬁhabited by military officers and their familigs;‘
Within one mile is the headquarters of the High Command of the
' Armed Forces, the Estado Mayor. One block from the location
where the priests were xilled is Torre Democracia, a high4:i§e
glﬁss off;ce tower sitta;ed on a corner ﬁt one edge of the
campus. The tower has been attacked by the FMLN in‘the past and
is often guarded by soldiers. There are th additional gates ﬁo
the university. One block up the hill a small gate leads
Cirectly into_the grassy area where the Jesuité vere killed;» A
second entrance is o0ff Calle Cantabrico, 2néd is genetally where

students enter on foot.

- On Saturday, November 11, the evening.fhe-FMLN
offensive began, one of the first places fighting broke ou: was
2t the Torre Democracia. A chronology of events surrounding the

killings prepared by the Jesuit Province of Central Ame:ica.,

] Cronolocia ce Acontecimientos Relacionados con el REsesinato
de los Seis Jesuitas de E1l Salvador, rovincia Centoramericana
Ge la Compania De Jesus, November 1989.
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~indicetes that guerrillas £led th:ouéh the campus rezr the
:.es.s‘ residence e‘te* exploe-ﬁg a sma’l borb in order to ocpe:x

the gate. According to the chronology, members c£ <the

Salvadoran Armed Forces were on the scene within ten minutes and

"controlled the situation."

From Saturday eVehing soldie;g were posted at ﬁhe
'Torre‘Democracia and at the main gate to the UCA. From 8:00
p.m. Sunday, November 12;eSen Salvador was placed under'cu:few.'
That curfew was extended from 6:00 p.m. to 6:00 a.m. on Monday,
v November 13. Areas of the city where the heaviest combat was |

occurring were under a 24-hour curfew.

'On Saturdey evening,'No§embe’ 11, at 11: 00 p.m. most
Selvedo an radzo stations were forced onto a ne.;onhlde hook=-up,
thch later was revealed to be Radio Cuscatlen, the racio
station of the Armed Fbrees of El Salvador. News of the
fighting cezsed and in its place were propaganca spots from the
government and military. People called in seeking relatives,
vhile others delivered impassioned tirades against the FMLN.
Some callers made threats against the lives of Archbishop Arturo
Rivera y Damas and Auxiliary Bishop G:ego:io Rosa Chevez,
against the Jesuits in general, and against Father Ignacio

Ellacuria in particular.



On Monlay, November 13, Father Ellacurie, the UZa
Recicr, returned from Spain wheze he had Lbeen given a human
rights awaré. KHe entered the campus by the main gate ang,

_before preceeding up the hill, was questioned by soldiers.

At approximately 7:00 p.m. that evening, uniformed
membe:sbof the Salvadoranlhrmed Forces arrived at the Oscar
‘Rome =o” Pastoral Center, where thé priests haé been living the
last few months, and conducted a thorough search of the

rexises. Unlike'éarlier‘raids of_the university, the soldiers
took nb_interegt in books, files, or other written-materials,;;,
instead focusing exclusively "on the place and the people,”
~according to a source familiar with the raigd who was interviewed
- by thé iawygrs Committee. The source added that the soléiers
took notes. Though Father Ellacuria invited the soldiers to
‘return to the campus during deylight hours to search the rest of
thevinstituitqn, the men seémed only inte:estedrin the Pastoral

Center and did not return to the UCA the following day.

On ﬁednesday, November 15, the military continued to
patrol the 2rea surrounding the UCA. That morning an officers
told one of the Jesuits that in the afternoon or evening there

woulé be "a lot of movement."

Members of the U.S. - trained Atlaca+l Batallior were
patrolling part of the area surroundinc the UCA on the evening

©f November 15.



AT about 1:C0 a.;. en Noverber l¢, arez residents seav
trilommed men entered the UCX campus by all three entrseances.
Residents of Jardines de Guadalupe heard loud shooting between

2:30 a.m. and 3:00 a.m., and later heard two explosions.

- The six Jesuits were killed outside the Pastoral
Center on the lawn at the eastern end of the building. The
‘first 'killed was Father Joaquin Lopez v Loéez,'a 71-yeaxr old
5alvadoran, who was the only victim not shot thr ough the heag.
. Father Juen Ramon Moreno, 56 received a bullet through the
r;ght eye and other wounds in the lower body. These two men
were dragged back 1nto the reszdence where their bodies were
found in rooms where they were not known to have been s$leeping.
The other four victims were Father Ellacuria, Father Amando
lopez, Father Ignacio Mertln Bero and Fether Segundo Montes.
These four we'e apparent or dered to lie face éown ané shot one
by one in the back of the head The k‘lle*s next wert below eﬁd
executed Julia Elba Ramos, a cook for the Jesults, and her
dzaughter, Celina Marisette Remps, age 15. The women's bocies

were found on the floor near the sofa where they weee sleepinc.

While the exact segence of events is not known, the
attackers also ransacked and burned several offices on the
'opposite side of the Pastoral Center. The facade of the
brilding was spraved with machine gun fire anc cars parked in

the arez were also hit with bullets.



Fesllents say that the uniformed men withirew £:
Calie Catabrico at 4:45 a.m. The lact cf the unifcrmes men cn
the UCA campus left at 5:45 a.m., thas is, fifteen minutes

before the end_of curfew at 6:00 a.m;

II. What The Witness Saw and Heard On November 16.

7 Lueia Barfera de Cerna and her husband,’Jcrge Alber<o
Cerna Ranirez, live with their  four-year-old daughtef,
Seraldina, inVSoj'ipango,va working clas$ surburdb of San
 salvador. Jorge is a baker, and Lucia has workéd since 1981 as
& house keeper7fo:'the Jesuits attached to the University of

Central America.

Soyapango was the scene of heavy conflict during the
recent guerrsilla offensivg in S#n Salvadof. On Wednesday;
November 15, Lucia, Jorge and their daughter fléd their home
under a white flag. Upon reaching a safer location in the city,
they télephoned Father Ignacio Martin-Baro, whom lLucia refers to
as Pacdre Nacho, to ask for assistance. Pacldre Nacho oZfered them
a place to stay in a former Jesuit residence at the UCA, known
as Casaslls and 16, on thé Calle Cantab:ico. The houses are
adjabent to the Oscar Romero Pastoral Center. On tbeir'a:rival
2t the UCA, Padre Nacho set them up for the right in Casa 16.
where ﬁhey could spend the night on the floor of a small roorm.
There was no electricity, but Padre Nacho brought them blankets

to make them comfortable for the night.



'Scme:img éurinc tﬁe right - they believe it was aboutz
Vl,a.mk.- Lucia ané Jo-ge were awakened b} the sound of gunfire.
Lucialpelieved it was coming from a wooded area called "el
boséue;' located to the west of Ca;a 16. They also heard
shouting and loud voices from the Pastoral Center. Lucia crept
to the Qindow in an adjacent rbom_which had a view of a portion
©f the residence. Jorge stayed with Geraldzna, who was sleeping

'between them on the floor; he was afraig that she would awake
g}é call attention to them by crying out. Peeking through the
curtains on thevwiﬁdows, Lucia obse*ved five men standing by a
gate that leads to the Pastoral Cente Three of the men were
}n shadows, but two were standing in the moonlicht and she could
see thgt they were wea:ing c&méuflage uniforms. They were
carryiné rifles,‘and wore caps with visors. At about this time

she heard Father Nacho saying in a very loud voice:

"This is an injustice! This is an abomination!®

("Esto es una injusticia! Son una carrofa!")

She then saw the men running, and heard shots, the roise el
doors slamming a2nd what sounded like glass being broken. She
Teturned to the bedroom emblznc and very afraid. Jorge
estimates that she was not out of beg longer than twelve
minutes,

When she returned to the bedrocm, Jorge was peeking
out of the window in that room. He reports that he observed
sever or eight men walking swif+ly (with long strides, but no:

rueaning) from the direction of the Pastcral Center arouné <he



west enc oI the chapel ané towaré a road thet leads %0 a bazj
-entrance to the UCA. He could not see them well, but believes

they were wearing dark clothes and caps with visors.®*

Jorge and Lucia resumed their positions on the floor
on either side of their daughter, and tried to sleep. They
. aque at first light, around 5:30 a.m. Looking out the window
in the adjSihing room, Lucia noticed that an iron gate on a

passageway leading from the chapel to the Pastoral Center, which

© was normally locked, was open.

‘A short time later, while Lucia was in the bathroorm,
Jorge heard a tapping at the window and someone calling, "Padre,
Padre." Responding‘to the tapping, Jorge encountered four right

watchmen (vigilantes) from the UCA, who assumed there was a

priest staying in the house. The watchmen told Jorge that there

~ had been "a lot of shooting"™ (una gran balacera), that it had

come very close to them, and that they were <ll lucky to be
alive. Théy-reported seeing what looked like bundles i# the
area of the Pastoral Center. Jorge accompanied one 95 the
watchmen ¢o dinspect the area. Lucia and their caughter
folliowed. Upon approaching thé Pastoral Center, Jorge saw the
bodies of the cook and her 15-year-oléd cdaughter, and then
Glimsed the head of one of the murdered fathers. LlLucia, having
seen the priest's head, did no:t want to see more, and resuc-ned

to Casa 16 with their caughter. Jorce and the watchman went +o

- Jorge decided not to relate what he saw +o investicators.
See, infra, pp.19-20.



he .awn outsicde the Pastoral Center, where they saw the bedies

cf fouvr of thg murcered priests,

dorge returned io where Lﬁcia and Geraldina were

- waiting. Leaving Jorg;'with their daughter, Lucia hurried west
on Calle Cantabrico to another Jesuit residence at Calle
Mediterraneo 50. Father Pedroza met her at the door, and she
told him'to prepare himself for terrible néws. Iﬁgide the house
shé saw Father Estrada and Father Ibisaté, The husband of the
slain cook was_alfeady thefe, apP#féntly relating what had

t happened. This man had been~slee§;pg nearby but had escaped

detection by the murderers.

Several cf the priestS'qﬁickly ie‘t Méditerraneo 50
and ran to the Pastoral Center to -see wha‘ had happened
Fa‘her 1-‘s*.:'ac:a told Luc;a that the Jesu; could no longer
‘protect her or her fam;ly,‘and adv;sed her to seek safefy
elsewhere. Lucia related to some 65 the priests what she had
seen and heard the preceding night.v Shekrecalls‘being extremely

upset and crying, and that the priests ¢tried to caim her down.

Lucia returned to Casa 16, where she and Jorge packed
their belongings. They departed with Geralédina on foot to <he
home of Lucia's mother in nearby Anticuo Cuscatlan.r They 2icd
no< tell eny of the Jesuit fathers where thev were going, but on’
the way they encountered Lucia's aunt, who also works fcr the

Jesuits, and informed her.



Luclaz, Jorge and their cauchter rem2ined a2+ he:
mother's house from Thurséay, Novexber 23, throush Stnééy,
Novembé:-Z?. On Monday, £fighting in tﬂe city eppeared to have
subsided, and Lucia decided to return to work at the UCA. She
left her mother's home about B:00 a.m., and walked to the Curia,
the Provincial's headquarters, which is down the street from
Mediterraneo 50.

| - When she arrived, she saw Brother Francisco, who was
vrralking on the,teiéphone. Lucla began cleanzng up, empty;ng the
'jﬁastebaskets, ete. Brother Pranc;sco was talkzng to Lucia when
ifather Tojéira, the Jesuit Prov;ncz;l, opened the door to his
rof-zce and invited her in. Father Tojeira was with a woman that
‘Lucia had never met, but recognrzed from seezng on television.
Father Tojeira introduced Lucia to the woman, who was Maria
"Julia Eernandez, the director of Tutela Legal, the humanbrigh:s,
a oflice of the Archliocese. ﬁe told Lucia that she coulé speak
with confidence to Eernandez about what she might have hearé or

seen on the night of the murders.

Lucza told Hernande:z what she had hear@ and what she
had seen. Hernandez then suggested thas they visis Casa 16.

They went there, accompanied by Brother Francisco.

While they were at Casa 16, some men arrived who
Eerrandez appeared to know who were also investigating the

case. Hernandez told Lucia that because cf what she saw, she
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needec protection and asked her < €2 to the Spanish Embacsey.

'

' She teld lLucia an Emb’sev Car was there tc transpornt her. Lucs:
told us tha‘ this was the first time she realized tne gravity of

her speakzng about what she had \1tnessed

Accompanied by Father Rogelio Pedraz, Lucia was taken
to the Spanish Embassy in ‘the car. Eernande:z remained behind in

Casa 16 with Brother Francisco.

Lucia arrived at the Embassy about lunchtime, and was
taken to a bedroom on the second floor. Father Pedraz was still
with her. Llater, others a'rzved, 1nclud1ng Father Tojeira and
the Spanzsh Ambassador. The others were talk;ng and she
overheard Father Tojeira say that before she leaves she had to

talk to the judgé.

Lucia gavera.p:iesﬁ'who an‘present 2 note to Jo:ge
telling him she was waiting for him. The note @id no: indicate
where she was. Lucia's aunt delivered the note to Jorge., A
short time later, Father Fermin Saernz arrived in a car at
lucia's mother's house. Ee told Jorge to pack their ciothes ané
that he was going to take him and Geraldina to Lucia. The car
p-oceeded to Mediterraneo 50, where they met Father 2ed:az,

changed to a Spanish Embassy car, and proceeded to the Embassy.

On arriving at the Embdassy, Jorge and Geraldina wece

taken to the second floor, where Jorge was introduced to the

-11-



SPaEisH A:bassado:. The A“bassacsr tcld Jerge thet £t wes
. necessazy 2 cive his family security and prctection untiil +» ey
could be't:anspo:ted to Spain or the United States, Whicheve:'
| country they preferred. | .

At about 5:00 p.m., the French Ambassador arrived and
was introduced to Jorge. The French Ambassador told Jorge not
to worry, and that he and his family had three options: they

, could go to Spain; France or the United States.

Durihg this time, Lucia was in the kitchen of the
o Embassy warming a bottle for Geraldina. She was presented to»k

_the Embassy employees as the maid of a Span;sh couple.

Lucia, Jorge and their daughter rema'ned in the
‘SPanzsh Embassy Monday night, and all day Tuesday, durzng uh;ch
theze was heavy fighting in San Salvador. On Wwednesday,
Hernandez arrived with a photographer to take their pictures.
She explaihed that the photos were necessary for their

passports.

Prior to this, Jorge and lLucia hag discusséd their
options ané decided to §o to Miami,:rather than France or Spain.
Neither of them had ever been outside of El salvador, gnd they
‘were very'unhappy to have to leave. They decided to go to

Miami because it was closer to home.

On Wecdnesday afternoon, Lucia was taken to a2 room in
the Embassy to make a declaration to the investigating judge.

-12-



O;hé:s were present in the roorn, including Beznandez, the

Fiscal ‘General, Dr. Mauricie Cclc:ado',mﬁhéh”zucia,:e:ognizéé
from telev;sion, and a member of the }iscﬁl.cene;al's scasis,
The following is a translation of the pertinent portions of

. ) . . .
Lucia's declaration :

"The declarant committed herself to

doing her . chores, lying down at

approximately 7:00 p.m. Since there -

: was no electricity she heated up the

v water for a baby bottle with old
oS : newspapers that had been in the house.
Then she fell asleep almost immediately
because of the fatigue that she felt,
‘waking up later at about one in the
morning on Thursday the 16th, because of
the shooting that could be heard inside
the UCA. - She said that firing was by
the grove of trees [boscue]) inside the
UCA. Seconds later she heard the sounds
of the doors of the Fathers' residence
as if they were being opened and closed
forcefully. Because of the intense
shooting the declarant got up and
without shoes on, she slowly went to the
bedroom, locating herself in the window
looking toward the interior of the
Fathers' residence from where one couléd
obsesve part of the corridor of said
residence. She heard voices, without being
able to distinguish what the voices were
saying, only the voice of Father "Nachito"
saying that it was an injustice, an
abomination, at which point the declaran:
moved closer to the window and saw five’
subjects in front of the stairs that

~ s
Ly
Y

* “he ozfice of the Fiscal General is the equivalent of the
Attorney General in the United States, and has the principal
responsibility for presecuting crimes in El Salvador.

** The decleration is in the stilted language of Salvadoran ‘
legal cocuments. 1In the translation, we have correctec certe:in
obvious typogcraphical errors. The declara=ion suggests that
Lucia saw 2 total of eight armed men, rather than five. 1In ous
interview, lucia was firm in recalling seeing only five men.:
Lucia does not recall having read the declaration after it was
corpletecd. Whether she misspoke or the stenographer
misunderstood her, we €o not know.
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face the latecal par:t of the
Monsenor Romero chapel of szid
university. These subjects sho+ 2%
the TFathers' residence. The
declarant was able to observe that
said subjects were dressed in
camouflaged uniforms with dark
headgear although she could not
see their faces. Said subjects
were so tall and robust that their
shoes could not be seen. The
declarant could see all this by
the light of the moon, which made
-the early morning like daytime,
adding moreover that she could not
see the emblem nor any other
identifying feature of said persons..
There were three other subjects to
~ the left of those who were firing
and whom the light of the moon Adid
not illuminate, but yes, she could
‘distinguish that these individuals
wore uniforms that were dark but
not black. The others that she
had seen were darker than these.
They also had headgear like the
others that have already been
described. During all this time,
the £firing continued as well as
the opening and clesing of the
doors.  later, the five subjects
Cirected themselves to the small
corridor of the Fathers' residence.
The declarant could not see anything
more because the wall that was
- found in this place was covered
up. The declarant heard more
shooting than before and that
Father “Nachito®™ had stopped
speaking. The declarant then
heard no further voices; there was
2 silence that lasted approximately
several seconds, but she did hear
pieces of furniture being dragged
round as well as glass being
violently strewn about. The
declarant also heard someihing
being dragged around that she
could not see, Still at the same
window, she then withérew toward the
mattress whe-e she sat down and her
husband scolded her and told her that
because of her medéling a bullet could
have hit her. She tried not to cry upen

-14-



imagiring what could have hacperne:Z,
because the father was no longe:r’

- speaking. Moments later she listened <2
the explosion of the bomdb also wizhin
the UCA compound and seconds later a
second explosion also within the
UCA compound, resulting later in
total silence. The declarant
slept until approximately 5:30 in
the morning when she woke up
because of a nightmare....

L ] L] *

"When she refers in this
‘declaration to camouflaged
uniforms she refers to uniforms of
. various colors that she has seen
" soldiers in the street wearing.
The headgear [cachuchas) that she
. refers to had a short visor. When
Father Nachito yelled she could
tell Zrom the sound that he was
located in the house of the
Fathers. She is not able to say
whether said screams were insid
or outside the house." '
The declaration was taken down by 2 stenographer.
Lucia believes it was also %tape recorded. She ansvesed
guestions put to her by the judge, 2s well as guestions put bv
the assistant fiscal. The Fiscal General ¢id not ask hes any
cuestions. During the portion of her declaration in which she
described the men she observed wearing camouflage uniforms,
the Fiscal General stared at her with what she took ¢o be an

angry expression.

Lucia did not complete her declaration on wWednesday.
That night, she, Jozge and Gerazldina were puﬁ up in the French
Erbassy, where the declaration was continued the next day. When
it was completed, the family departed for the airpoct. The
French Ambassador accomparnied them. Lucia ané Jofge unéderstood

-15-



that he was traveling to France, ani had agreed =o tere thex
Mlaml on & French Government aircrefe. On the
they met for the first time Richaré Cridester, the legal aZvisor

of the United States Embassy in San Salvador.

III. Miami, Florida: November 23 to December 3

Upon their arrival in ‘Miami, ﬁhé Cerna family was
ushe'ed through lmngratzon by representat;ves of the State
Depa:tmgnt. They were taken to several hotels and ultimately to
the'Raddison Hotel, near the Eiami girport, where they were
housed by the U.S. Government until Sunéay, December 3. During
this pe’;od they were under 24-hour protection by agents of the

F. B.-., who occupied an adjoining room in the hotel.

As soon as they léa:ned of the family's arrival in
Miami, U;S. Jesuit officials info:med the State Department <that
they were p:epﬁred to take responsibility for :hé Cerna Zamily
&s soon a2s they were released to their care. When Jesuit
oflizials incuired when the family would be released to them,
tate Depariment officials informed them that the r.B.i.»needed
a period of time to perform a risk assessment so that the
Jesuits would know how much protection Lucia and her family

required;

The family remained under the exclusive charge and

control of the State Department from Thurscay, November 23, to
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Tht:sday, Noverber 30. During the firs:t four davs o0f this
perioé,:thg‘;a;ily‘:eygihed largely in ﬁhe‘Radiison Hotel. =&s
detailed below, each day from Monday, ﬁovembe: 27, to Thursday,
ﬁovember 30, Lucia and Jorge were subjected to hours of
intensivé, incommunicado interrogation at an F.B.I. office in
Miami by two agents of the F;B.I. and a Salvadoran military
cfficer. On the third day of this'interrogation, Lucia, who was
"frightened and intimidated by-the hg:Sh manner in which she was
being questidned, concluded that ¢the invéstigﬁtors did not
beliéve her testiﬁgny; At thzs time, she chaﬁged her testimony
and began tell;ng the 1nvestlgato's that she had not seen
aﬂy thing on the night of the murders. She was then subjected to
>a series df polygraphs. The next day, Thu:séay, Novexber 30,
-Jbrge was polygraphed. |

During the four days of their irte**o~atzon, Lucia and
Jo*ge wvere not glven any opportunity to consult with or obta-n
counsel from any priest, lawyer or other person they knew.
During the entire eight-day period £rem Novembder 23 to
Nermbgr 30, the only visitors who were allowed to see them werse
Spanish-speaking Jesuits living in the Miami area, with whom the

family visited briefly on three occasions.

Late on the afternocon of Thursday, November 30, af<er
Lucia had broken and changed her story, State Department
officials irformed the Jesuits thas they could take the family

into ¢their care,. When Jesuit officials asked <the S=ate
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Dapartment about the results of the F.B.T.'s lengthy risk
~assessment, they were tolé that ¢the F.B.I. was in ‘ac: net in e
Lposztzon to pe:fo—m a8 risk assessment for a person in Lucia's

category as a witness.

On Dgcémber 2, two Jesuits, Father Paul Tipton and
Father Joe Berra, fleﬁrto Miami, to be with the family. That
nighﬁ, Father Berra, who\@ad'known Lucia ih Salvador, slept on
dthe fioor of their hotel room. On Sunday, December 3, after the
Jesu;ts had made- arrangements for transport;ng ‘the family to a
secure and com‘ortable locatzon in another state, the State

Depar tment fo'mallv turnec the Cerna family over to the Jesuzts.

The Interrocation

13) MonéaQ;'November 28. - ’

‘At about B a.m, on theimo:ning of November 27,
Chidester picked up Luciﬁ, Jorge and Geraldina a+ <he hotel and
~took them by car to an ollice in Miami, ' They were accompanied
by a Spanish-speaking manvnamed Sanchez, who appzrently is a
special agent of‘the F.B.I; Jorge and Lucia believe the place

to which'they were taken was an F.B.I. office.

At the office, they me:t Fred Rivero, a special agent

©f the F.B.I.* Aa¢ about 10 a.m., Jorge was left in a waiting

. Jorge and lucia reczll being cuest;oned briefly in the
hotel by Sanchez and Rivero on <he preceding Fr iday o<
Saturday.
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r-om with Geraléira, an

Sanchez and Rivero.

Inside thé room, the investigators asked lucia <o
relate the detajils of the events beginning with the family'sf
departure from their home in Soyapango on November 15. Lucia
did so. _She'xecalls‘that,shg talked for what seemed to her A
,ver§ long pgriod of time, ielating the events of November 15 agé

16. The two investigators listened and asked fev questions.
\ -

" —

At about 1 p.m., Lucia was brought back to the room
- where Jorge and Geraldina had been waiting. -Bambu:ge:s were
brought in for the family's lunch, which they ate in the waiting

Iroom.

Jorge was' then taken_to a room for éuestioning,
leaving Lucia alone with Gergldihﬁ in the waitihg roox. In the
- room, Jorge was asked by the two investigators to relate
everything that had happened after leaving home in Sovapangco on
November 15, Jorge believes his iﬁte::ogation was tape

recordeg,.

Jorge had not previously disclosed to enyone that he
too had looked out a window on the night of the murders and
observed armed men. Like most Salvadorans who have witnessed

crimes Implicating the military or secusity forces, he was
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manner in which Sanchez and Rive:o.ébéétioned Jorge only

reinforced this feeling of distrust, and he decided not to tell
them what he had seen. He 2id, however, tell them that he had
heard gunfire and voices, and confirmed Lucia's testimony'that
£

she had seen five men in camouflage uniforms £from the window of

“the room adjoining the bedroom.

;fhé questioning of Jorge lasted several hours. During
this time, Lucia and Geral@in# were in the waiting room. Lucia
. was gTowing i@creasingly'anxious abdut the time it ;asrtaking to
Question Jorge. She was also worried about four-ye&r?old
Geraidina, wﬁo was still wearing the shorts and sahdﬁls she had
on when theyrleft San Salvador. The weather in Miami in

Novexber is somewhat colder than El Salvado:.

Jorge believes it was about 6 p.m. when Rhis

intecrogation ended and the family was griven back to the hotel.

(ii) Tuesdav, November 28B.

On the morning o©f November 28, Chidester called

sometime prior to 7 a.m. and told Lucia and Jorge that they had

. With the exception ©f the case of the Zfour American
churchwomen, which resulteé in the conviction of five
National Guard enlisted men, no sigrificant human rights
czse involving the military or the security forces hLas ever
been successfully prosecutec in El Salvacdor.
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tc De realy to leave the hotel 2t ar even ezrlier hour thas =-e-r

o

haé the day before. They 2te breanfast anc were Du

w
o
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Zor ‘the trip to the F.B.I. o0ffice at about 7

On the way, they stopped at another hotel to pick up a
Salvadoran whom Chidester introduced to them as *Doctor."”
Chidester told Jorge and Lucia that "the Doctor” was a man they

-could. speak to with confidence.

‘Later, Jorge ove:hgard the man'addressed_as "colonel.”
ﬁ_Hé is'in fact Lt. Col. Jorge Rivaﬁrnejia, a S#lvaaoran ammy
éfficef assigned to the_Specialrinvestigative Unit, or "S.I.U.,"
a Salvadoran investigatory agency established with U.s.
’assistﬁncg in 1985 to investigate significant human rights

cases.*

Upon arriving at the office, Jorge weas the fi-s+ to be
Cuestioned. Lucia was left in another room with Gerzléina.

Rives joined Sanchez and Rivero in cuestioning Jorge. Jorge was

* The Special Investigative Unit, known in Spanish as the
Comision de Investicacion de Hechos Delictivas, is one of fous
components of the U.S. - Zfunded Acministzation of Justice
program attempting to reform the Salvadoran justice system. The
SIU, staffed by members of El Salvador's security forces, has
recieved $5.5 million in U.S. funding since 1985. The unit was
originally trained by instructors on loan from the FBI and
continues to receive extensive U.S. training. Mandated to
tackle the most sensitive human rights cases in which the
militery or prominent civilians are implicated, the SIU has
instead focused on common crime and corruption cases. A Lawvers
Committee study conducted in 1988 and early 1989 found the SiU's
record “undistinguished" in solving the kinds of huran righes
cases it should be investigating. See Uncerwrisineg Injusctice:
LZID and E1 Selvador's Judicial Reform Procraw, lLawyers Committee
Zo0r Euman KightSs (apral, 49ES). 01




esked to relate again evervthing he hal tes:tifiel =c cn zhe

preceding Zay. He was fregueftly irnterrupted wizh cuestions,

many of which Jorge took to be insulting.

‘Sanchez told Jorge he could not believe that a real
Latin man would have let his wife get out of bed and look out a
window during a gun battle. Sanchez expressed disbelief anc
- said’ to Jorge,.'Ybu have siaéburns and avmustache, I can't
- believe you afe tﬁat effeminate,” dr words to that effect.

Jorge was ange:ed-hnd insulted by this, but insisted that Lucia

had loocked out the-window and had seén what she said she had

:sgen. ‘At some point in the interrogation, Sanchez asked Jorge
whether he had any relatives with the‘gue:rillas, ahd whether he
was political.L-dorge answered "no" to'bo:h questiqns, and t;ld
:hem that he h&d two bfothe:s who had sérvéd'in the Salvadoran

asmy.

Rivas guestioned Jorge in & manner he Zound
particularly rude and demeaning. Rivas' quéstiogs were put
harshly and in a tone of disbelief., EHe persisted in Qd&:essing
Jozge in the “"vos" or familiai form of Spanish,la form which in
Salvador is limited to use between close friends or parent and
child, or when speaking harshly or coniemptuously to another

person.
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'Jﬁim.r One gglthe investicators &sked Jorce how 1ong Lu
known thg Jesuits and how she earneé. money. When Jorge

responéed that she had wﬁ:ked for eight years for the Jesuits as
a cleaning woman, Sanchez asked, "aAre you sure that's wha¢ she

was doing for them?"

Jorge's interrogatioh laste.d a number of hours.
Lucia, waiting in another room with Geraldina, again'became'
.worried and apprehensive. When a man passing by said in
Spanish, 'Yes,.there is extradition,” she was terrified thas

they were thinking of sending Jorge back to Salvador.

Jorge believes his interrogation ended at about
12:30 p.m. EHe was taken to the room where Lucia and Geraldina
were waiting. Before Jorge left the room, Rivas saic to him,

"don't talk about this with your wife."

Lucia recalls that Jorge was white and shaking when
he joined her. Jorge wanted to talk to Lucia about whaz+ he had
experienced, but during the entire time they were togethé:
waiting £for the next inte:rogatioﬁ sessicn there was an

investigator sitting with them.

Between 1:00 p.x. and 3:00 p.m. Sanchez, Rivero aad
Rivas went out together for lunch. For these two hours, they

left Lucia, Jorge and four-vear old Geralldina sittinc in the
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At 3:00 p.m., Lucza was taken in to be quest zoned.
The 1nvestzgators told her to relate once agazn everything that
had happened after her family had fled Soyapangoc on November 15
fo; the relatzve safety of -the U.C.A. The investigatofs

'occasxonally interrupted her w;th questzons.

At about 5:00 P.m., the investigators told her it was

time to go. Chidester drove the family back to the hotel.

'(iii)' Weénesdgy,:Nbvember 29.

The next morning, November 29, Chidester woke +he

f;mily'at_G:BO a.m. They were driven to the F.B.I. office at

8:00 a.m. Lucia was the first to be guestioned.

 She was told once again to oesc:;be eve*\.hznc thas
hag happened alter the family left Soyapango on Novembe' 15.
This time the investigators peppered her with cuestions. At the
point in her tes<imony where she‘desc:ibes calling Pacre Nacho
for ;ssistance, the investigators, principally Rivas,‘began |

repeating cuestiocns that had already been asked.

2iter three davs of interro ation, Llucia was .
- g

frightened 2nd cornfused. She did not understancd why she was
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_:on#:a::iy beinc asked to tell the iﬁves:iga:c:s over ani cuver
acain zbous events she has 2lrealy cdescribed in +he fis
cays ol guestioning. She was a long way from the ornly home she
had ever known; in a foreign coﬁn:ry being gquestioned
incessantly by ;trange and intimidating men. She was worried
about hersfour-year'old daﬁgﬁter, who had spent seven cdays

cooped up in hotel rooms and an F.B.I. office. She wanted the

‘\”qugstioning to stop, but had no idea when it would end or what

Fﬁfse men would ultimately do to her family.  She was espécially
concerﬁed about'Jéfge, and what they Qould do to him. She
‘Temembered hearing the man on Tueéday say the word
.‘fextraéitioh,' and she was terrified they would send him back <o

Salvador.

lucia did not think the invéstigato:s beliéved what
she wés'telling them. She recalls that 2¢ one point, when she
was describing once again what she had seen from the}window, one
©% the investigators asked her what priest hacd tolé_he:v:o say
these things. The investigator stared #t her, 2né she was very
£xi " L-.aed. She replied that no one had told her_;o say . -ese
things. A short time later, she was asked again to desccibe
what she had seeﬁ from the window. Lucia recalls that Rivas was
staring hacd at her, and that she was very frightned.  She told
ﬁs iha: "she was afréid they were going to make me tremble the
way they made Jorge tremble.™ A+ this point she decideé to tell

them she had seen nothing.
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The investicators wantei s kaow who héé tclé rer o
., say she saw scldiers, Théy presses her. Pives said, "Tell uwe
the name,of'the priest.... If you tell us :hé namé of the

priest, we'll give you some whiskey to celesrate. Which priess
said this?" Lucia was afraid and felt she ﬁad to say something.
She cid not want to say it was any of the priesté she knew, for
whom she felﬁ great loyalty and affection. She decided to give
theh the name of someone who was not a priest and whom she did

~not know personally; She gave them the name of Maria Julia

Bernandez, the director of Tutela Legal.

Lucia was t;red confused and f—ighteﬁed, and has
d;ff;cult} remember;ng w;th precision Wednesday's interrogations.
She remembe*s that she was asked to start again from the
bec;nnxng, and that she told the 1nves.1gato—s that she had
’ hea*d things = 'shots . and voices - but had seen nothing. She
remembers the 1nvestzgators asking whether any priest told he:s
to say things, whether she was collabo:ating‘ with the .
cuerrillas, or with the priests. She remembers the name of 2
particular Jesuit being mentioned, and one cf the inveStiga:o:s
telling her he was a guerrilla. Lucia defended thehaesﬁits and
ins;sted that they were good people and that she didn‘t know

anything about politics.
The questioning contirued until lunch <ime.
Eamburcers were brought in and the Samily was allowed to ea:

them in the room where Jorge and Geraldina had been waiting.
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ter lunch, one cf the intestisatcrs askesl —oTrLe
’ .

-
"

- whether she was ready for "la macuina.'_ Ee was 2pzarenzly

referrinc to a polvgraph. Lucia saw 'the apparatus, with :i:s
wires, tubes and electrodes.‘.It ﬁade her think of an electirc
chaif, and she was terrified. Shé told the investigators that
doctors had told her she suffered from hypertension. They told

her not to worry.

Lucia recalls being wired to the machzne anc being
asked 2 series of questions. She was asked whether she had'seen
anything from the window, tb which she responded *no", and
whe.he*‘Ma*za Julia Pernandez had askeé her to say thzngs, +o
which she’ tesponded' yes. She recells being asked the same

series of questzons three separate times,

t ong poirt in the p:oceés, thé'pclyg:aph operatcr
left the room and spoke to the investig#tdrs. One ©f the
investigators came in and appeared agitatec. Fe tolé lucia
- that he did not understand, that she had said@ she haé séen
nothing from the window, but that thé machine indicated thas she
was not teiling the truth. Ee kept ﬁsking her to tell him what
she saw f:bm the window. Lucia told him she~saw nothing. She
does not think he believed her. Rivero said, "The racuina says

you went to the window."

Lucia recalls beinc on the polygraph all aftecnoo:xn,
with one break which she was able to spend with Jorge ané

Geraldina. At abou: ¢:30 p.m., after her secons session on the
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goivgregh, lucla was unsiragped from the machine and saker zachk
to the.rocm where Jorce and Geraldirna were waitinz. Tney szeved

in the room until 6:30 p.m., ané were ériven back to the hztel.

That night in bed, Jorge and Lucia talked softly 55
the F.B.I.“agent in the next room could not hear them. She tolé
hig that she had@ changed her testimony ané was now saying that
she did not go to the window. They decided that Jorge would

support her in saying this.

(iv) Thursdav, November 30.

- On November 30, the family was driven to the F.B.I.
- 0ffice at a#out § 2.m. Only Jorge was guestioned this day.
Jorge was asked whether either he or lucia haé seen anything on

7

the night of the mu:ders;r Ee told them that they hacd not:.

The investigators pressed Jorge on this poirnt. One of
them told Jorge, "Tell us the truth - what you tell us will
determine whether vou stay here or go back to 5alv§éo:.' Jecrce
tolc them <hat ngithe:.he nor Lucia had gotten out of b;é on the
night of the murcers. He was asked wﬁeﬁhe: any priess haé tolé
him to s2y things. He told the investicators he &ién't have
access to any priests. Jorge to us: “All morning they wece
2sking the same. I coulén't stand it any more....The suffecing

cZ my cdaughter....I wanted them to leave us in peace."
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el an initial round cf inserrogatisn i tre

'
(14

P
'mc:fi:g, cccge wéstpu: cn :he_ﬁ:i'gfﬁgﬁ.' Eé was”agéei & series
©f gquestions and continued to denv that he or Lucia Lhaé seer
anything on the night of the murders. After lunch, Jorge was

polygraphed again,

lucia, waiting in- another room with Geraldina,
'contznued to be distraught, Her anxiety deepened as the hours
passed while Jorge was being questioned At one point, an
investigator came ;nto the room, and she told him she wantec to
call a Spanlsh speaking Jesuit from the Miami area who hag H
visited with the family briefly,after their arrival in the U.s.
- The invéstigﬁtor told her that they’did not have the priest?s
" telephone number. |

In the afternoon, after his second session on the
polvgraph, Jorge was reunited with Lucia and Geralcina in ihe
room where they Qere waiting. One of the investigators accused
them of telling lies jJust to be able to come to the United
States. The investigator warned them, “"Tell us the truth, or ¢o
back to Salvador where death is awaiting you", or worés to that
eZZect. At this time, or on an earlier oc=asion when a similar
threzt was made to her, LlLucia remerxbers telling <¢he
investigators: "If I'm here, it's out of necessity, because I

would much rather be back in Salvador. We could get by, I could
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werok, even £ i+ meant sellinc sususest.”

On the afternoon of Thursday, November 30, the State
Depar:ment informed Jesuit officials that it was prepared to
turn the Cerna family over to the cace of the Jesuits. Pau’
T;pton immec;ately began mak;ng arrangements to take the farmily
to a safe and comfortable location in another state. He
arranged for Father Joe Ber:a, a Sparish speaking Jesuzt‘who had
knowﬂ Lucia in Salvador, to fly to Mzamz and spend Sa turday

nzgh w;th the family.

~On Friday, December 1, the family was once again taken
to the F.B.I. office in Mia;i; There'they were introduced to
‘anothér Salvadoran investig#to:, who toék elaborate notes on
Jorge's and Luéia's physiﬁai featurés and characteristics. BEe
took hair samples, asked for the acdcresses of Zamily members,
ané took their finge:p:ints. No one clearly explained why this
was being done. This was the family's last encounter wizh

investigators.

CONCLUSIONS

Based on our three days of interviews wish Llucia
y

Barrera de Cerna and Jorge Cerna, we found them boh to be

Ch the streets,



&

:o-**“a-;r, ans highly credible witnesses tc the events thew
tzld Ls they cbservel in Il Salvador anc the sreztwent They

received after arriving in the United S:ates.

In our initial interview with Lucia, on December 3,
she was in a highly emotional state, Clearly traumatized by the
davs of interrogat;on she had undergone in the F.B.I. office.
‘”Befo:g\our interview of them, we anticipated that the famil
wbﬁld be anxious and disoriented'by the trauma of what they had
experlenced in El Salvador and the suddeness of their relocatzon
to a new and alien country. For ‘that reason, and because we
sere s:ranae:s'to them, we asked Father Joe Berra, who knew
lucia dL'ing his residence in El Salvado » to sit with us éuiing‘7
the interview on December 3. We also decided té dglay the
second interview for a week, to give the farily an'opportuni Y

to rest and accustom themselves to their new surroundingcs.

Ead the F.B.I. agents taken similar p:eqautions anc
conducted their guestioning with greater sensitivity to the
emotional and physical neecs of this frightened and vulneradble
family, we are convinced that the results would havd been

€ifferent.

It is our £firm conclusion tha¢ Lucia Barrera de
Cezna's testimony of what she observed on the night of the
murcers is crecdible ané trustworthy. Several factors suppors

this conclusion. First, the declaration she gave <o the
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Moreover, it was against Lucia's personal interest to
have come ¢orward to testify in the way that she has. It is
well known in El Salvador that grave r*srs face witnesses,
'juage§, lawyers and others involved with the~1nves*igatioﬁ cr
prosecution of crimes in which the military or secur ity forces

Te zmplzcated. Many have . been murce*ed many more have
bgen'thzeaﬁened with death Lucza s oeczszon to speak about
'whét.she had $één to the p*;ests on the morning after the
 mu rders, and later to Tutela Legal, put her andé he: famlly at
risk, and was made without any”promises or commitments.' She haéd

"nothing to cain by doing this;LAnd a great deal to lose.

Finaliy, Lucia doe§ $Qt attemps to exagge:a:é what she
Teports seeing and'hea:ing. For example, she éoes'no: puspert
to Lave seen facial vcha:actéristics, insignia, or other
identifying features that couldlbe used to identify individual
suspects. Indeed, Lucia's :e#:imony does nct add a g:éat deal
to the substantial body ©f circumstantial evidence thas already

pointed toward militacy involvement in the muTders.

The very same factors completely cEiscrecdis the
unsupported 2llegation made by certain rerresentatives o0f the

'State Department that Lucia was incuced <¢o fadricazce her

-
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tesiinmony. To believe this wouid be ¢z believe thes Lu

feve rut heoself and her family es creve sisk rbrfabricesed
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testimony that added very little <o ‘the large bodv of

circumstantial evidence that was already known.

+Lucia's brief recantation of her testimony on the
third cay of her interrogat;on by the F.B.I. was a completely
. unoe*stancable response to the manner in which the had been
r.reated and the circumstances in which she found hersel®. She

was c-avely concerned about the safety and well being of her

- ¢hild and husband, and without any idea of what the future would

holé Zfor her family, Alone and uncounseled in a fcreign
country, subjéctéd to days of intense interrogation at the‘hands
of men she found rude, threatéﬁing and-disbelieving, it is
harély surprising that she chﬁse to stop coope:gting.with hers

’

inteTrocators.

tate Department represent a:;ves have insisted thas
they had no intention of_discredit;ng Lucia's testimony, and
that their only inteation wasnto obtain informatiqn about the
crime. While this may be true, their effpo-ts were é:eatly
risguidegd, profoundly insensitive, and tltimately

counterproductive.

The utility of Lucia's testimony in the Salvadora:n
criminal proceeding may well have been compromiseé by the mannes

in which Special Agents Rivero ané Sanche: ané Ccl., Rives
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i eneéd and trauratized wcman more like & criminal susp
than a-ﬁoééntiilvcoope:ating witness w;ﬁg Qgeéﬁl inférmatio:.
Virtually any witness can be forced into consradictions anz
inconsistencies by non-stop, incommunicado interrqgation. To
have treated a witness in Lucia's circumstances this way made it
inevitablé that she would recant and stop cooperating. The
au:horities compounded this error by failing“go maintain the
'confiéentiality cf the tesultsbof their examination, méking it a
virtual certainty;that Lucia'siﬁemporary recantation will be
-available for impeachment pu:pp{és if this case ever goes to
'trial aﬁa she is'"a necessa.?y :-;itness. The President of

El Salvador is now on the recofd as stating "that Cerna haéd

admiﬁted that 'she lied in he:;téstimony.‘ washington Post,
December 11, 1989, at A.24. This is cie;:ly going %o be a
roblex for the prosecution. Bt K

An even larger obstﬁciérto a successful investigation
has been created by the widely heléd perception that U.S. ang
.Salvadoran investigators abused and tried to discrecdit the only
witness who so far has stepped fbrwaré to testily. There are
without doubt other witnesses to the evernts on the rnight cf the
murders, and some of them may have far more importan: evidence
to oZfer than Lucia Barrera de Cerna. One 0f them is the
hﬁsband‘of the slain cook, who a2pparently was on the scene ané
is now in hiding. A seconé is Jorge Cerna, who was already

tnwilling to testify. Knowledgeable individuals have tolé us
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that cther houses close ¢2 the sceme of <he coime weTe C:::;ici
by qu;;gvfho ;afvwgllhhave,éye witness cr cther evidernce =5
offer. ﬁs we have said, witnesses to crimes such 2t ¢hic one in
El Salvadé: face grave risks and a:e'always reluctant to step
forward. The record of Lucia's treatment will only make them

more reluc;ant.

Finally, apart from the human trauma it caused, the
most cdisturbing aspect of the handling of this witness by U.s.

and Salvadoran authprities is what it may say about the manne:

7 in which the Jesuit murders are being investicated. While

o investicators were soending days in the United States

lnte:rocatzng a single w;:ness about what she had seen cL—zﬂg 2

pe'lod of 1ess than twelve minutes, and ultﬁmatelv compr ;s;ng

- the value of her test;mpny, what was hagpenlng to the

:rinvestigation in El-Salvadb:? Was the lead p’esented by Lus
Barrera de Cerna's tes: Lmony being pursued? Were mi ltarny
Vpersonnel who were pés:eé that night on the oustskirts of the UéA
~ campus being cquesticoned about who may have passed through their
lines and why they 2id not respond to the sound of gun fire at
the Jesuit residence? BEas the military unit that conducsed 2
seazch of the residence on November 13 been identified, ané :i:s
members . guestioned? Eave fingerprints been lifted anc
bootprints photographed and analyzed? Are ballistics tes=s
being performed? Kas there been any effort to locate othe:

witnesses?



ne answers +c =these and

essentie) %o desermine whether <he |

one witness' testimony was simply an urifortunate aberration ©OF
an early sign that the Jesuit murders will become yet another

entry on the growing list of permahently unresolved human rights

crimes in El Salvador.

December 15, 1989

eimilar guest:
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RICRARD CEIDESTER, Department of U.S. _Epbassy,
San Salvador, telephonically contacted SSA at the
Miami FBI Office. CHIDESTER advised that the two Jesuit Priests

vhich met the airplane at the af{rport on Thursday evenin
11/23/89, vere nnd# He
said that the Pr him and provided the .

telephone number of the hotel at which they were first lodged.
He stated that hotel was the EMBASSY SUITES 4in Miami. He said
that none of the Jesuits appeared at the hotel. He said later on
Friday, he called the Jesuits from the nev hotel and later that
day, the Jesuits appeared and held a meeting with the family.
" CRIDESTER said that hé believed at the second seeting,
srravcgements were made to pick up some additional clothing and
medicine for the vitnesses from San Salvador. S

, CHIDESTER stated that he belfeved that the FBI wvas very
helpful and fair in their handling of the witnesses and that he
vould gladly give a declaration to that effect. stated that
he could be contacted at telephone numbe: : NP
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" The following investiga at Miami, Florida

on November 26, 1989 by SA

On November 26, 1989, SA was assigned a witness
protection detail for a Salvadorian couple and child at the

Raddison Hotel from 8:0 to 4:00 PM. During the course of
this detail, SA did not have any contact with the
protected witnesseS. o .

-~

ALL INFORMATION CONTAINEQ W,

HERLIN IS YUNCLASSIFIED /-
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' The followving investigation was conducted by SA—_
P -lt Miami, Florida on 11/30/89:

Security was provided to a Salvadorian couple and their
daughter from Midnight to 8:00 a.m.

_ on Thursday, 11/30/89 at the.
AIRPORT RADDISON HOTEL. There was no contact with the witnesses
during the security detail.

ALL INFORMATION CONTAINER

HEREIN |S UNCLASSIHED
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' On 12/02/89, BA provided security
for two Salvadorian citizens a ' r at the RADDISON
HOTEL, Miami, Florida. Also present on this date at the hotel

vas a St epartment official. The security detail provided by
SA was from B8:0 -m. until 4:00 p.m. and the only
dis at BA had with the salvadorian nationals

was when they, along wi e State Department official, had
breakfast at the RADDISON HOTEL that morning. The Salvadorian
citizens and their daughter all seemed content and seemed happy
to be in Miami. Breakfast took place from approximately 8:30
a.m. until 9:30 a.m. and upon returning to the adjoining hotel
rooms, there was no further discussion between SA‘ and
the Salvadorian citizens. ' . : PR
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- Regardi urity for the Salvadoran'witnesses, F

- was scheduled and worked third shift .
On saturday DecCember 2, 1989- 12:00am-8:00am.. -

SPECIAL AGENT

During this shift SA‘never had any contact with the
witnesses as they were s eeping in an adjacent room. Upon
my arrival for my scheduled shift, SA“
had arranged a makeshift desk in a closet so as n

sleeping in the
spent in the

disturb Department of State personnel
main portion of the hotel room. SA
entire shift in this same closet.
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mas introduced to SPECIAL o
FEDE UREAU OF INVESTIGATION, b

PARTMENT OF STATE. He provided the following

m felt very comfortable with us taking into

consi ion the situation they were in. He brought data with
him, from El1 Salvador, and was concerned for his security. He-
felt comfortable with the agents that were providing security for
hin and his family. Everyone he had come in contact with had
treated him well. . o S ‘

o wished to go outsidé, but realized that they were in a
~different situation. Their freedom of movement was limited as
- they had brought certain data from El Salvador. '

BEEEIEENEETP 2= introduced to SPECIAL
FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION, by
-S. DEPARTMENT OF STATE. She provided the

owing information:

CERNA felt scared with the situation they were in and did

-not want to go outside, he wants to wait and talk to the
“Jesuits, especiallyg because she has known and
worked for them for y . stated that the Jesuits have

similar lifestyles that she is familiar with. She would like to
continue working for them. They do not discriminate against them
because they are poor. ' : '
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~ PURPOSE: To respond to your request to determine the technigues

utilized, as well as the conduct of the interviews of witnesses
‘ in light of the 12/21/89 letter
from the Jesuit Conlerence to the Director.

DETAILS: SSAs and“have reviewed
~ the typed transcripts of the interviews ucla Barrera and
: 4:) Jorge Cerna conducted by FBI personnel and a representative of"
the Special ‘Investigative Unit from El Salvador. '

Briéfly, each interview is synopsized as follows:

' .. 0On 11/27/89, Padvised that while sleeping
at the University compound she was awakened in the night by .
gunfire. She looked out the window of a room adjacent to the one
she was sleeping in, and saw five soldiers shooting at the

- priest's quarters. She also heard a disturbance and loud voices.

Several days later she told her story to the legal representative
for the Human Rights Office for the Archdiocese

On 11/28/89, * changed her statement.
Early during this interview, she admitted she had been advised to
alter facts concerning her observations the night the murders

occurred. This advice was given to her by the legal advisor to
the Human Rights Office for the Archdiocese. She stated she was
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Memorandum. from N. V. O'Hara to Mr. Baker

Re: Unsubs; Murder of Six Jesuits, El1 Salvador, FPC

told to include a part about seeing the soldiers even though she

- saw nothing. This legal representative is the same person Lucia

Barrero talked with on 11/20/89.

On 11/29/89,—was again interviewed. She
reiterated the previous statement of 11/28/89 (i.e. she saw
nothing and was told to 1lie).

_ On 11/27 and 11/28/89,—was interviewed. On
both occasions, he told the vers{on wherein his wife saw the -

soldiers. Both these interviews were done prior to the change of
his wife's testimony. The letter fr e Jesuit Conference
indicated a subsequent interview‘of*on 11/30/89. No
transcription of the interview was found, however, Cerna may have

been interviewed during the course of his polygraph examination
on 11/30/89. . S

‘ None of the verbatim ttﬁnscripts of the
interviews exhibited accusatory verbiage by the interviewers,

‘although Sl was challenged occasionally to specify her

answers and clarify discrepancies, as warranted. As mentioned,
her recanting of the portion of her statement relating to seeing
soldiers occurred early in the 11/28/89 interview. . After
recanting her 11/27/89 statement, her principal stated concern
was that having now told the truth, she was afraid she would go
to jail or be killed. She was assured that she was in the
protection of the U.S. Government. No indication of a hostile or
confrontational attitude on the part of Barrera or the
interviewers was noted. ' : '

The two interviews of— were more
confrontational. crepancies were noted between the P

. statement and The interviewers pursued these

consistent version of the events. On several occasions,
account of his behavior during the incident was challenged as

differences aggressively with the clear intent of establishini a

being unmanly or not "Latin." 1In particular,  the interviewing
agents questioned Pdecision to allow- to place
herself in danger during the shooting by leaving the room and

' going to a window while he stayed with their child.

responses were not indignant and he did not appear outraged.
This line of questioning did not detract from the focus of the
interview.
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